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Prefață 

Aș dori ca această modestă prezentare a vieții și lucrării credinciosului Teodor Popescu să 
întrunească măcar în parte cerințele unei «biografii» creștine: să facă să strălucească nu 
un om, ci Domnul Isus Hristos, să respecte adevărul istoric și să sugereze învățăminte și 
îndemnuri pentru viața de fiecare zi a cititorului. 

Am impresia că un defect aproape general al multor biografii creștine este că prezintă 
persoane ca «eroi» care parcă ar fi fost în toate fără greșeală și totdeauna ar fi avut o 
comportare perfectă — spre deosebire de biografiile biblice care redau uneori chiar și 
păcate ale celor credincioși. Cele dintîi te pot dezamăgi și crează o distanță între tine și 
«eroii fără pată», în timp ce istorisirile Scripturii Sfinte te încurajează, te apropie și te fac 
să înțelegi că harul lui Dumnezeu este comun atît lor cît și ție. 

Hotărît, Teodor Popescu a fost un creștin adevărat, un devotat slujitor al evangheliei 
Domnului Hristos, dar a avut și el slăbiciunile lui, inerente naturii umane; ele se pot citi 
printre rîndurile care urmează. Acum însă, cînd se împlinesc 100 de ani dela nașterea lui, 
recunoaștem încă o dată că greu s-ar putea găsi un altul care să i se asemene în ce 
privește bunătatea, amabilitatea și felul înțelept de a ne face să pătrundem în comorile 
pe care Dumnezeu ni le-a lăsat în Cuvîntul Său. Viața lui a fost, așa cum se intitula una 
din broșurile publicate de el, o viață Pe urmele Mielului lui Dumnezeu. 

A fost un om mult prețuit de cei din jur, din cauza darurilor spirituale pe care le primise 
de la Dumnezeu. Cînd a fost bolnav, la bătrînețe, ne duceam — un grup de tineri — 
acasă la el și îl întrebam ^i din Scriptură și din viața personală și din viața de adunare. 
In felul acesta am notat multe lucruri direct de la el, apoi din presa vremii și de la unii 
frați care l-au cunoscut îndeaproape. Materialul acesta, strîns acum 20 de ani, a fost citit 
de mai mulți frați, iar regretatul Emil Constantinescu mi-a recomandat modificări 
importante. Dar timpul s-a dus și n-am mai avut speranța unei publicări a vieții lui 
Teodor Popescu, pînă de curînd, cînd Alexandru Măianu mi-a făcut marea bucurie de a-
mi promite tipărirea lucrării. A trebuit să revizuiesc tot materialul și mulțumesc îndeosebi 
lui Șerban Constantinescu pentru contribuția efectivă la această ultimă revizuire înainte 
de publicare. 

Aceste cîteva date biografice gîndesc că vor putea fi citite cu folos, de aceea le 
încredințez în mîna lui Dumnezeu. 

Horia Azimioară, California - ianuarie 1987 

Introducere 

Este minunat lucru să primești adevărul cu privire la lucrurile veșnice direct din Cuvîntul 
lui Dumnezeu și de harul acesta au avut parte mulți credincioși din țara noastră, printre 
care și Teodor Popescu. 

De obicei, pentru pătrunderea evangheliei în locuri unde ea nu este cunoscută, 
Dumnezeu Se folosește de slujitori ai Săi, trimiși de El să spună altora despre Hristos. Și 
ce minune cînd oamenii care trăiau în ignoranță spirituală, aud Cuvîntul, cred, îl primesc 
pe Domnul Hristos ca Mîntuitor personal și în felul acesta devin realmente creștini! Dar 
Dumnezeu are o infinitate de căi și metode de a se apropia de noi, chiar în condițiile în 
care ne aflăm. 

în zbuciumata sa istorie, poporul roman a suferit jugul și jaful năvălitorilor veniți de 
peste hotare și de aceea în psihologia romanilor a căpătat prioritate și confidență mai 
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ales ceea ce este autohton. Cercetînd viața și lucrarea preotului ortodox roman Teodor 
Popescu, putem vedea cum desfășurarea acestei vieți ilustrează faptul că Dumnezeu S-a 
plecat la condițiile noastre. în felul acesta, în Romania creștinismul adevărat, inspirat din 
creștinismul primului secol, așa cum este înfățișat de Sfînta Scriptură, este lucrarea 
directă a lui Dumnezeu în inimi, prin Cuvîntul său și nu este transplantul unei alte culturi 
spirituale. 

Dacă privim la trecutul îndepărtat, s-ar părea că am avea cu ce ne mîndri: Andrei, cel 
dintîi apostol al lui Hristos, se zice că ar fi trecut prin Dobrogea, iar printre trupele 
romane care au venit în Dacia ar fi fost și creștini care au adus evanghelia locuitorilor de 
pe atunci ai țării noastre. De asemenea în evul mediu, sub influența slavonă, mulți 
călugări și oameni religioși au venit în contact cu Scripturile Sfinte, care au putere divină 
în ele însele. 

Este demn de remarcat că în istoria culturii romanești, prima tipăritură în limba romană 
a fost cartea Tetraevanghelul Diaconului Coresi, Tîrgoviște — 1561; iar primele cuvinte 
romanești care apar într-un document scris sînt Toma, toma, fratre ... Chiar dacă 
asemenea cuvinte au avut un sens direct și fizic, rămînerea lor ca expresie care a 
străbătut veacurile poate dezvălui și un conținut spiritual: «Intoarce-te, întoarce-te la 
Dumnezeu, frate!» 

Nu putem ști amănunte din trecutul mai îndepărtat, dar putem conta pe puterea 
Cuvîntului lui Dumnezeu care întotdeauna descoperă Persoana Mîntuitorului. De fapt, 
cum zicea și Teodor Popescu, adevărata istorie este scrisă în cer, ea ne va fi dezvăluită 
în realitatea ei cînd vom fi acolo. Acum cunoaștem în parte și putem considera ceea ce 
este aparent ca fiind real sau putem ignora viața inspirată din Hristos. Admirăm 
măiestria cu care vechii domnitori au zidit mînăstiri și locuri de închinăciune, care 
dovedesc că pe pămîntul României au trăit oameni temători de Dumnezeu. 

în secolul trecut, cunoscutul George Muller intenționa să fie misionar în București, însă 
și-a schimbat gîndul și s-a stabilit în Bristol, Anglia. Iar începuturile lucrării lui Dumnezeu 
printre frații din țara noastră sînt greu de precizat. 

In 1856 funcționa în București, pe strada Popa Rusu, o biserică baptistă pentru 
credincioșii de limbă germană. Apoi, îndeosebi în Transilvania au adus evanghelia unii 
credincioși care II cunoscuseră pe Hristos în bisericile baptiste din America. 

In 1903 un credincios dintre frații din Anglia, cu numele Broadbent, trecînd prin 
București a căutat o adunare creștină. Înțelegînd că nu există astfel de adunări în 
Romania, a îngenuncheat în public în Piața Universității și s-a rugat Domnului să trimită 
oameni care să vestească evanghelia în această țară; apoi a publicat într-o revistă din 
Anglia un articol în acest sens. Un frate din Elveția, cu numele Berney, socotind că lui i 
se adresează această chemare, a venit în Romania în anul 1907 și a început să predice 
evanghelia, predînd totodată lecții de limba franceză prin case particulare. Opoziția a fost 
atît de mare, încît a fost expulzat din țară. Totuși, ca urmare a vizitei lui, s-a format 
adunarea fraților din Ploiești. 

Astăzi în Romania 85% din populație este formată din creștini ortodoxi, 7% din romano-
catolici, apoi 5% din protestanți și mai puțin de 3% din așa numiții neo-protestanți. 
Penticostalii și baptiștii formează cele mai multe comunități printre neo-protestanți, fiind 
urmați de creștinii după evanghelie și de adventiști. Majoritatea credincioșilor din aceste 
culte au cunoscut evanghelia de la alți credincioși tot din Romania. 
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O lucrare de asemenea autohtonă este cea a părintelui Iosif Trifa, întemeietorul mișcării 
Oastea Domnului, care avea ca scop să trezească viața spirituală a bisericii ortodoxe, 
credincioșii rămînînd totuși în această biserică. Incepînd cu anul 1947 mișcarea aceasta 
nu a mai fost recunoscută legal, însă mulți credincioși din gruparea aceasta au continuat 
să păstreze în inimi adevărul despre Hristos, încît mii de membri ai bisericii ortodoxe sînt 
gata să-L urmeze, chiar și cu riscul suferinței pentru El. 

Este de remarcat că toți creștinii romani care au cunoscut pe Hristos ca Mîntuitor, 
indiferent de denominație, în afara credinței lor în Domnul și a pasiunii pentru Biblie, au 
și o trăsătură particulară specific romanească: în afara cîntărilor creștine clasice, traduse 
din alte limbi, toți îndrăgesc și cîntările cu melodii originale romanești ale compozitorului 
creștin Nicolae Moldoveanu. Melodiile lui de o variație impresionantă sînt inspirate din 
tezaurul specific muzicii romanești folclorice sau culte și satisfac inimile credincioșilor, 
care parcă le prind din zbor, cum spune cîntarea: 

Zburați cîntări, în depărtări.... 
Pătrundeți voi, pe unde noi 
Nu mai putem pătrunde. 

Așa numiții «Creștini după Evanghelie» (corespunzător «Fraților» din alte țări) au avut o 
contribuție deosebită în trezirea evanghelică din Romania. 

Prima traducere a Bibliei în limba romană modernă a fost lucrarea lui Dumitru 
Cornilescu, fost diacon ortodox și colaboratorul cel mai apropiat al lui Teodor Popescu. 
Amîndoi acești teologi au fost folosiți de Dumnezeu în trezirea care a avut loc în 
București la biserica Sf. Ștefan Cuibul cu Barză, trezire caracterizată de puritatea pe care 
o dă intervenția directă a lui Dumnezeu. Amîndoi au cunoscut personal pe Domnul 
Hristos ca Mîntuitor, citind Biblia, neinfluențați de alții și fără să se influențeze în mod 
hotărîtor nici măcar unul pe altul. 

Nimeni nu poate istorisi o trezire creștină în toată profunzimea ei: sfințenia lui Dumnezeu 
în această lucrare și felul Său neașteptat de a interveni ne țin pe loc într-un sentiment de 
adorare, dîndu-ne seama că toate depășesc priceperea și așteptările omenești. De aceea, 
în rîndurile care urmează încercăm să redăm cîte ceva din ce se poate ști, din lucrarea pe 
care Dumnezeu a făcut-o îndeosebi prin Teodor Popescu, un om pe care El Și l-a ales ca 
instrument principal, alături de Dumitru Cornilescu, al trezirii din prima parte a secolului 
nostru. 

Dar ce înseamnă trezire? Este lucrarea activă a Cuvîntului lui Dumnezeu care pătrunde în 
inimi pentru a le scoate din indiferența, inerția sau amorțeala spirituală și pentru a le 
atrage spre Hristos, ca centru al vieții personale, al vieții de familie și al vieții de adunare 
(biserică). 

Teodor Popescu spunea: «Să nu așteptăm trezirea la alții! Ea începe cu mine și cu tine» 
... Și de fapt, aceste pagini nu sînt gîndite ca un document istoric, ci ca o accentuare a 
nevoii absolute a fiecăruia dintre noi de trezire, de Persoana Domnului Isus, care a 
schimbat, a dat sens și a înfrumusețat mereu viața celor ce vin la El. 

CAPITOLUL 1 - Dumbrava 

Nu ne-am ales singuri nici cînd, nici unde să vedem lumina zilei și totuși locurile și 
întîmplările din vremea copilăriei se întipăresc atît de adînc în memoria oamenilor! «Locul 
nașterii», «casa părintească» sînt cuvinte care exprimă puternica impresie pe care 
începutul de viață o lasă în ființele noastre. 
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Despre satul Dumbrava din județul Prahova, din punct de vedere istoric nu se pot spune 
prea multe lucruri: în secolul trecut, această comună neînsemnată se numea Netoți. 
Prezența vegetației de dumbravă din lunca largă și bogată în umezeală dintre Teleajen și 
Cricovul Sărat a dat însă sătenilor ideea să schimbe, după un timp, numele satului: 
Dumbrava. Satul e situat la vest de pîrîul Rădila, un afluent al Ialomiței. în timpul verii 
este o căldură excesivă, iar iarna crivățul abate peste sat valuri de frig și zăpadă, 
troienind ulițele și reținînd pe săteni prin casele lor mici, pe lîngă foc, cîteva luni pe an. 

în zilele scurte de iarnă sătenii aveau grijă de animalele din gospodărie, iar femeile 
lucrau în casă împletituri de lînă, broderii. Cei mai mulți bărbați petreceau timpul de 
iarnă cu mîncarea și băutura, știind că vara îi aștepta munca grea la cîmp. 

Duminica și la sărbători auzeau sunetele clopotului de la bisericuța din sat și mulți dintre 
ei se îndreptau spre acel loc, unde ascultau slujba și se întîlneau cu atîția cunoscuți. Pe 
atunci, in sat era o biserică de lemn, iar preotul era stimat de săteni, mulțumiți cum se 
făceau slujbele religioase. Ei nu știau prea multe despre Dumnezeu și despre Hristos, de 
aceea lăsau ca problemele spirituale să fie rezolvate de preotul lor. 

Părintele Gheorghe Ionescu, originar din comuna Tomșani-Prahova, s-a stabilit în 
Dumbrava împreună cu soția sa, Elena, cu prilejul numirii sale ca preot în acest sat. Tatăl 
lui Gheorghe fusese cîntăreț la o biserică de la țară. Soția lui, Elena, era la rîndu-i fiică 
de preot, iar cînd s-a căsătorit cu Gheorghe Ionescu era orfană. 

Elena era o femeie — după mentalitatea multora din vremea de astăzi — de tip «vechi»: 
supusă și asculătoare de soțul ei. Pentru Gheorghe avea o adevărată admirație: pe alți 
preoți putea să nu-i creadă, dar pe el îl credea, îl aprecia și nu-i ieșea din cuvînt. Era o 
femeie temătoare de Dumnezeu, chiar dacă nu cunoștea mai nimic din problmele 
teologice: pe acestea le lăsa în seama soțului ei, socotind că partea ei era să se teamă 
de Dumnezeu. 

Au avut repede copii. La 12 ianuarie 1887 s-a născut al treilea copil, pe care l-au numit 
Teodor, fără a ști că numele acesta înseamnă în limba greacă «darul lui Dumnezeu». 
Cînd a fost declarată la primărie nașterea, notarul a trecut din greșeală în actul de 
înregistare numele de Popescu în loc de Ionescu, așa cum se numeau părinții. O fi zis: 
«încă un băiat al popii!» și așa i-a rămas numele: Teodor Popescu. Mama nu era prea 
încîntată că al treilea copil era băiat, pentru că cei dinaintea lui erau tot băieți. După 
Teodor au urmat însă șase fete — una după alta — și apoi un băiat. Se pare că Teodor 
semăna mai mult cu mama, atît la înfățișare cît și la suflet. 

Părintele Ionescu era un om moral, trăia în limitele unei bune-cuviințe general acceptate. 
Era un om gospodar, muncitor, căuta să fie de folos pe lîngă casă și se ocupa de copii: le 
spunea o mulțime de anecdote. Era creștin din moși-strămoși, dar nu citise în întregime 
Sfînta Scriptură, căci pe atunci preoții din sate nu aveau asemenea obligație. în 
necunoștință de cele scrise în Biblie, nu-și făcea probleme cu privire la starea lui 
personală înaintea lui Dumnezeu și nici la cea a enoriașilor săi; odată ce știa să oficieze 
slujbele, toate erau în rînduială — gîndea el. Necunoscînd adevărurile descoperite în 
Cartea Sfîntă, uneori lua în glumă și lucrurile serioase. 

Casa părintească oferea copiilor un climat bun, totuși pentru Teodor nu a fost un Betel, 
un loc de întîlnire cu Dumnezeu: n-a găsit poarta cerului la Dumbrava. Nu știa ce este 
rugăciunea personală, nu știa că viața creștină este numai acea viață în care Isus Hristos 
este recunoscut ca Mîntuitor și Domn. A rămas totuși legat sufletește de locul unde s-a 
născut și a copilărit, iar mai tîrziu se ducea deseori pe la frații din Ploiești: erau mai 
aproape de Dumbrava. 
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CAPITOLUL 2 - Anii de scoală 

Obiceiul preoților de la țară era ca pe copiii lor să-i facă preoți sau învățători, iar 
Gheorghe Ionescu s-a ținut de obicei: pe Atanase, cel mai mare copil, l-a trimis la 
Seminarul Teologic Nifon, din București, la fel a urmat seminarul și ultimul băiat din 
familie, care a rămas apoi preot în Dumbrava, în locul tatălui; numai Ioan, fratele și 
prietenul cel mai apropiat al lui Teodor, a fost trimis la liceu. Atanase, cel mai mare 
dintre frați și-a făcut carieră din preoție, fiind un preot conștiincios și apreciat la biserica 
Sfînta Vineri din București. 

Teodor a fost trimis la seminar la Curtea de Argeș. Intre timp acest seminar s-a 
desființat și atunci el a fost mutat la Seminarul Central din București. 

Gîndindu-se că a fost mînat de alții să învețe teologia, Teodor spunea la bătrînețe: 

Cred totuși că așa a fost planul lui Dumnezeu pentru mine. Am mers la școala de preoți 
ca orice elev. Faptul că mîna lui Dumnezeu m-a dirijat pe aici îmi este clar; dar abia mai 
pe urmă m-am convins eu că mîna lui Dumnezeu a fost la mijloc, într-una din vacanțele 
petrecute la Dumbrava, a dat pentru prima oară de Noul Testament. 

Cărțile pe care le avusesem în școală noi, copiii, le duceam pe toate în pod: tata acolo le 
ținea. Căutînd printre cărțile din pod, am dat peste Noul Testament, ediție sinodală. L-
am luat în mînă și am avut un sentiment deosebit de plăcere, deși nu știam ce 
cuprindea; l-am strîns la pieptul meu. Cine l-o fi pus în pod, nu știu. Avea un limbaj 
greoi, totuși destul de înțeles pentru mine, un amestec de litere vechi și noi (latine și 
cirilice). Era de la cineva din Cernăuți. Mă izbea tot ce citeam, dar nu aveam pe cine să 
întreb pentru lămuriri. Am căutat, dar nu mi-a fost nimeni îndrumător. Părinții nu ne 
sileau să citim cărți religioase, ne lăsau în toată libertatea. Tatăl meu nu putea să-mi dea 
îndrumări în teologie, era un simplu preot de țară și nu-și punea probleme prea înalte în 
cugetarea lui. 

Explicînd în 1951 cuvintele apostolului Pavel privitoare la răpirea celor credincioși, Teodor 
Popescu spunea cu tristețe: 

în școlile unde se învață lucruri religioase, nimeni nu-i învață pe elevi despre ce am citit 
aici și cît timp am fost într-o astfel de școală, habar n-aveam de așa ceva. Despre 
Cuvîntul lui Dumnezeu am învățat multe, dar Cuvîntul lui Dumnezeu însuși nu-1 citeam. 

Din cauză că Scriptura era lăsată pe un plan cu totul secundar în școlile teologice, mulți 
dintre elevii care terminau seminarul ajungeau să se plictisească de meseria lor, care ar 
fi putut să fie un apostolat și de aceea viața spirituală a enoriașilor nu reprezenta prima 
lor preocupare, iar mulți seminariști au intrat chiar de pe băncile școlii în rîndurile 
necredincioșilor declarați. 

Teodor și-a petrecut tinerețea în condițiile vieții de internat în seminar și mărturisea că 
n-a avut nici o perioadă în care să se fi îndoit de existența lui Dumnezeu; erau chiar în 
seminar curente contra Scripturii, dar avea la îndemînă imediat combaterea lor și îi 
plăceau disputele pe această temă. 

în timpul seminarului n-a întîlnit figuri bisericești care să-l impresioneze și pe care să și 
le ia ca model în viață, însă i-a plăcut oarecum de Ioan Chrisostom și de Vasile cel Mare, 
deși numai pentru un timp. N-a avut nici profesori, nici colegi care să-l entuziasmeze. 
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N-am întîlnit între colegii mei, unul măcar care să aibă temere de Dumnezeu; nici unul 
nu-și făcea cu pasiune meseria. N-am rămas prieten cu nici unul dintre ei. 

Același lucru îl spune și în volumul de predici Isus vă cheamă: 

Eu însumi am avut colegi de școală care nu se sfiau să se laude cu păcatele lor; și cu cît 
purtarea lor era mai nerușinată, cu atît se socoteau mai viteji și mai de laudă. 

Teodor a dus viața obișnuită a unui elev studios, își vedea de studiul care i se 
recomanda. Pe la paisprezece ani a venit mai îndeaproape în legătură cu literatura și a 
urmat o perioadă în care i-a plăcut mult să citească. 

Cînd mă judec pe mine însumi, văd cum s-a apropiat harul lui Dumnezeu de mine și cred 
că între lucrurile de care s-a folosit El pentru întoarcerea mea la El este și faptul că mi-a 
sădit în suflet o mare admirație pentru cei dintîi creștini. 

Și îi plăcea să citească tot ce găsea despre creștinii din primele veacuri. 

Una din întîmplările care i-au răscolit cel mai mult sufletul în anii tinereții a fost moartea 
fratelui său Ioan, pe care îl simțea cel mai apropiat dintre toți frații lui. Amintirea morții 
iui Ioan i-a rămas neștearsă; și la bătrînețe, uneori în predici istorisea impresiile pe care 
le-a avut în această împrejurare. 

Eram de vreo paisprezece ani cînd a murit fratele meu, bolnav de tuberculoză. Noi nu 
știam că este bolnav, dar ne-am pomenit că a avut o hemoptizie și de atunci, din toamnă 
pînă în iarnă tot bolnav a fost și iarna a murit. Pe mine m-a cuprins un fior, un dor de 
fratele meu și mult aș fi dorit să-l mai văd. în timpul verii am ieșit din grădina casei 
părintești, mă plimbam și mă întrebam: «O mai fi ceva? N-o mai fi? Unde o fi fratele 
meu?». Mă uitam în sus spre stele, dar ele nu-mi spuneau nimic. Dacă mă uitam spre 
pămînt, nici el nu-mi spunea nimic. în mine însumi iar nu aflam nimic și eram în totală 
neștiință; dar pentru mine s-a pus atunci în mod serios problema existenței viitoare. Mi-
am pus întrebări, dar nu puteam să dau vreun răspuns. 

Preocupările de școală n-au reușit a-1 face să nu simtă durerea despărțirii de fratele său. 
Una din activitățile din școală era aceea de a învăța cum să predice. Seminariștii 
predicau însă numai cînd le venea rîndul, iar elevul Teodor Popescu se distingea printre 
colegi în ceea ce privește predica. La sfințirea noii biserici din Dumbrava — clădită în 
locul celei de lemn prin strădania părintelui G. Ionescu — seminaristul Teodor Popescu a 
ținut o predică bine apreciată de sătenii care o ascultaseră. 

El era însă tînăr și își ducea viața așa cum credea el, nici vorbă să se intereseze de voia 
lui Dumnezeu, de ce spune Scriptura. Totuși, în afara orelor de școală, tinerețea i-a fost 
liniștită, n-a fost zvăpăiat și nu s-a avîntat într-o viață de păcat; dar viața morală pe care 
căuta s-o ducă nu era izvorîtă din credința în Domnul Hristos, ci era o problemă de 
educație, de caracter. 

In 1907 a terminat seminarul și s-a înscris imediat la Facultatea de Teologie din 
București. A învățat foarte bine, a excelat la facultate. Ca și la seminar, între profesori nu 
era nici unul care să-i inspire temere de Dumnezeu. Singurul care mai impunea era 
Irineu Mihălcescu, mitropolitul de mai tîrziu al Moldovei, un om cult. Deși era profesor de 
teologie ortodoxă, Mihălcescu avea greutăți în înțelegerea și recunoașterea dumnezeirii 
Domnului Hristos; el preda teologie dogmatică și ținea unul din cele mai clare cursuri; 
scria foarte plăcut, te delecta din punct de vedere intelectual. Dovezile pe care le aducea 
el despre existența lui Dumnezeu erau temeinice și frumos prezentate; probabil că și 
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izvoarele din care se inspira erau bune. Mihălcescu știa bine limba germană și i-a 
împrumutat și lui Teodor cîteva cărți bune în timpul studenției. Teodor știa bine limba 
germană, pe care a învățat-o în școală și, pentru a avea acces la mai multă literatură 
teologică, a învățat singur și limba franceză. De asemenea învățase limba greacă. 

CAPITOLUL 3 - Preot ortodox în București 

Avea vreo 24 de ani cînd s-a căsătorit cu Atena Ionescu, fiica preotului Constantin 
Ionescu de la biserica Cuibul cu Barză din București. Au avut în scurt timp trei copii: pe 
Paul, băiatul cel mare, apoi două fete, Eugenia și Ileana. 

După ce a terminat teologia, Teodor Popescu a fost numit în anul 1912 preot la biserica 
Cărămidarii de Jos din București, în cartierul Grant, cu concursul socrului său. Nu după 
mult timp a murit socrul lui, iar Teodor Popescu a fost mutat în locul lui Constantin 
Ionescu la biserica Sfîntul Ștefan, Cuibul cu Barză de pe strada Știrbei Vodă. 

Ca preot, se bucura de un nume bun, foarte bun chiar. Prin viața morală pe care se 
străduia să o ducă și prin activitatea pe care o desfășura, era cunoscut ca un om temător 
de Dumnezeu, cu preocupări și gînduri serioase, te atrăgea cu blîndețea lui firească și cu 
atenția pe care o acorda necazurilor și întrebărilor fiecăruia. în adîncul inimii lui era un 
om mîndru, totuși mîndria nu se manifesta ca înfumurare, de aceea era amabil și cu cei 
de rînd și astfel era iubit de enoriași. 

Biserica era foarte frecventată, pentru că ținea predici frumoase, chiar înainte de a se 
întoarce personal la Dumnezeu. Spunea mai tîrziu: 

Am predicat și pînă să vin la Domnul Isus, dar ce predicam? Legea, morala; luam de 
exemplu un viciu, cum ar fi beția sau desfrînarea și îl înfățișam pe toate fețele. Omul 
asculta și spunea: Da, da, așa este! Sau luam o virtute: bunătatea, dragostea, dărnicia. 
Da, da, așa este, zicea omul, încîntat că i se înfățișează lucrurile într-un mod interesant. 

Domnul Hristos lipsea de cele mai multe ori din predică, iar despre mîntuirea săvîrșită la 
crucea de pe Golgota, nici pomeneală. Mărturisea el: «Mă socoteam învățător al altora, 
deși eram orb sufletește: nu vedeam că la Golgota s-a arătat dragostea lui Dumnezeu». 

încă din tinerețe, exercitîndu-și lucrarea de preot ortodox, a început să vină în legătură 
cu suferințele altora. Nici chiar după mulți ani, la bătrînețe, nu uitase cum a ținut prima 
slujbă de înmormîntare. 

îmi amintesc cum am asistat pentru prima oară la înmormîntarea unei copilițe. Poate să 
fi avut un an, o fetiță așa de frumoasă cum parcă nu mai văzusem pînă atunci. Toți cîți 
erau acolo plîngeau și cînd i-am văzut plîngînd, mi s-a tăiat și mie inima și am început să 
plîng și eu împreună cu ei. După aceea am luat parte la alte înmormîntări, iar simțul de 
părtășie la durerea oamenilor mi s-a tocit. Vedeam durerea, dar n-o mai simțeam așa de 
adînc ca la început. 

Dar nu slujbele religioase îi luau cel mai mult timp. Era un preot activ, și fără să caute el 
numaidecît acest lucru, în apropierea lui s-au strîns tot oameni activi. Un tînăr teolog din 
județul Mehedinți, Dumitru Cornilescu a venit pe la Cuibul cu Barză și el a fost — se 
crede — cel mai activ teolog ortodox pe care l-a avut țara noastră în acea perioadă. Era 
neobosit cînd era vorba de vreo activitate bisericească. Traducea extraordinar de repede 
și foarte clar; în foarte scurt timp a tradus și a tipărit o mulțime de broșuri pe care le-a 
publicat în Biblioteca Vremii. La început, Teodor Popescu nu prea l-a simpatizat, l-a ținut 
cam la distanță, ca pe un simplu cîntăreț al bisericii sale; în scurt timp însă cîntărețul i-a 
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devenit cel mai apropiat prieten. Dumitru Cornilescu era foarte vioi și producea înviorare 
pentru toți cei din jur. De la biserică, oamenii plecau cu cîteva cuvinte de la Teodor 
Popescu și cu cîte un tractat sau o cărticică de la Dumitru Cornilescu. 

însă Cornilescu dorea mereu ceva mai bun în ce privește credința; de aceea s-a gîndit să 
devină călugăr, pentru că socotea că în călugărie va găsi suprema sfințenie. A făcut chiar 
parte din metania de la mînăstirea Dobrovăț, care aparținea de Episcopia Hușilor. Atît 
preotul Popescu cît și diaconul Cornilescu erau plini de rîvnă pentru datinile moștenite și 
pentru răspîndirea unor influențe bune, moralizatoare pentru popor; doreau ei ceva mai 
bun, dar nu știau ce anume. 

In dorința de mai bine, a luat ființă un comitet de preoți, cu numele «Ia și citește», care 
edita broșuri cu subiecte religioase pentru popor. Ideea pornise de la preotul Mălăiești, 
care și-a asociat pe preotul Runceanu și pe Teodor Popescu, ca secretar al comitetului. 
Preotul Mihălcescu, un om extrem de bun și foarte studios, aprecia intențiile acestui cerc, 
care urmărea moralizarea poporului și susținerea credinței strămoșești: tipăriturile erau 
istorisiri moralizatoare în sens creștin ortodox. 

Se pare că un obiectiv al cercului «Ia și citește» era și ținerea de conferințe. Printre 
altele, o doamnă care aprecia foarte mult cuvîntările părintelui Popescu, l-a invitat să 
țină cîteva conferințe și la ea acasă. Părintele Popescu a primit invitația și a ținut de mai 
multe ori conferințe după amiaza, la locuința acestei doamne, unde se aduna multă lume 
din cartier, venită să audă spusele preotului. Astfel de conferințe ținea Teodor Popescu în 
multe cartiere, pe oriunde era invitat. 

Era în Teodor Popescu și în Dumitru Cornilescu o rîvnă care îi mîna spre activitate, 
sufletele lor cunoșteau licăriri, năzuințe, dar scopul și direcția lor nu erau încă bine 
conturate; erau mînați de un zel care avea să-i conducă pe cărări mai bune. 

Peste cîțiva ani, Teodor Popescu scria într-un ziar: 

De ani de zile, o bună parte din preoțime este profund nemulțumită de starea în care se 
găsește poporul nostru din punct de vedere religios. Din numărul acestora cu dorințe de 
mai bine făceam și eu parte. Și-am lucrat pe cît m-au ajutat puterile, ba chiar mă 
legănam cu gîndul că-mi făceam binișor datoria; rezultatul sforțărilor mele era însă egal 
cu zero. De ce? Pentru că mai înainte de a încerca vindecarea altora, trebuia să fiu eu 
însumi vindecat; mai înainte de a îndrepta pe alții, trebuia să fiu eu însumi îndreptat; 
mai înainte de a încerca să ridic pe alții la o treaptă mai înaltă de credință și de viață, 
trebuia să mă găsesc eu însumi pe acea treaptă. în al doilea rînd, trebuia să lucrez cu 
materialul și metodele pe care le dă Evanghelia, dar eu eram încă străin de ea. 

In dorința de mai bine, Teodor Popescu intenționa să ia doctoratul în teologie și s-a 
înscris ca student la Cernăuți, pentru că în acea vreme Facultatea de Teologie din 
București nu pregătea și nu acorda titlul de doctor. La Cernăuți a avut un profesor 
priceput, Gheorghiu, care făcea plăcut studenților Noul Testament. 

Dumitru Cornilescu scria într-o revistă: 

Fusesem patru ani cîntăreț la aceeași biserică cu Teodor Popescu și nu rareori vorbeam 
cu el despre starea de lucruri din lumea noastră creștină și ne exprimam părerea de rău 
că nu se vede o înviorare nicăieri. Războiul ne-a despărțit, aruncîndu-mă pe mine în 
nordul Moldovei (la Stăncești-Botoșani), unde am început traducerea Bibliei, care a fost 
unealta schimbării mele, iar pe dînsul ținîndu-1 în mijlocul parohiei, în București, unde a 
lucrat tot timpul războiului, predicînd și îmbărbătînd. 
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Au urmat anii de restriște. Primul război mondial a adus multe nenorociri și în țara 
noastră, care a fost transformată într-un cîmp de bătălie; peste tot suferință, durere. în 
aceste condiții aspre pentru viața tuturor, Dumitru Cornilescu a lucrat la traducerea 
Bibliei, iar Teodor Popescu a trecut prin experiențe dureroase, care aveau să-l conducă la 
întoarcerea la Dumnezeu și apoi la o lucrare creștină reală care a adus la viață spirituală 
mii de suflete care zăceau în ignoranță și formalism religios și care a înviorat viața 
multor credincioși din Romania. 

Traducerile în românește ale Bibliei făcute înainte de noua traducere a lui Dumitru 
Cornilescu, întrebuințau un limbaj plin de arhaisme, structura frazelor nu respecta topica 
normală a limbii romane moderne, astfel că dacă cineva ar fi dorit să citească Sfînta 
Scriptură, cu greu ar fi putut prinde sensul textului citit. însă această traducere a lui 
Dumitru Cornilescu, începută în anii războiului, are acele calități necesare poporului 
nostru: este scrisă într-o limbă romanească clară, corectă, fără arhaisme sau cuvinte 
cărturărești care să-i îngreuieze înțelesul. 

«In traducerea mea», spunea Dumitru Cornilescu, «n-am ținut seama de nici una din 
considerațiile pe care le-ar putea aduce vreo confesiune asupra textului. Am căutat să 
văd ce spune textul și numai ce spune el, indiferent ce va spune cutare sau cutare 
confesiune.» 

Este traducerea folosită aproape în exclusivitate în ultimele șapte decenii. 

CAPITOLUL 4 - Întoarcerea la Dumnezeu 

Experiențele de care are parte un om în perioada cînd ajunge să-L cunoască personal pe 
Dumnezeu sînt un pămînt sfînt: numai Dumnezeu și omul care vine la El sînt martori la 
toată desfășurarea acestui eveniment. în amănunte, nimeni nu poate să-și mărturisească 
minunea întoarcerii la Dumnezeu; cuvintele sînt prea sărace ca să dea o descriere fidelă, 
completă. De fapt, o relatare fidelă trebuie să arate totdeauna că nu omul s-a întors la 
Dumnezeu, ci că Dumnezeu a binevoit să Se apropie de om, să-l schimbe și să-l întoarcă 
la El. 

In Noua Revistă Bisericească din august 1923, într-un capitol intitulat «O mărturisire 
care poate fi unora de folos», Teodor Popescu a istorisit cum s-a întors la Dumnezeu. 
Multe alte amănunte a mai spus în predicile pe care le-a ținut mai tîrziu, amintind 
deseori cîte ceva din întoarcerea sa la Dumnezeu: 

Era în anul 1918. De la o vreme, o neînțeleasă nemulțumire începea să-și facă loc în 
inima mea și nu puteam să spun de ce: sănătatea mea și a celor din jurul meu nu lăsa 
nimic de dorit; lipsuri în vremea ocupației n-am prea avut sau n-am îndurat multe. De ce 
eram nemulțumit? Nu știam. Predicam aproape regulat, iar biserica mea era binișor 
frecventată. Și totuși nemulțumit! 

Asta trebuie să vină de acolo că de mult n-am citit o carte bună, îmi ziceam eu. Mica 
mea bibliotecă nu-mi putea oferi o astfel de carte. Întîlnind în acest timp un cărturar 
cunoscut, l-am rugat să-mi împrumute ceva cărți. 

Nu știu ce m-a făcut după aceea să mă ocup, pe cît puteam și eu, cu problema 
suferinței, iar concluzia la care am ajuns nu cuprindea cine știe ce lucru nou. în fața 
suferinței, cel mai bun lucru este să pleci smerit capul și să taci; revolta nu e bună la 
nimic, ea numai îți mărește suferința. Iată concluzia: ea nu este decît o idee comună, pe 
care o întîlnești des în cărți și gîndul acestei idei s-a adîncit în mine și a devenit oarecum 
a mea. 
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Curînd, curînd a venit timpul cînd aveam să folosesc această idee. Ea forma miezul 
cuvîntării pe care am ținut-o la înmormîntarea soției unui prieten preot. Socotindu-mă în 
locul lui, i-am simțit durerea. La puțin după aceea, am văzut murind pe profesorul și 
academicianul Constantin Giurăscu, care mă onorase în timpul din urmă cu prietenia sa 
aleasă. L-am plîns, se înțelege, cum se plînge un prieten rar și mult prețuit. Dar nici o 
lună nu a trecut și mi-am îngropat soția, rămînînd văduv cu trei copii, din care cel mai 
mic, o fetiță, avea abia șase luni. Eram acum în împrejurarea cînd aveam să pun în 
practică lecția învățată teoretic. Nu m-am răzvrătit împotriva lui Dumnezeu, dar tot nu 
mă puteam opri de a-I cere socoteala, zicîndu-I adesea în gînd: De ce, Doamne? De ce 
această durere asupra mea? Cred că nu sînt cel mai rău slujitor al Tău ... (în neștiința 
mea, mă consideram că lucrez pentru Dumnezeu, pe cînd în realitate tot ce făceam nu 
era decît împlinirea unei slujbe ca oricare alta, ca să am cu ce trăi). Dumnezeu nu voia 
însă să-mi răspundă. Tînguirea lui Iov era în vremea acea în mare parte tînguirea mea. 
Mă chinuia și întrebarea: Eu, care sînt preot și slujesc lui Dumnezeu, nu știu unde s-a 
dus soția mea! Și iar II întrebam pe Dumnzeu: De ce, Doamne, mi-ai luat pe mama 
copiilor mei, de ce mi-ai luat printr-o lovitură ce aveam mai scump in ochii mei? ... M-a 
umilit Dumnezeu și m-a făcut să trec printr-o durere care mi-a produs lacrimi. 

în jalea mea, mulți mi-au spus cuvinte de mîngîiere. Nespus de mult mă dureau însă 
cuvintele acelora care credeau că mă mîngîie cu soluțiile lor străvezii, că de acum încolo 
calea spre episcopat mi-e deschisă. Să mă îndrept spre mînăstire? Aveam o impresie 
detestabilă despre mînăstire. Cel mai nimerit cuvînt mi l-a spus D-l profesor Simion 
Mehedinți, care mi-a zis: 

Părinte Popescu, ascultă sfatul unui om bătrîn care îți înțelege durerea. Ești om muncitor, 
o știu; nu părăsi munca, lăsîndu-te pradă deznădejdii. Muncește și acum, ba cu atît mai 
mult acum, și vei vedea cum prin muncă vei căpăta ușurare; iar puterile sufletești, acum 
împrăștiate, se vor aduna iarăși. 

A fost, cum spune Biblia, o vorbă spusă la timp potrivit, pentru care îi sînt foarte 
recunoscător. 

Chiar mai înainte de a intra în școala suferinței, un gînd se furișa adesea pe primul plan 
al cugetărilor mele. Acum, gîndul acesta nu-mi mai dădea pace și nu se mai lăsa alungat. 
El mă silea să-mi zic tot mai des: Iată ce e omul! îți faci planuri peste planuri și cînd colo 
toate se spulberă într-o clipă. Te gîndeai tu că soția ta va trece dincolo așa de repede? 
Poate că mai curînd decît îți închipui tu, va veni si pentru tine clipa cînd te vei duce 
înaintea lui Dumnezeu la judecată! Ba încă îmi și închipuiam ce mă va întreba 
Dumnezeu: 

— Ce ai fost tu pe pămînt? 

— Am fost preot. 

— Care era datoria ta de preot? 

— Să aduc suflete la Tine. 

— Ai adus vreun suflet la Mine? Să-mi spui un nume, numai unul, despre care să se 
poată zice cu adevărat că prin tine a fost adus la Mine. 

Aici nu mai găseam nici un răspuns. Căci, cu tot întunericul ce mă stăpînea, nu eram așa 
de mărginit încît să cred că prin vreo slujbă bisericească se aduc sufletele la Dumnezeu. 
Faptul că nu puteam arăta nici un suflet cîștigat pentru Dumnezeu mă umplea de groază. 
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Toată lucrarea pe care o socoteam bună în fața ochilor mei și lăudată de unii s-a nimicit 
cu desăvîrșire în fața lui Dumnezeu, s-a prăbușit. Mi se părea atunci că ar fi drept din 
partea lui Dumnezeu să-mi zică: «Du-te de la Mine!», cuvinte care căpătau în sufletul 
meu un sunet care mă înfiora. 

Atunci și numai atunci s-a pus pentru mine marea întrebare: Dar eu, sînt eu așa cum 
vrea Dumnezeu să fiu? Nu cumva din această pricină nu pot să arăt nici un suflet pe care 
să-l fi adus la adevăr, la Dumnezeu? Și m-am pomenit îndemnat să caut să mă lămuresc 
asupra cuvîntului întoarcere la Dumnezeu. Cunoșteam acest cuvînt, dar nu-i știam 
înțelesul. 

Prietenul meu, Dumitru Cornilescu, era în acest timp în Moldova. Auzind de greaua 
încercare prin care trecusem, mi-a scris cuvinte de mîngîiere, însă într-un limbaj pe care 
nu prea îl pricepeam. între altele îmi spunea că Dumnezeu ia cu o mînă și dă cu două. Nu 
mai țin minte dacă această vorbă m-a revoltat sau numai n-am înțeles-o. într-una din 
scrisori, el mă întrpba cu ce mă ocup, iar eu i-am răspuns precis: cu întorcerea la 
Dumnezeu și nu mă pot dumiri asupra acestui lucru. Pe el l-a bucurat mult acest 
răspuns, căci vedea în aceasta un început de lucrare a lui Dumnezeu pentru întoarcerea 
mea la El. 

Ca unul care cunoștea din experiență ce înseamnă a se întoarce un suflet la Dumnezeu, 
el a căutat să mă ajute, scriindu-mi o scrisoare lungă, pe care am citit-o de mai multe ori 
fără să o înțeleg. Zîmbeam după fiecare citire, căci tot ce-mi scria mi se păreau basme 
prinse din văzduh și bune pentru văzduh, nu pentru pămînt. Căutam însă mai departe. 

Un lucru îmi era acum clar și anume că toată munca mea de pînă atunci era egală cu 
zero: nici un suflet cîștigat pentru Dumnezeu! 

Suspinele mele din acel timp, numai Cel de Sus le știe. 

Aceasta se petrecea în perioada decembrie 1918 — mai 1919. Țin minte ca acum, cînd a 
început să străbată o rază de lumină în sufletul meu tulburat și întunecat, anume în 
duminica în care pentru prima oară în predică II prezentam pe Domnul Hristos ca Cel ce 
ne scapă de pedeapsa pe care o merităm pentru că sîntem păcătoși. înfățișam cerul 
înnorat, neguros; tunete groaznice se auzeau, fulgere brăzdau văzduhul de la o margine 
a cerului pînă la cealaltă. Locuitorii pămîntului fugeau îngroziți în toate părțile, fiecare 
avînd în spinare o sarcină grea, care atrăgea trăsnetul asupra ei. Era sarcina păcatelor. 
Mînia lui Dumnezeu se descoperea din cer împotriva oricărui păcat al oamenilor. Dar 
undeva, la o parte, sta Cineva îmbrăcat în veșmînt alb și cu glas duios spunea tuturor: 
Veniți la Mine, căci numai așa puteți scăpa de pedeapsa care vă amenință! Cine voia să-L 
asculte și intra sub aripa Lui, scăpa de sarcina din spinare și era la adăpost sigur. Cine 
nu voia, rămînea afară, sub urgie. Ocrotitorul Acela, ziceam eu, este Isus Hristos. 
Aceasta nu era însă decît o figură de vorbire. Dacă m-ar fi întrebat cineva cum se face că 
Isus Hristos este Izbăvitorul de mînia lui Dumnezeu, n-aș fi putut da nici o lămurire. Era 
însă pentru prima oară în viața mea cînd puneam păcatul în legătură cu Isus Hristos. 

Nimeni nu mi-a spus că pentru ispășirea păcatului a trebuit o jertfă ca aceea de la 
Golgota. în privința acestei jertfe, aș fi fost gata să zic, ca orice necredincios, că Isus a 
murit pentru ideile Sale. Niciodată, dar absolut niciodată nu mă oprisem asupra 
cuvintelor din crez: și S-a răstignit pentru noi. Sau, și dacă m-am oprit, prin cuvîntul noi 
aș fi înțeles pe oricare altul, numai pe mine nu. 

Punînd în legătură păcatul cu Isus Hristos, am făcut pași mari spre adevăr. De atunci 
lumina a tot crescut în mine, nu mi-a fost acum prea greu să încep a mă gîndi la mine 
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însumi. Un glas lăuntric îmi spunea: Bine, Isus a murit pentru păcatele oamenilor, ca să 
le ispășească prin jertfa Sa, pe cruce; dar aceasta a făcut-o El și pentru tine, și pentru 
păcatele tale? Dacă aș fi răspuns da, răspundeam cu gura pe jumătate. Să răspund cu 
îndrăzneală nu, iarăși nu puteam. 

Sînt eu un păcătos? Iată întrebarea la care am ajuns. Și ce greu era de dat răspunsul! 
Treceam în fața oamenilor, dar mai ales în fața mea însumi, drept un om foarte 
cumsecade, muncitor, cinstit, cu oarecare dar de sus. Nu știu dacă toți cei ce mă 
cunoșteau aveau despre mine această părere, eu însă o aveam, și încă în ce grad! Nu 
luasem niciodată în serios păcatul. Chiar dacă mi-aș fi găsit vreun cusur, vreun păcat, m-
aș fi comparat îndată cu cei din jurul meu și, găsindu-mă mai bun ca ei, gîndul mi s-ar fi 
luat de la cusur și, în loc de smerenie, ajungeam să mă îngîmf. Acum însă făceam un 
lucru bun: citeam în fiecare zi Noul Testament, și îl citeam cu băgare de seamă, ca 
pentru mine. în felul acesta, privirile mi s-au îndreptat mai mult spre Isus și spre mine 
însumi și am început să iau în serios păcatul și să încep lupta cu el. 

Acum, cînd am luat în serios păcatul, am văzut cît de mult mă stăpînea el și cît de mare 
nevoie aveam de iertare. Trecutul care altădată mi se părea de laudă, curat, nepătat, îmi 
apărea acum așa de păcătos, că îmi era rușine de el. De s-ar fi putut șterge cu 
desăvîrșire acel trecut, ar fi fost cel mai bun cîștig pentru mine. Simțeam deci nevoia să 
închei un trecut plin de păcat și să mă știu împăcat cu Dumnezeu. Dar cum? 

în Noul Testament vedeam totdeauna puse alături iertarea, mîntuirea, cu credința. Am 
luat din Evanghelii cazul cu femeia păcătoasă (Luca 7), apoi cu tîlharul de pe cruce (Luca 
23) și în amîndouă aceste cazuri am văzut că a crede înseamnă a te încrede în cuvîntul 
lui Isus. 

Și atunci, dacă Isus îmi spune că Si-a dat viața ca preț de răscumpărare pentru mulți 
(Marcu 10:45), de ce n-ar fi și pentru mine dăruirea vieții Lui, jertfa Lui? Epistolele 
apostolilor vorbesc așa de clar despre acest lucru, încît mi s-a părut că îl citesc chiar pe 
fiecare pagină a Noului Testament. Adevărul că Isus a murit pentru păcatele mele, în 
locul meu, a pătruns tot mai adînc în inima mea, pînă a ajuns nezguduit. Abia în jertfa de 
pe cruce am văzut cum privește Dumnezeu păcatul — păcatul acela care odinioară mi se 
părea o nimica toată — dacă pentru ispășirea lui n-a fost alt mijloc decît moartea de pe 
cruce a însuși Fiului lui Dumnezeu, Isus Hristos. Am văzut însă și dragostea Celui ce a 
luat asupra Sa ocara și blestemul meu și care Si-a dat tot ce poate să aibă o ființă mai 
scump — viața — pentru mine. 

Înțelegînd jertfa Lui, am văzut în ea satisfăcută dreptatea lui Dumnezeu și cerințele 
conștiinței mele, acum trezită. Orice îndoieli se ridicau în mine în privința iertării mele, le 
alungam cu adevărul ținut acum sus, ca un steag de biruință: Isus a murit pentru mine, 
El a plătit datoria mea, atît îmi este de ajuns. 

Firește a fost atunci, după ce am recunoscut că Isus a murit pentru păcatele mele — ca 
față de acest nume, Isus Hristos, să încolțească în inima mea o iubire necunoscută pînă 
atunci și astfel o tainică și dulce legătură de gîndire, de simțire, de viață să înceapă între 
mine și El, eu ca rob al Lui, El ca Stăpîn al meu. 

Cuvîntul Lui era în același timp aproape singura mea lectură. Citind Noul Testament, m-
am întors la Dumnezeu. 

O descoperire nespus de prețioasă a fost pentru mine cînd, din Noul Testament, am 
putut să aflu că pot să fiu sigur de mîntuire, dacă mă încred numai în Isus Hristos, 
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ținîndu-mă strîns lipit de El ca de Mîntuitorul și Stăpînul meu. Ce pace și ce bucurie mi s-
a revărsat atunci în suflet! 

Viața mea a căpătat astfel o țintă nouă, față de care orice altă țintă omenească este o 
nimica, un gunoi. Această țintă nouă a devenit tot mai plină de lumină. Zi de zi voioșia a 
crescut în mine. Hotărît acum să o rup cu păcatul, să lupt împotriva lui, cînd îl voi întîlni, 
m-am avîntat în această luptă cu siguranța că Isus, potrivit făgăduinței date de Cuvîntul 
Său, este cu mine și nu mă va lăsa să fiu biruit. Și El a fost în adevăr cu mine. 

Schimbîndu-mi inima și viața, mi s-a schimbat și graiul, deci și predica. Ea a început să 
fie o chemare la viața cu Hristos, viață în care intrasem acum și îi gustasem dulceața. 
Ascultătorii au băgat de seamă schimbarea mea, dar un timp oarecare păreau că nu 
înțeleg graiul meu. 

Aproape vreun an am predicat fără un rod vădit. Cu ce nerăbdare așteptam eu acest rod! 
Dar el nu se arăta. Totuși am stăruit. Nespus de mare mi-a fost bucuria cînd cele dintîi 
roade au început să se arate, adică oameni care să caute adevărul mîntuirii și să se 
hotărască pentru viața cu Isus, după Evanghelie. Bucuriile acestea s-au tot înmulțit. 
Sufletele au început să înțeleagă glasul de chemare la viața nouă și totuși așa de veche a 
Evangheliei Domnului. Cei ce se hotărau la această viață treceau prin aceeași mare 
bucurie prin care trecusem și eu. 

Astfel am ajuns la o viață nouă, viață pe care n-aș da-o pe mii de alte vieți, viață pentru 
care lupt și sînt gata să înfrunt toate, să sufăr toate. Astfel, prin multe suspine și lacrimi, 
Domnul mi-a înfrînt inima trufașă, ca să-mi dea o inimă nouă. Sărut nuiaua care m-a 
lovit» 

Ce minunată este experiența întoarcerii la Dumnezeu! Orice cititor al acestor rînduri are 
nevoie de o asemenea experiență, are nevoie să știe cu siguranță că Domnul Isus este 
Mîntuitorul, Mîntuitorul personal al celor credincioși, care prin credință L-au primit pe El 
în inima lor. 

CAPITOLUL 5 - Activitate de preot credincios 

Cînd a ajuns să întrezărească ceva din păcătoșia sa și din dragostea arătată la Golgota, 
nu știa ce să facă: să rămînă un timp deoparte, meditînd și contemplînd harul lui 
Dumnezeu, sau să înceapă să lucreze și mai cu suflet? El le-a făcut pe amîndouă: a 
lucrat și a predicat acolo unde se găsea. Lucrînd și adîncind Cuvîntul lui Dumnezeu, s-a 
lămurit în multe privințe și lumina din sufletul lui s-a făcut tot mai mare. 

Părintele Popescu împărtășea ascultătorilor prin predică experiențele sale personale, 
trăite în legătură cu Dumnezeu. Acum nu mai vorbea ca unul care ar fi fost străin de 
ideile ce le prezenta, predica ceea ce experimenta; cuvîntările lui nu erau altceva decît 
Scriptura trăită, experimentată de el personal. 

îmi dădea mîna să biciuiesc păcatul, în predică, căci nu mi-1 îngăduiam mie însumi. 
Predicam acum nu despre un păcat oarecare, ci despre Isus Hristos și viața cu El. 
Evanghelia, fiind primită ca autoritate indiscutabilă pentru mine, era nelipsită din mîna 
mea în predică. Arătam mai totdeauna din ce capitol predicam și nu oboseam a îndemna 
pe oameni să citească ei singuri acasă, în fiecare zi. 

în acest timp (1921 — 1923) avea ca cel mai bun prieten pe Dumitru Cornilescu. 
Amîndoi erau acum oameni credincioși și doreau să vadă și pe alții devenind credincioși, 
pasiunea lor fiind întoarcerea altora la Dumnezeu. 
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Dumitru Cornilescu scria în Noua Revistă Bisericească: 

în acest scop am început predica în mod regulat în biserică. Popescu predica regulat, eu 
numai în caz de nevoie, cînd dînsul era prea obosit sau nu avea vreme destulă. Lumea 
era la început foarte puțină, apoi din ce în ce mai multă, totuși rezultatele nu erau prea 
mari. 

într-o zi, Popescu, nu fără durere, îmi spunea: «Bre, dar nu se vede nici un rod. Ce 
înseamnă asta?» Ai răbdare, i-am răspuns, va veni și rodul, numai seamănă vîrtos. 
Știam că trebuie o lucrare personală cu sufletele, afară de cea oficială prin predica și 
slujba de la biserică, deoarece experimentasem lucrul acesta în Moldova. I-am dat ideea 
să cheme vreo cîțiva pe care i-a observat că ascultă cu mare atenție predica și par 
mișcați și interesați și să-i invite la el acasă, marțea seara la ora opt, ca «să mai 
vorbim». în întîia seară au venit trei inși. Am stat de vorbă ca prieteni, despre fel de fel 
de lucruri, și religioase și nereligioase, pînă în cele din urmă discuția s-a oprit asupra 
Evangheliei și a rostului ei pentru noi. Am accentuat starea de păcat în care se află 
fiecare om, osînda care apasă asupra fiecăruia din pricina aceasta și mijlocul de scăpare, 
prin hotărîrea pentru Isus, rupînd-o cu păcatul și începînd o viață nouă, după Evanghelie. 
A urmat apoi o discuție asupra celor vorbite, în care fiecare făcea obiecțiile și arăta 
greutățile unei asemenea hotărîri. Rezultatul a fost că unul din cei de acolo s-a hotărît și 
a luat în serios Evanghelia; el a adus pe altul, fiecare din ceilalți a invitat pe alții și așa s-
a făcut că în fiecare marți seara urmau discuțiile în felul acesta, cu apel la hotărîrea 
pentru Isus și schimbarea vieții. 

în același timp, secerișul s-a arătat cu ocazia spovedaniei. Paștile, Crăciunul, erau 
prilejurile în care mai mult ca oricînd se vedea cum se mișca fiecare. Cînd oamenii 
veneau la spovedanie, Teodor Popescu avea pe fiecare în față și putea să-i vorbească 
direct. După ce omul își mărturisea păcatele, cum era obiceiul, el îi spunea: 

— Numai atît? 

Iar dacă omul își recunoștea cel puțin unele păcate, îl întreba: 

— Vrei să fii iertat? Prin credința în jertfa Domnului Hristos poți să fii iertat, alt mijloc de 
scăpare nu este. 

In vremea Floriilor din anul 1921, mai multe femei s-au dus să se spovedească la 
părintele Popescu și toate au rămas mirate de felul cum le-a spovedit: în loc să le pună 
epitrahilul pe cap și să le pună întrebări tipice, el le-a spus: «Să ne rugăm.» A 
îngenuncheat și el alături de ele și a început să se roage, iar în rugăciunea lui au fost 
unele idei care au atins-o direct pe una din femei, Mita Manolescu. Celelalte femei au 
plecat, dar ea a mai rămas și a mai stat aproape o oră de vorbă cu Teodor Popescu. Ea i-
a spus: «Părinte, eu m-am spovedit la mulți preoți, dar n-am găsit mîntuire și vreau să 
știu ce să fac ca să fiu mîntuită.» Atunci preotul Popescu a spus cu glas tare: «Doamne, 
Iți mulțumesc că de șase luni Te rog să-mi trimiți un suflet care să caute mîntuirea și 
acum Tu mi-ai răspuns.» Apoi i-a înfățișat femeii planul de mîntuire, i-a vorbit despre 
Domnul Hristos, au îngenuncheat și, în timp ce el se ruga, ea a rămas în suflet cu 
cuvintele lui, că sîngele Domnului Isus a iertat și păcatele ei. 

Mita Manolescu a adus la biserică și pe vecina ei, care de asemenea s-a întors la 
Dumnezeu. O femeie spunea că avusese un trecut foarte aventuros. Mama și surorile ei 
îi spuneau: «Pe tine nu te mai primește la nici o biserică.» Dar ea a venit la preotul 
Popescu, a stat de vorbă cu el și i-a spus: 
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— Poți să fii iertată. 

— De toate păcatele? 

— Da, dacă crezi în jertfa Domnului Isus. 

Dacă i-ar fi spus să facă cine știe ce lucru greu, sărmana femeie l-ar fi făcut. Dar ea a 
înțeles că mîntuirea a fost împlinită de Domnul Hristos pe cruce, s-a dus acasă și i-a spus 
mamei. Cînd a auzit mama ei, a spus: «Ăla e popă nebun: cum să te primească pe 
tine?» Bătrîna nu aflase că și marii păcătoși au fost primiți de Domnul Hristos, care le-a 
schimbat apoi felul de viață. 

Un nou venit la biserică, după predică n-a putut pleca imediat acasă; era nedumerit. Sta 
rezemat de un brad care era în fața bisericii și se gîndea: Dacă poți să fii mîntuit prin 
credința în Domnul Isus, de ce mai spovedește oamenii? ... Peste foarte puțin timp au 
trecut pe lîngă el două doamne care discutau, și ele nedumerite. Una zicea celeilalte: 
«Auzi, părintele Popescu mi-a spus că nu lui trebuie să-i mărturisim păcatele, ci să 
îngenunchem în fața Domnului Isus, singurul care poate să ne ierte.» Cînd le-a auzit, 
acest nou venit a alergat după acele doamne și a vorbit cu ele, în stradă, despre ce 
auziseră la predică. Abia aștepta și el ziua de marți, cînd să-l întîlnească pe Teodor 
Popescu. Acolo a mai făcut cunoștință cu Dumitru Cornilescu și cu încă vreo cinci 
persoane. Noul venit le-a mărturisit: «Directorul meu la servici îmi pretinde să mint și 
trebuie să mint.» Dar Cornilescu s-a repezit și i-a spus: «Directorul îți spune să minți, iar 
Domnul Isus să nu minți. Pe cine vrei să asculți?» Au stat de vorbă pînă la orele trei din 
noapte și de atunci încolo a ajuns și el nelipsit de la adunările de marțea. 

Dumitru Cornilescu scria: 

Numărul celor ce veneau seara creștea mereu și cămăruța, care era biroul lui Teodor 
Popescu, ajungea tot mai neîncăpătoare. Cu timpul, lucrul făcîndu-se regulat, metoda s-
a mai schimbat. Am început să citim din Evanghelia după Ioan, fiecare din noi cîte un 
paragraf și să-l explicăm în legătură cu viața de toate zilele. Așa a mers pînă la sfîrșitul 
anului. La început veneau numai bărbați, căci socoteam că discuțiile cu bărbații nu sînt 
potrivite și pentru femei, fiecare sex avînd greutățile și particularitățile lui. Dar parcă 
femeile nu auzeau de la bărbați ce se făcea acolo? Și de aici dorința fierbinte a lor: cînd 
se vor face asemenea adunări și pentru ele? 

— Părinte, dar pe noi cînd ne adunați? Dar nouă cînd o să ne vorbiți? 

— La toamnă, la toamnă! (era răspunsul obișnuit cu care nu știam cum să mai scăpăm 
dim încurcătură, căci, dacă pentru bărbați nu mai aveam loc, ce avea să fie cînd dădeam 
drumul și femeilor? 

Toamna nu mai mergea să țină strîngerea laolaltă în biroul părintelui Popescu, căci era 
prea mic. Au cerut autorizație la Ministerul Instrucțiunii și li s-a îngăduit să țină aceste 
adunări la școala Cuibul cu Barză, în apropiere de biserică. Femeile, exasperate de atîta 
amînare, au venit într-o seară neinvitate. 

La școala Cuibul cu Barză, cei doi au început evanghelizarea pentru prima dată în public. 
De obicei cîntau cîte o cîntare creștină, apoi Teodor Popescu citea un psalm, citea 
paragraful din Evanghelia după Ioan care venea la rînd și îl explica o oră. Urma o pauză, 
în care se cîntau mai multe cîntări, apoi Dumitru Cornilescu citea paragraful următor și-l 
explica. Tema era mai totdeauna aceeași, dar pusă în cadrul paragrafului citit și țintea 
totdeauna la luarea unei hotărîri personale: Ce faci tu cu păcatele tale? îți sînt iertate 
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păcatele? Ești un copil al lui Dumnezeu? Ai tu pace? Ești tu mulțumit? Unde mergi tu? 
etc. 

Dumitru Cornilescu, cel plin de inițiativă, a găsit că este cazul să traducă cît mai repede, 
să prelucreze și să compună unele versuri adaptate la melodii felurite, culese din cărțile 
religioase pe care le avea la dispoziție. în foarte scurt timp, el a tipărit prima cărticică de 
cîntece, cu 47 cîntece creștine. Teodor Popescu nu era priceput în ale muzicii și era 
bucuros că această problemă este rezolvată de Cornilescu. 

La școală vorbeau amîndoi foarte clar și convingător, dar se deosebeau prin felul lor de a 
fi. Dumitru Cornilescu părea un om care tuna împotriva păcatului, care punea în fața 
omului păcătos pedeapsa care-1 aștepta, mînia viitoare; Teodor Popescu avea însă o 
predică duioasă, liniștită. Cornilescu aducea la Domnul Hristos în special pe cei ce se 
îngrozeau de judecata viitoare; Popescu predica mai ales dragostea și harul lui 
Dumnezeu, arătate în jertfirea pe cruce a lui Hristos. 

Nu rareori, la sfîrșitul adunării sau la biserică, cîte o persoană vroia să stea de vorbă 
personal cu unul din cei doi și cu prilejul acesta de obicei se hotăra pentru Domnul 
Hristos. Cîți nu se hotărau și fără să mai spună! Se puteau surprinde mărturisiri ca 
acestea: De cînd vin aici, m-am lăsat de beție, duc leafa toată acasă, nu mai înjur, citesc 
zilnic Scriptura ... Un altul spunea: Știi cum sînt eu? Ca zgîrcitul: eu nu știu carte, dar 
vin aici și ascult ce spun preoții ăștia și cum strînge zgîrcitul aurul, așa strîng eu 
cuvintele lor și mi le pun în inimă. Și un altul: — Eu mă credeam un om cumsecade, dar 
abia acum văd că sînt un păcătos. Ca să poată citi ei singuri Noul Testament, unii dintre 
cei ce vizitau aceste adunări și nu știau carte au învățat să citească; Noul Teastament le-
a fost abecedarul. 

Toți cei ce veneau în mod regulat la adunarea de la școală, veneau și la biserică. în 
cursul săptămînii, seara, se făcea într-un timp adunare și la unele familii care locuiau în 
apropiere de biserică. 

Arhimandritul Scriban spunea la început elevilor din seminarul teologic la care era 
profesor, în București, că la Cuibul cu Barză este un preot care a izbutit, prin predicile pe 
care le ține, să atragă mult popor. Zicea că este un preot merituos. în felul acesta, unii 
tineri studenți teologi erau îndrumați indirect spre Cuibul cu Barză. 

Un tînăr, Emil Constantinescu, era student la teologie și la litere. împreună cu alți 
prieteni, studenți, s-a gîndit să se ducă și să stea de vorbă cu părintele Teodor Popescu. 
Fiindcă știa că Gheorghe Cornilescu, fratele lui Dumitru Cornilescu, are legături cu 
preotul de la Cuibul cu Barză, l-au rugat să le înlesnească o stare de vorbă cu el. în felul 
acesta vreo zece studenți s-au dus la Teodor Popescu, care le-a spus cum s-a întors la 
Dumnezeu, le-a vorbit despre jertfa Domnului Hristos, le-a spus că în jertfa Lui s-a 
arătat dreptatea și iubirea lui Dumnezeu. 

Și alți tineri teologi, ca Nicolae Tonoiu, Vasile Moisescu și Ilie Enea au trecut prin 
experiențe asemănătoare și L-au cunoscut pe Domnul Hristos cu ocazia mișcării de la 
Cuibul cu Barză-, deasemenea și unii preoți, ca Alexandru Teodorescu, Vasile Ouatu, 
Alexandru Panaitescu. 

între cei ce veneau să asculte predicile erau și unii preoți sau foști profesori ai lui Teodor 
Popescu. Erau mulțumiți de ce auzeau, dar erau foarte atenți să vadă dacă se fac ceva 
modificări față de tipicul slujbelor religioase ortodoxe. Venea lume cu grămada să-l 
asculte, chiar și din provincie. 
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în același timp, Teodor Popescu era și profesor de religie la Institutul Pompilian, un liceu 
de fete pe Calea Rahovei. La explicația Vechiului Testament, folosea uneori și renumitele 
lămuriri ale lui C. H. Mackintosh asupra primelor cinci cărți ale Bibliei, cărți pe care le 
traducea tocmai atunci Dumitru Cornilescu, ajutat și de alți tineri credincioși. Lecțiile 
predate erau deosebit de atrăgătoare. Unele eleve de la această școală și-au predat viața 
Domnului Isus. 

în noiembrie 1921, Dumitru Cornilescu a scos primul număr din revista Adevărul Creștin, 
la care Teodor Popescu și Gheorghe Cornilescu au colaborat permanent. Articolul 
introductiv al acestei reviste arăta clar scopul publicației ei: Revista noastră are o țintă 
foarte lămurită: ea pornește de la încredințarea că ceea ce îi trebuie poporului nostru 
îndeosebi și înainte de orice este lumina Evangheliei și viața izvorîtă din cunoștința pe 
care o dă această lumină... 

în iulie 1922, arhimandritul Scriban scria: 

Altă tipăritură mult mai nouă, dar foarte bună este Adevărul Creștin, scoasă de două ori 
pe lună în București de părintele ierodiacon Dumitru Cornilescu, cel mai harnic dintre 
teologii tineri pe ogorul scrisului creștinesc. Materialul publicat de sfinția sa este foarte 
potrivit scopului, este numai creștinesc și este la înălțimea publicațiilor similare din Apus. 

în scurt timp, Dumitru Cornilescu tipărise cîteva broșuri răspîndite și printre credincioșii 
de la Cuibul cu Barză: Viața lui Hristos, Ce să fac ca să fiu un adevărat creștin, Ce 
înseamnă viața predată în slujba Domnului, Taina puterii în viața creștină, Viața lui 
George Muller (o biografie) și foarte multe tipărituri mărunte și tractate care se 
răspîndeau cu zecile de mii. 

în 1922 Teodor Popescu a publicat primul său volum de predici ținute în biserica Cuibul 
cu Barză în anii 1921 și 1922. Au apărut repede trei ediții ale primului volum Isus vă 
cheamă și apoi volumul de predici Veniți la Isus. 

Volumul de predici Isus vă cheamă a fost foarte mult căutat, pentru că el cuprindea felul 
de a gîndi și de a predica al preotului care desfășurase cea mai rodnică activitate de 
predicator creștin din țara noastră în acea perioadă. în 1922, Noua Revistă Bisericească 
reda: 

Predicile sale au avut un mare efect și un mare răsunet. Fețe mari bisericești și chiar 
fostul ministru al cultelor, cu mai mulți funcționari superiori, au ascultat cîteva din aceste 
predici. Efectul pe care-1 produce ascultarea este cu mult mai mare decît cel pe care-1 
produce citirea predicilor părintelui Popescu. Cînd sînt rostite au efect, fiindcă autorul le 
dă tonalitatea care pornește din convingerea sa. Toate predicile au una și aceeași temă: 
primirea lui Hristos ca Mîntuitor personal. 

Despre Isus vă cheamă poetul Dimitrie Nanu, care era în rîndul credincioșilor de la 
biserica Cuibul cu Barză, scria în revista Solidaritatea din decembrie 1922: 

Paginile lui Teodor Popescu sînt cuvintele așa cum ies drept din inimă, fără umbră de 
cochetărie artistică. Acest autor a cunoscut suspinul după lumina divină, dar nu s-a oprit 
la urmele ce degetele dumnezeiescului Sculptor le-a lăsat în liniile unei flori, ci s-a 
ridicat, a putut să vadă că frumosul este una cu adevărul. Și apoi: Dacă arta este 
expresia spontană a unei convingeri și a unei simțiri intime, arzătoare, — cartea aceasta 
este în același timp de o înaltă valoare artistică. 



  
Page 19 

 

  

In afară de viața după Evanghelie pe care au început s-o cunoască cei ce primiseră pe 
Domnul Hristos, ei au ajuns și la întemeierea unei asociații de ajutorare a săracilor. 
Fiecare membru al acestei asociații se obliga înaintea lui Dumnezeu să dea lunar sau 
anual o sumă oarecare pentru săraci. Ajutorul de căpetenie consta în cîteva vagoane de 
lemne ce se împărțeau în ajunul sărbătorilor Crăciunului. 

Cea mai însemnată activitate evanghelizatoare pe care Teodor Popescu a avut-o în 
această perioadă a fost cea din București. Renumele predicilor lui și a întregii lui lucrări a 
ajuns însă mai în toată țara și a transmis o influență binefăcătoare. El personal a vizitat 
diferite localități, unde prin vestirea Evangheliei s-au întors la Dumnezeu unele persoane 
și s-au întemeiat adunări creștine. 

începuturile lucrării la Ploiești Cel dintîi oraș din provincie în care a pășit pentru a vesti 
Evanghelia a fost Ploiești. La chemarea unor tineri, s-a dus în strada Novac 12, unde 
erau strînse cîteva persoane. Adunarea s-a ținut într-o cămăruță mică, la Anicuța Achim. 
în acea cămăruță era atîta înghesuială, încît aproape se stingea lampa cu gaz din lipsă de 
aer. Lumina se făcea tot mai mică și ei nu știau de ce; cînd se deschidea ușa, atunci 
venea aer în cameră și lumina creștea din nou. El le-a spus: «Numai dumneavoastră 
vreți să auziți Evanghelia? Mai chemați și pe alții». Au chemat și pe cîrciumarul din capul 
străzii și pe alții care erau buni pentru Evanghelie. Prima predică a fost înfățișarea 
planului de mîntuire al lui Dumnezeu. Cele zece porunci erau folosite ca o oglindă a lui 
Dumnezeu care arată că omul este păcătos. Apoi venea prezentarea soluției lui 
Dumnezeu pentru păcat: jertfirea Domnului Hristos pe crucea de pe Golgota și salvarea 
deplină pe care o aduce celui ce crede în Hristos. 

Bătrîna Achim era o femeie foarte bisericoasă. Cînd a auzit ea prima dată predica, și-a 
zis că băiatul ei a pîrît-o și de aceea l-a certat: 

— Nu sînt eu mama ta? De ce, cînd veneai cu părintele pe drum, m-ai pîrît? 

— Nu, mamă, nu te-am pîrît, n-am vorbit cu el despre dumneata. 

— N-ai văzut că numai la mine se uita și numai păcatele mele mi le spunea? I-ai spus tu 
toate. 

— N-ai văzut, mamă, că este om serios? Poate să facă așa ceva? Eu nu i-am spus nimic. 

La a doua predică a avut aceeași impresie, căci i-a spus băiatului: 

— Numai la mine s-a uitat și numai despre mine a vorbit. 

— Mamă, să știi că eu nu te-am pîrît, dar asta înseamnă că Dumnezeu te cunoaște și El 
ți-a vorbit. De atunci ea a început să înțeleagă Evanghelia și în scurt timp s-a întors la 
Dumnezeu. 

în legătură cu credincioșii din Ploiești, Teodor Popescu spunea mai tîrziu: 

Dacă m-ar fi văzut cineva, ar fi rîs de mine că mă ocup de cîteva babe și de cîțiva tineri. 
Erau spălătorese, femei de serviciu: oameni foarte simpli. Dar Dumnezeu m-a răzbunat: 
acei tineri care erau atunci copilandri, acum sînt oameni maturi, care au rămas 
credincioși Domnului Isus și lucrează pentru înaintarea Evangheliei. 

După ce predica dimineața în București la biserică, pleca apoi pentru după amiază la 
Ploiești, unde găsea acum suflete credincioase cărora să le vorbească. Uneori cîțiva tineri 
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credincioși care frecventau adunările de la biserică și de la școala Cuibul cu Barză îl 
însoțeau la Ploiești. Erau toți plini de bucurie și de entuziasm creștin: adesea cîntau și 
făceau peste tot cunoscute cele 47 cîntări creștine. 

începuturile lucrării la Cîmpulung. 

In anul 1922, în timpul verii, domnișoara Elena Grigoriu, credincioasă de la Cuibul cu 
Barză a împărțit în Cîmpulung Muscel foarte multe tractate. Ea venise în acest oraș de 
munte, cu aer curat, pentru a-și petrece concediul de vară. N-a uitat însă să ia acolo o 
mulțime de tractate cu conținut creștin și astfel, odihnindu-se și în același timp lucrînd 
pentru Dumnezeu, a făcut cunoscut prin Cîmpulung pe Domnul Isus, iar dacă era 
întrebată, vorbea și de autorul tractatelor pe care le răspîndea. 

Un cîrciumar, Nicolae Predoiu, fusese călugăr la vîrsta de 16-19 ani. Negăsind la 
mînăstire ce-i dorea sufletul, a plecat de acolo și a deschis un restaurant în Cîmpulung. 
Cînd a dat de tractatele răspîndite de domnișoara Grigoriu, a căutat să vorbească mai 
amănunțit cu ea și i-au plăcut cele citite, cît și cele auzite. 

Bătrînul Predoiu, un bun povestitor, istorisea mai tîrziu: 

Soția și fiica mea cea mare mi-au cerut voie să meargă la București, la preotul Teodor 
Popescu, căci doreau să primească pe Domnul Hristos. Eu m-am bucurat de lucrul 
acesta, dar le-am refuzat cererea, voind să le încerc, dacă această dorință este din toată 
inima. Văzînd că ele stăruiesc, m-am hotărît să le satisfac dorința. I-am spus 
domnișoarei Grigoriu, care ne vizita în fiecare zi, că atunci cînd dînsa va pleca la 
București, să ia pe soția și fiica mea să le ducă la preotul Popescu. Ea s-a bucurat foarte 
mult de lucrul acesta și cînd a plecat, le-a luat și pe ele. După cinci zile, soția și fiica mea 
au venit acasă cîntînd și bucurîndu-se că sînt mîntuite. Odată sosite acasă, le-am pus la 
o nouă încercare, făcîndu-le observații nedrepte, ca să văd cum reacționează cînd sînt 
nedreptățite. M-am convins că o mare schimbare s-a produs în viața lor, pentru că după 
fiecare observație pe care le-o făceam, ele se duceau într-o cameră, îngenun’cheau și se 
rugau. Eu le urmăream. Cînd am întrebat pe fiica mea ce se roagă, ea mi-a răspuns că 
se roagă pentru mine, să primesc pe Domnul Hristos. 

în toamna anului 1922, Teodor Popescu a fost chemat de un preot cîmpulungean să țină 
conferințe religioase pentru profesori la liceul de băieți din Cîmpulung. Unii localnici s-au 
opus și, sosind în Cîmpulung, Popescu a fost invitat la vila unui general, Grigorescu, 
unde a stat trei zile. Acolo venea mult popor, era un adevărat pelerinaj. Teodor Popescu 
le vorbea de dimineața pînă seara, încît se simțea stingherit cînd era vorba de masă. Unii 
veneau, alții ieșeau, și el le vorbea despre mîntuirea lui Dumnezeu venită prin jertfa 
Domnului Isus, despre femeia păcătoasă, despre tîlharul de pe cruce și despre alte 
subiecte prin care îl înfățișa pe Domnul Isus ca Mîntuitor personal. 

Aici, în casa lui Grigorescu a venit și Nicolae Predoiu să-l cunoască pe Teodor Popescu și 
i-a pus diferite întrebări, ca unul care fusese călugăr și mai cunoștea cîte ceva din ale 
religiei. Totuși Predoiu nu s-a hotărît atunci pentru Domnul Isus, a continuat cu meseria 
pe care o avea: vînzarea băuturilor în restaurant. 

Tot aici, la Grigorescu acasă, alături de fiica lui Predoiu era și o elevă la școala normală 
din Cîmpulung, Ecaterina Gugiu (căsătorită apoi Constantinescu). Ea auzise Evanghelia 
pentru prima dată de la domnișoara Grigoriu. Entuziasmată de frumusețea adevărului 
vestit, s-a atașat de cei credincioși și a început să spună și altora despre Domnul Isus. 
Cînd mai venea Teodor Popescu prin Cîmpulung, nu uita s-o întrebe și pe ea: 
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• Dar dumneata ce mai faci? 
• De, părinte, mai vine Satana ... 

CAPITOLUL 6 - Intenții de a rămîne pe loc 

Amintindu-și de vremea cînd avea o bogată activitate în biserică, Teodor Popescu 
spunea: 

Cine este un om religios și se ține de ceea ce a apucat, rămîne uimit cînd ajunge la 
Cuvîntul lui Dumnezeu și-l citește. Se așteaptă să găsească în el ceea ce a apucat, dar 
nu găsește în Scriptură aceste lucruri, ci cu totul altele. Prin această mirare am trecut și 
eu. Fiind preot în biserica ortodoxă, am crezut că toate rînduieîile bisercești trebuie să fie 
după Cuvîntul lui Dumnezeu. Cînd însă m-am îndreptat spre Cuvîntul lui Dumnezeu, am 
rămas uimit și mi-am zis că poate nu-1 înțeleg eu bine; la mine trebuie să fie cusurul. 
Citind însă mai departe, am văzut că una este în Cuvîntul lui Dumnezeu și altceva este 
ce am apucat. 

Creștinătatea a trecut de mult peste «ce este scris», n-a ținut seama de Scriptură. Ea a 
pus alături de Scriptură tradiția și a amestecat astfel lucrurile. Cine ajunge la 
încredințarea că Biblia este Cuvîntul lui Dumnezeu, trebuie să se țină ori de Biblie, ori de 
tradiție. Dacă se ține de tradiție, rămîne cum a fost; dacă se ține de Biblie, găsește pe 
Domnul Hristos. 

Timp de vreo patru ani Teodor Popescu a încercat să pună de acord formalismul religios 
în care se găsea, cu conștiința lui trezită de Scriptură. A fost o perioadă de frămîntări 
sufletești puternice. Celor ce n-au fost legați de un sistem religios, cum fusese legat 
Teodor Popescu, nu le vine așa de greu să se deslipească de orice formă pe care o 
consideră păgubitoare sau de prisos. El spunea: 

M-am bucurat un timp de pace cînd am venit la Domnul Isus, dar a venit apoi conflictul 
cu tipicul. îmi ajungea foarte grea situația. Dar n-aș putea spune că este un moment 
cînd am început să modific tipicul, aceasta s-a petrecut lent. La un moment dat, mi se 
părea că parcă cineva m-ar strînge de gît. Spuneam: «Pentru rugăciunile sfîntului cutare, 
să ne miluiască Dumnezeu pe noi». Și totuși în predică spuneam că este destul să crezi 
în Domnul Isus ca să fii mîntuit. Parcă cineva îmi zicea: «Mincinosule, una spui la predică 
și alta la slujbă!» 

Odată, într-o discuție, Dumitru Cornilescu i-a spus: «Dar ce, tu te închini la sfinți?» Ca 
urmare a acestei discuții, Teodor Popescu a stat de vorbă cu Mihălcescu. Cînd i-a spus că 
se simte încurcat cu problema închinării către sfinți, răspunsul lui Mihălcescu a fost că 
poporul roman este «aghiolatru» (închinător la sfinți). Și eu mă așteptam ca el să-mi dea 
argumente biblice în favoarea închinării la sfinți. O fi fost sau nu ceva în inima lui 
Mihălcescu, nu știu. Dar el a recunoscut mai tîrziu că eu sînt sincer, nu umblu cu 
prefăcătorie. Iar închinarea către sfinți a mai rămas în slujba mea un timp și după 
această convorbire cu el și mi-a făcut mare bucluc. 

Viața străină de Dumnezeu atît a clerului cît și a poporului era recunoscută de foarte 
mulți. Arhimandritul Scriban făcea unele afirmații tari în această privință. Printre altele el 
spunea: 

Pretutindeni este lipsă de viață. O astfel de biserică devine o anexă politică, iar de viață 
religioasă nu mai poate fi vorba. Ea duce o existență egală cu moartea. Aceasta a fost 
biserica bizantină, lăcaș decorativ, din care spiritul se stingea. Moștenirea aceasta au 
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căpătat-o toate bisericile ortodoxe, toate au caracterele sterilității ca un viciu din 
naștere. 

Teodor Popescu nu ataca abaterile încetățenite ale așa-zișilor creștini; el predica pe 
Domnul Isus și harul lui Dumnezeu, și astfel făcea o lucrare pozitivă. Dimitrie Nanu 
spunea: 

El s-a mulțumit să împlînte în sufletele credincioșilor calea mîntuirii indicată de Hristos, 
fără să se războiască nicidecum cu rătăcirile trecutului. Știa că, primenindu-se sufletele, 
cojile au să cadă de la sine. 

încetul cu încetul, părintele Teodor a eliminat unele cuvinte de pe textul liturgic al slujbei 
pe care o făcea la biserică. Nu mai putea să spună: «Prea Sfîntă Născătoare de 
Dumnezeu, mîntuiește-ne pe noi». Nu mai zicea: «Pentru rugăciunile sfinților părinților 
noștri.» La sfîrșitul slujbei, el zicea: «Hristos, adevăratul Dumnezeu să ne miluiască și să 
ne mîntuiască. Amin». Și-a permis ce nu era de așteptat, dar nu mai putea altfel, cugetul 
îl apăsa. Iar modificările acestea îi prevesteau sfîrșitul: în biserica ortodoxă, canoanele 
nu permit nici un fel de schimbare în formele și ceremoniile stabilite. 

întrebările pe care i le puneau lui Teodor diferiți preoți în presa vremii și la care trebuia 
să răspundă erau oarecum mai sincere, erau deschise. în schimb, pe ascuns, unii preoți 
din Capitală nu puteau să vadă bine lucrarea lui: prea multă lume se ducea la biserica 
Cuibul cu Barză, iar celelalte biserici rămîneau aproape goale. 

Totuși, el nu s-a despărțit de biserică, ținea foarte mult la ea. Tot neamul lui era de 
preoți și credea că poate să facă și el ceva în biserică, să îndrepte sufletele spre 
Evanghelie, spre Domnul Hristos. 

Preotul Gheorghe Ionescu, tatăl lui Teodor Popescu, părea să fie și el împotriva lucrării 
pe care o făcea fiul său. Bătrînul, auzind că cei mai mulți preoți consideră că fiul lui face 
o mare greșeală prin activitatea sa, a venit în acest timp prin București să-și mustre fiul, 
să-l îndrume, spunîndu-i: 

— Ce am auzit eu despre tine? Să știi că în ziua cînd am să aud că te vor da afară din 
biserică, am să cad jos și am să mor din pricina ta. 

— Nu tată, cînd am să fiu dat eu afară, dumneata ai să zici: Băiatul meu este mare, știe 
el ce a făcut. 

— Măi băiete, zi ca ei și fă ca tine! 

— Nu se poate, tată, Evanghelia este clară și nu merge cu o purtare împărțită. 

— Dar ce o să faci? Sărac ești, copii ai... 

— Va avea grijă Dumnezeu și de mine, tată .... 

Enoriașii de la Cuibul cu Barză au format un așa numit Comitet de apărare, pentru că au 
simțit că unii preoți nu aveau gînduri bune față de părintele Teodor. Acest comitet a 
început să facă diverse memorii, pentru ca preotul lor să fie lăsat în pace, să lucreze 
liniștit în biserică. 

în vara anului 1923, Dumitru Cornilescu și Teodor Popescu și-au petrecut concediul 
împreună, la Blankenburg, în Germania, unde Cornilescu mai fusese cu alt prilej. Era 
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acolo un pastor credincios, Ernst Moderson, care avea obiceiul ca în fiecare vară să țină 
un studiu biblic și veneau acolo tot felul de oameni credincioși. Se susțineau diferite teme 
foarte interesante, care erau tratate în mod temeinic creștin. Moderson făcea parte dintr-
o mișcare din biserică, numită Gemeinschaft; el nu s-a aliat nici unui cult, dar nici de 
biserica protestantă nu se despărțea. La cîteva din conferințele la care au luat parte și 
cei doi credincioși romani, au fost puși să vorbească. Teodor Popescu le-a istorisit cum s-
a întors la Dumnezeu. între Moderson și Teodor Popescu s-a legat o oarecare prietenie: 
amîndoi vesteau Evanghelia în sînul bisericii în care se născuseră și acesta era un lucru 
rar în Germania, iar în Romania era un fenomen unic în felul lui. 

în acest timp, în 1923, Dumitru Cornilescu a avut un conflict cu generalul Rusescu, a 
cărui soră vizita adunările de la Cuibul cu Barză. Rusescu, socotindu-se insultat de 
Cornilescu, care i-a spus că nu este un adevărat creștin, l-a amenințat cu moartea. 
Atunci Cornilescu s-a gîndit că trebuie să plece din țară. Un prieten credincios i-a spus: 
«Așa dar vrei să pleci din țară! Ar trebui să rămîi totuși aici, pentru că ești un om 
energic, ești puternic la minte și la vorbă». Desigur, Cornilescu nu își închipuia că pleacă 
pentru totdeauna din mijlocul a lor săi. S-a dus întîi la Lipsea, apoi la Londra, unde a 
pregătit pentru tipărire alte ediții ale Bibliei în limba romană și în cele din urmă s-a 
stabilit în Elveția, unde a continuat să lucreze neobosit pentru Dumnezeu. în acest fel 
Teodor Popescu a rămas fără Dumitru Cornilescu. 

Erau mulți care îi sugerau lui Teodor Popescu să rămînă pe loc, în biserică, și să 
vestească adevărul Evangheliei cu toată hotărîrea; dar unii preoți gîndeau altfel, așa îneît 
el n-a putut să-și continuie în mod liniștit activitatea. Ajuns să fie nevoit să explice în 
scris mitropolitului situația sa, spunea: 

Se vorbește de jignirea adusă sfinților și canoanelor care cîrmuiesc biserica. Mă întreb 
dacă această expresie este într-adevăr serioasă. Cunosc și eu aceste sfinte canoane. 
După cîte știu, nu este cleric și nu este mirean care să aibă cutezanța să spună că le-a 
ținut pe toate, afară doar de cazul cînd nu le-âr cunoaște ... Nu cumva însă și aceste 
sfinte canoane merg pe alese? Nu cumva ele sînt bune numai cînd este vorba să judece 
cineva pe alții? Oh, mai multă sinceritate! în ce privește închinarea către sfînta fecioară 
Maria și către sfinți, eu stau în formula generală ortodoxă, care sună astfel: Să te închini 
lui Dumnezeu, iar pe sfinți să-i venerezi... 

Este foarte ușor să arunci sfîntului o închinăciune; dacă însă viața ta nu se influențează 
cu nimic din a lui, închinăciunea devine o bătaie de joc. Cîte persoane din cele ce iau 
parte la acatistele ce se fac prin biserici și-au schimbat prin aceasta viața? Nici una. Este 
drept că aceste rugăciuni, numite acatiste, sînt producătoare de venituri, dar nu sînt 
producătoare de viață creștină ... 

Că sfinții, prin rugăciunile lor, ne-ar mîntui, asta n-o poate spune decît un om cu totul 
străin de Evanghelia Domnului Isus Hristos ... 

De ce atîta zarvă pe o chestie ca asta? Și cu ea și fără ea, dacă cineva rămîne mai 
departe în păcatele lui, totuna este. Iată de ce n-am predicat niciodată ca cineva să nu 
se închine la sfinți. Eu am predicat și predic — vorba apostolului Pavel — pe Isus Hristos 
Cel răstignit și viața noastră cu El. M-am oprit la acest punct, stau pe această poziție 
cîștigată ... 

Eu nu urmăresc reforma bisericii romane, ci reforma sufletului omenesc luat individual, și 
anume prin Evanghelie ... Cred că Dumnezeu n-a părăsit de tot acest sărman popor 
romînesc, care pătimește amar din pricina atîtor păcate și nelegiuiri, nu l-a părăsit de 
tot, ci va ridica din mijlocul lui oameni nebuni pentru Hristos, care, slujindu-I Lui și 
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predicînd Evanghelia, vor sluji neamului lor. Numai prin predicarea Evangheliei vine 
mîntuirea omului și a popoarelor, prin altceva nu. 

Scria aceste rînduri prin decembrie 1923. In fața învinuirilor, s-a apărat cu intenția de a 
rămîne în biserică, spre a vesti acolo mai departe Evanghelia. Comitetul de apărare care 
s-a format dintre enoriași, în articolele pe care le publica, arăta însă un spirit de 
controversă, care nu era în felul lui de a gîndi. 

S-a ivit însă un credincios, poetul Dimitrie Nanu, care în broșura sa Lupta între logică și 
sofism, între Evanghelie și tipic, răspunde cu mult bun simț celor trei figuri bisericești, 
care prin presă au îndreptat împotriva lui Teodor Popescu unele învinuiri: preotului 
Grigore Pișculescu (Gala Galaction), preotului Popescu — Mălăiești și arhimandritului 
Scriban. 

Lui Galaction, D. Nanu îi răspunde la unele articole publicate în ziare. între altele, spune: 

E scris negru pe alb: «Un singur Mijlocitor». Prin ce aberație scoateți 11.000 de 
mijlocitori și abrogați această esențială și categorică afirmație, care logicește nu suferă o 
altă interpretare? Sîntem așa de naivi ca să nu pricepem cum s-au transformat vechile 
indulgențe papale în sărindare și acatiste, care nu au ca și ele vreo legătură cu mîntuirea 
păcătosului? Cum? Și în cer intervenții și bilete de recomandație? Și acolo protecție, și 
încă tarifată de pe pămînt, fără prețuri maximale? Nu vedeți cum în admirabilul său bun 
simț, poporul romîn însuși a pecetluit această erezie cu proverbul: «Pînă la Dumnezeu te 
omoară sfinții»? La ce exasperare trebuie să fi adus pe acest popor taxele pentru 
mijlocirea sfinților, ca să deznădăjduiască și în cer de a mai găsi dreptatea. 

Cea mai mare parte a broșurii lui Nanu este o lecție de logică și creștinism dată 
arhimandritului Iuliu Scriban: 

Acum mă luminez eu , de ce unii ortodocși nu vor să primească personal pe Isus Hristos 
ca Mîntuitor, cum fac cei care urmează pe preotul Teodor Popescu, exclusul, din această 
cauză, din biserică. Nu vor să primească personal pe Isus ca Mîntuitor, de frică, desigur, 
să nu aibă a face personal cu El. La marea judecată, ar voi să fie promovați în rai, dacă 
se poate așa. ca unii elevi chiulangii, care vor să fie trecuți clasa în mod global, fără să 
mai dea ochii în parte, personal, cu întrebările profesorului. în adevăr, promovarea 
aceasta globală în rai, pe care n-o admit cei de la Cuibul cu Barză, credincioși 
Evangheliei, dar care-i atît de preferată de potrivnicii Mîntuitorului personal, e mai 
comodă. 

Biserica a avut față de Evanghelie, în parte, rolul unui arhivar cinstit. Dar ce au făcut 
tradiționaliștii? Au realizat cea mai mare minune; numai ei singuri pe lume au găsit 
mijlocul ingenios să pună în practică, față de Evanghelie, monumentala formulă a lui 
Cațavencu, relativ la constituție: să nu se revizuiască, primesc, — dar să se schimbe 
poruncile Evangheliei pe ici, colo, pe cale de tipic, otpusturi, — tocmai în punctele 
esențiale. Sărmanul Caragiale, nici n-a visat el că a dat în Cațavencu formula ortodoxiei 
noastre. 

CAPITOLUL 7 - Suspendarea 

Dacă prin biserica ortodoxă se înțelege biserica de astăzi, moartă, în care cei ce intră în 
ea ca slujitori nu caută decît un mijloc de trai sau folosul lor, — atunci desigur că mă văd 
scos din ea. Dacă Dumnezeu, în nemărginita Sa bunătate, m-a adus la o stare 
sufletească nouă, la o smulgere de sub robia atîtor păcate ce bîntuie pe cei ce se socot 
ceva în această biserică, atunci acest lucru m-a rupt de la biserică. Dacă prin biserica de 
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astăzi se înțelege societatea religioasă condusă de oameni care nu calcă pe urmele lui 
Hristos, atunci da, sînt scos din ea. 

Așa scria preotul Teodor Popescu mitropolitului, spre sfîrșitul anului 1923. 

La 21 noiembrie 1923 au fost trimiși mai mulți preoți de la mitropolie la biserica Cuibul 
cu Barză. Predica nu a fost ascultată cu liniște și această situație s-a repetat în cîteva 
duminici. 

în ziarul Neamul Romanesc editat de Nicolae Iorga — din decembrie 1923, scriitorul I. 
Gr. Oprișan descrie starea de lucruri din acele ultime săptămîni: 

în loc ca frații lui preoți să se bucure de această mișcare de regenerare creștină, în loc ca 
ei să se trudească a aprinde o faclă în întunerecul țării, o faclă de lumină curată, cum a 
numit-o mitropolitul Bălan pe aceea care s-a aprins la Cuibul cu Barză, au căutat să-i 
găsească chițibușuri dogmatice, care totdeauna au ascuns altceva decît interese 
duhovnicești. 

Și astfel am ajuns să vedem în ultima vreme că s-a instituit o tutelă, trimițîndu-se la 
biserica părintelui Teodor fel de fel de preoți care să-i facă slujba, să țină chiar predici și, 
culmea, să împăneze biserica cu agenți tulburători, toate acestea cu unicul scop de a 
pune pe preot în imposibilitatea de a mai lucra «așa de minunat», cum spune unul din 
anchetatori, părintele Galaction. 

Duminică, 10 decembrie 1923, a venit la Cuibul cu Barză pornit pe scandal, preotul 
Georgescu — Dușumea. Era prezent și Galaction. După ce au terminat slujba, Georgescu 
a ieșit să predice și în predica sa din care Domnul Hristos lipsea cu totul, nu spunea decît 
răul făcut de Teodor Popescu, că «s-a rătăcit de la credința cea adevărată și rătăcește și 
pe alții». La aceste atacuri împotriva parohului, credincioșii au reacționat și au atras 
atenția preotului Georgescu, că nu este frumos ce face și nu sînt demne asemenea 
procedee. Iar unul din mulțime a strigat celor doi preoți: 

— Ieșiți afară, hoților! 

Și poporul a început să strige: 

— Vrem să-l auzim pe părintele Popescu! 

— Vezi, părinte Popescu, că enoriașii dumitale sînt împotriva clerului, împotriva noastră? 

— Vina nu este a mea; ați cerut de la mine autorizația să vorbiți către popor? 

Cum a ieșit părintele Teodor din altar, s-a făcut o liniște adîncă. El a ținut o cuvîntare 
înflăcărată; era ultimul lui cuvînt în biserică. Le-a spus: 

Este ultima oară cînd ne mai putem vedea în această biserică. Am căutat să slujesc lui 
Dumnezeu aici unde sînt, supunîndu-mă adevărului și voii Lui. Vedeți însă că unii au 
venit peste mine și eu trebuie să plec. De azi înainte nu mai sînt preotul acestei biserici. 

El a arătat în continuare că dintotdeauna adevărații creștini, care se hotărăsc cu toată 
inima să trăiască pentru Dumnezeu, au fost ca niște porumbei albi între păsări răpitoare 
negre. Deoarece plîngeau și femeile și bărbații, el i-a îndemnat să fie liniștiți. «Dacă îl 
iubiți pe Domnul Hristos și dacă țineți la mine, vă rog fiți liniștiți, nu vă răzvrătiți, nu 
ridicați glasul. Eu plec din biserica aceasta, dar sînt cu dumneavoastră mai departe». 
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Din nou a început să vorbească Georgescu, spunea că el este emisarul mitropoliei și că 
va vorbi în biserică, chiar dacă ea va rămîne goală. De fapt nici n-a mai avut cui să 
vorbească, pentru că mulțimea repede a ieșit din biserică, indignată. 

O delegație de creștini, scrie I. Gr. Oprișan, ne-am dus la înaltul păstor al bisericii 
ortodoxe, ca să-i arătăm durerea noastră. N-o să uit niciodată bunăvoința cu care ne-a 
ascultat și rana pe care i-o producea, după expresia lui, plecarea «celui mai ales dintre 
preoți». 

în memoriul-protest adresat mitropolitului de către comitetul de acțiune creștinească la 
14 decembrie 1923, pe lîngă prezentarea foarte pe scurt a activității de la Cuibul cu 
Barză, enoriașii făceau și unele afirmații tari la moralitatea preoților care au venit să 
slujească în biserică peste preotul paroh. 

în legătură cu situația aceasta, Teodor Popescu scria: «Cîțiva preoți au întrunit îndată 
clerul Capitalei la Societatea Ajutorul, hotărînd nici mai mult nici mai puțin decît 
caterisirea mea. Ei au comunicat acolo că au constituit din inițiativa lor un fel de tribunal 
bisericesc și că mă vor supune unui interogatoriu de conștiință». 

în comisia de preoți care aveau să-l chestioneze, Galaction și Scriban erau delegați 
anume pentru a formula întrebările ce urmau a fi puse. Vineri seara, 14 decembrie 1923, 
a fost convocată în palatul episcopal o conferință de teologi compusă din: Platon, 
Boroianu, Scriban, Nazarie, Mălăiești, Mihălcescu, Gibescu, Georgescu, Galaction și 
Atanasie Ionescu, frate cu Teodor Popescu. Au vrut să arate că nici chiar fratele lui nu-i 
agrează activitatea. Comisia aceasta formulase mai multe întrebări în legătură cu 
închinarea către Sfînta Fecioară și a sfinților, cu tradiția. Tribunalul acesta al preoților, la 
care Teodor Popescu s-a prezentat cu inima deschisă, a hotărît trimiterea lui în judecata 
consistoriului Eparhiei Ungaro — Valahiei. 

Duminică 16 decembrie, au venit la biserica Cuibul cu Barză, arhiereul Platon Ciosu, 
vicarul sfintei mitropolii, să slujească, iar preotul Gibescu să predice, ca după aceea să 
închidă biserica și să-i sigileze ușile. 

Tot pe atunci părintele Teodor a înaintat mitropolitului un memoriu, în care printre altele 
spunea: 

Cum se poate califica faptul că un preot nejudecat și neosîndit se vede la un timp 
stingherit în slujba sa și oprit de a predica? Cu ce drept au fost aduși peste el alții, care 
să-l tulbure în slujba lui și să-l înlocuiască în predică? Pe cît cunosc eu din legiuirile 
bisericești, preotul e mai mare în biserica sa. Chiriarhul are dreptul de a-1 controla, a-1 
judeca și osîndi dacă l-a găsit vinovat cu ceva, dar să ia astfel de măsuri vexatorii, 
aceasta constituie o nedreptate. Țin să subliniez acest lucru. 

Fie. Sînt gata pentru orice. Am vrut să lucrez în sînul bisericii în care m-am născut și am 
crescut. Dacă infima minoritate care reprezintă astăzi biserica mă respinge, vina ei, adică 
a lor să fie. Eu n-am ieșit singur din biserică. în orice caz, cu voia lui Dumnezeu, eu îmi 
voi continua lucrarea ... Am ținut să fiu fără vină față de cei din biserica mea, să nu-mi 
impute vreodată cineva că aș fi putut să lucrez și în biserica mea, dar n-am vrut. 

In urma apărării și mărturisirii de credință a preotului Teodor Popescu, consistoriul 
mitropolitan s-a întrunit, pentru a se pronunța, la 27 decembrie 1923. Cei cinci membri 
ai consistoriului și-au declinat competența asupra cazului de la Cuibul cu Barză și au 
hotarît ca procesul să fie adus în fața sinodului. N-au vrut să-l judece de astă dată, 
pentru motivul că ar fi vorba de o chestiune dogmatică ce depășește competența 
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consistoriului eparhial. Nefiind vorba de vreo abatere de altă natură, problema urma să 
fie rezolvată de sfîntul sinod. în felul acesta judecata a fost pentru un timp amînată. 

în presă, în special în ziarul Dimineața se publicau diverse articole pentru și contra lui 
Teodor Popescu. 

Un ziar reproducea cîteva cuvinte ale sale: «Și dacă sînt oprit de a sluji în biserica mea și 
de a mai predica în ea, nu urmează ca eu să rămîn pe loc. Continui să predic în orice 
casă și în orice loc». Se ducea unde i se deschidea ușa. Duminică dimineața, 30 
decembrie, în vreme ce în biserica Cuibul cu Barză slujea arhiereul Platon Ciosu, ajutat 
de cinci preoți și în timp ce părintele Teodor predica unor credincioși adunați într-o casă 
din cartierul Grivița, unii din enoriașii bisericii au ținut o întrunire în casa unuia dintre ei, 
fiecare cu dorința de a face tot ce se putea pentru ca preotul lor să revină la Cuibul cu 
Barză. 

CAPITOLUL 8 - Sentința 

Poetul Octavian Goga, în revista sa Țara noastră din 13 ianuarie 1924 a publicat ca 
articol de fond Răzvrătirea de la Cuibul cu Barză. Din scurta lui vizită pe la această 
biserică, poetul a intuit lucruri pe care alții nu puteau sau nu vroiau să le priceapă. 

Fără nici un anunț prealabil, nu ca ministru, ci ca simplu credincios, m-am dus la biserica 
aceasta cu nume pitoresc, unde intram întîia oară. Spre marea mea surpriză, din primul 
moment, interiorul sântului locaș era ticsit de oameni, un ciudat amestec din toate 
clasele. M-am strecurat cu greutate prin mulțime pînă la un colț de strană din dreapta 
iconostasului, de unde deslușeam limpede pioasa adunare. Nimerisem la sfîrșit de 
liturghie și din ușa altarului părintele citea binecuvîntarea. Era o figură cuvioasă de preot 
către 40 de ani, slab, cu barba neagră și cu ochii strălucitori, rostea slujba rar, apăsînd 
cuvintele și interpretînd rostul lor într-un sens civilizat, fără nici o notă mașinală și fără 
cunoscutele motive nazale ale tipicului oriental. O muțenie desăvîrșită stăruia împrejur și 
la lumina luminărilor de ceară, prin fumul vinețiu al cădelniței, lămuream fețe în extazul 
credinței. Căzusem pe un aspect de viață cu totul particulară și plină de înțeles. Nu știu 
să mai fi văzut undeva la București un domn cu blană atît de robit de misticismul religios 
ca cetățeanul din fața mea, care avea aerul unui înalt funcționar, și din bisericuțele de la 
țară nu mai întîlnisem obraji îmbujorați de verbul dumnezeiesc ca la femeile de la trei 
pași de mine. 

Isprăvind slujba, preotul și-a început predica ... Nu era o cuvîntare de exeget mărunt, 
nici nu reedita clișee uzate de doctrină teologică. Din preajma altarului vorbea un orator 
îndrăzneț, cu accente de eclesiast militant, cu fraza rotundă și sonoră, răscolind în 
auditoriu întrebări și pasiuni. Prins de magia cuvîntului, preotul tresărea în toată’ ființa 
lui, crispîndu-și fruntea palidă de ascet, fața-i învia ca îmbibată de un fluid nervos și în 
adîncul ochilor i se iviseră cele două picături de lumină stranie, care îmi reaminteau 
pînzele lui Ribera. Mulțimea participa cu devotament la toate analizele lui, îi urmărea 
ritmul logic și-i primea argumentul cu o vie agitație. Cînd s-a încheiat zbuciumata 
retorică ce biciuise instinctele răului și judecase cu asprime neajunsuri ale societății 
noastre, slujitorul Domnului s-a retras și, printre rîndurile poporului rămas în nemișcare, 
un tînăr a început să împartă mici cărțulii, în care se schița subiectul celor din urmă șase 
predici. Credincioșii le-au luat cu ei, s-au răzlețit domol, vorbindu-și încet și din grămadă 
eu m-am desfăcut pe îndelete, cu senzația că dincolo de zgura cotidiană mi-am revăzut o 
clipă sufletul, rănit de mustrări și sfios la orice atingere, ca o mimoză bolnavă. 

De atunci nu l-am mai zărit pe părintele Teodor, dar i-am păstrat aducerea aminte cu 
respect și recunoștință. 
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Astăzi îmi apare într-o postură nouă și cazul sfinției sale e discutat în presă. Gazetele 
spun de cucernicul preot că o specială evoluție de gîndire l-ar fi făcut să se depărteze de 
la adevărurile dogmatice ale bisericii răsăritene, că prin cuvîntările mai recente și cu 
deosebire prin unele neîngăduite schimbări rituale și-ar fi depășit atribuțiile consacrate 
de pravili și canoane. Consistoriul a examinat deunăzi chestiunea și se pare că sfîntul 
sinod va trebui să se pronunțe în curînd în cauză, cumpănind pretinsele știrbiri de dogmă 
și făcînd să triumfe în toată rigoarea ei bimilenară legiuirea canoanelor. La lumina acestei 
hotărîri vom putea cerceta cu toții un interesant caz de conștiință, peregrinarea unui 
suflet prin adîncimile doctrinei religioase. Procesul va fi instructiv, oricare va fi judecata 
lui, fiindcă ne va apropia de psihologia unei figuri distinse, cu preocupări morale care ne 
atrag deopotrivă pe toți. 

Ceea ce justifică însă de pe acum și cuvîntul nostru laic în această împrejurare este că 
răzvrătirea părintelui Teodor Popescu nu se prezintă ca un simplu act individual, că se 
complică și cu revolta în masă a enoriașilor, care, solidari cu păstorul lor sufletesc, și-au 
spus și ei părerea. Mulțimea pe care am văzut-o eu acum doi ani, într-o duminică de 
iarnă, flagelată de înflăcăratul retor al amvonului, face astăzi zid în jurul lui, se identifică 
lui și își însușește crezul pentru care e tras la răspundere de chiriarhi. E răzvrătire la 
Cuibul cu Barză, credincioșii au refuzat pe un nou preot, ușile lăcașului s-au închis și se 
vorbește că, în însuflețirea lor, parohienii deciși să-l urmeze sînt gata să-i zidească o 
biserică nouă. O neobișnuită revoluție sufletească se petrece aici sub ochii noștri, în 
mijlocul Bucureștilor, la cîțiva pași de Calea Victoriei, pe care se plimbă mai des păcatul 
decît virtutea ... Există deci în acest furnicar de patimi profane, dincolo de chiotul răgușit 
al afacerilor de tot felul, o conștiință care palpită în sferele abstracțiunii, o flacără care se 
aprinde la picioarele lui Crist. 

O inerție paralizantă pare a stăpîni organismul bisericesc. în afară de îndatoririle 
reprezentative, în afară de oficialitate și partea pur rituală, venerata instituție tînjește. 
Sîntem lăsați în părăsire și un cler afon nu ne poate da decît o țărănime superstițioasă și 
o clasă conducătoare păgînă. în mijlocul părăgini’rii generale ne întrebăm: cine strigă aici 
la noi pentru învățăturile lui Hristos? Ce propagă astăzi amvonul, unde sînt teologii cu 
graiul inspirat, ca să vestească lumii noastre cuvîntul adevărului? Cunoaște cineva pilda 
de devoțiune la adăpostul crucii, avem călugări iluminați sau înalți demnitari bisericești, 
a căror viață de cristal să lumineze o rază din cer în mințile noastre? 

Iată întrebări elementare, al căror șir e nesfîrșit de lung și pe urma cărora îndoiala cu 
fiorii ei de gheață se apropie de noi, ca să ne lase sceptici și amărîți. 

Cazul părintelui Teodor are darul de a scormoni probleme și de a atrage luarea aminte 
asupra lor. Sfinția sa rămîne pe planul al doilea, fie că va fi judecat ca îndușmănit cu 
preceptele bisericii ortodoxe, fie că se va găsi o formulă de împăciuire. De la Cuibul cu 
Barză însă pleacă întrebările și se furișează în conștiința publică în toate colțurile, cum s-
au furișat și la mine acum, cînd, în preajma Crăciunului, reînviind vechi amintiri de la 
țară și recente descoperiri, cu sufletul biruit de tristețe, mă gîndesc la Hristos și la 
biserică. 

Ce facem cu întrebările, preasfintilor arhierei, ce facem cu ele? 

Arhiereii pentru moment aveau alte probleme de rezolvat. Mitropolitul primat nu a 
aprobat hotărîrea consistoriului bisericesc de a se deferi cazul sfîntului sinod și a ordonat 
trimiterea preotului Teodor Popescu din nou în judecata aceluiași consistoriu. Această a 
doua judecată a fost fixată pentru ziua de miercuri 16 ianuarie 1924. Deoarece nimic nu 
se schimbase în învinuirile ce erau aduse împotriva lui, consistoriul ar fi fost normal să 
procedeze ca întîia dată: să-și decline competența. De data aceasta, dezbaterile 
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consistoriului au durat patru ore și jumătate. Teodor Popescu a vorbit timp de două ore 
pentru apărarea sa. La orele șase seara s-a dat sentința: depunerea din treaptă, 
caterisirea preotului Teodor Popescu, sentință cu drept de apel la sinod. 

După scurt timp, Gala Galaction a scris într-un ziar: 

Preotul Teodor Popescu era un cleric deosebit de merituos, bun predicator, devotat 
păstor sufletesc, amic al întristaților și săracilor. Munca lui pastorală de la Cuibul cu 
Barză l-a încununat cu laude. Atunci de ce a fost scos din biserică? Citiți cartea lui de 
predici Isus vă cheamă. Acolo nu este nicăieri vorba de biserica ortodoxă, după cum nu 
este nici despre pagodele din Ceylon. 

După ani de zile, Galaction a avut o întrevedere cu Teodor Popescu și i-a spus: 

— Să mă ierți că m-am amestecat în cearta aceea cu tine. 

— Fii pe pace, i-a răspuns Teodor, că nu ai nici o greutate din partea mea. 

Presa din acea perioadă vehiculează diferite păreri despre lucrarea de la Cuibul cu Barză. 
în primul număr din anul I al apariției revistei Cuvîntul liber din 26 ianuarie 1924, D. 
Theodârescu scria: 

Luther a fost inițiatorul unei dizidențe reale și binefăcătoare pentru propășirea luminilor. 
Avem de cîteva zile un Luther roman: e preotul elocvent de la biserica Cuibul cu Barză, 
Teodor Popescu. 

Răzvrătirea preotului acestuia rar nu constă atît în efortul de eliberare ce ar încerca — 
fiindcă, slavă Domnului, pe cine terorizează în adevăr spiritualicește biserica ortodoxă ca 
organizație socială? — cît în minunea de a fi adus în discuția obștei romanești, chiar în 
discuția Bucureștilor nepăsător și chefliu, o gravă problemă bisericească, bazată pe o 
chestie esențială de dogmă. 

El a izbutit să-și adune toată mahalaua în biserică și să se facă ascultat și urmat. Iată 
însă că bătrînii preoți ai bisericilor goale, unde se morfolește nazal, în fața a două-trei 
babe surde, un tipic neștiut și neînțeles, dar imutabil și sfințit chiar de disprețul celor ce-
1 slujesc cu devotament, iată că bătrînii sau și mai tinerii unei rutini neobositoare se 
ridică neîndurători împotriva aclamatului, norocosului insurgent: — Nu vă mai duceți la 
el, creștinilor, fiindcă ereticul falsifică sfînta noastră ortodoxie. 

în ziarul Dimineața din 1924, Teodor Popescu a publicat unele lămuriri. Scria: 

Convingerea mea adîncă este că această mișcare e înlăturată din biserică din pricina 
spărturii pe care a făcut-o în făgașul vieții din acest oraș și din alte părți prin viața celor 
hotărîți la o viață după Evanghelie. Evanghelia spune lămurit că oamenii iubesc mai mult 
întunericul decît lumina, cînd faptele lor sînt rele ... 

Gîndul meu a fost să-mi văd mai departe de lucru în sînul bisericii în care m-am născut și 
am crescut, nutrind tainic nădejdea că acțiunea pornită și dusă mai departe va influența 
în bine și va contribui într-o măsură cît de mică la înviorarea mult dorită. De n-aș fi fost 
purtat de acest gînd, aș fi demisionat în urma scandalului ce mi s-a făcut în biserică. Am 
preferat însă să primesc să fiu osîndit. Pentru chestiuni de tipic, autoritatea m-a înlăturat 
și odată cu mine a înlăturat din biserică și mișcarea pornită. Nu mă revolt din această 
pricină. Am conștiința că n-am greșit față de neamul meu, dacă m-am îndreptat de-a 
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binelea către Evanghelie, îndreptînd spre ea și pe alții. Și pe cît mă va ajuta Dumnezeu, 
voi lucra și mai departe. 

Prevăd că de acum voi avea de întîmpinat piedici mari. Ele au și început să se arate. 
Spun însă celor ce caută să-mi pună piedici, că nu fac altceva decît dau dovadă de 
neputința lor. Adevărului nu i se poate opune multă vreme forța. Chiar dacă sînt înlăturat 
din sînul bisericii, nu-mi voi pierde eu vremea să lupt contra bisericii, ci voi lupta contra 
neștiinței și păcatului; și voi căuta să cîștig suflete nu pentru mine, ci pentru Hristos. Și 
dacă totuși alții ne vor sili la luptă, o vom primi; prigonirea este anunțată clar în 
Evanghelie, de aceea ea nu ne surprinde. Piedicile ce ni se pun în cale, prigonirea, vor 
face să ne încredem tot mai mult în Domnul, în mîna căruia am încredințat soarta 
noastră. Vom avea prilejul să vedem dacă libertatea de conștiință nu e decît pe hîrtie. 
întemeiați pe minunatele făgăduințe ale lui Dumnezeu, vom căuta să ne vedem liniștiți 
de lucru. 

La bătrînețe, Teodor Popescu a fost întrebat de niște tineri: «Care v-a fost cel mai mare 
necaz din viață?» îi murise soția, cunoscuse deseori boala și lipsa materială, avusese 
nenumărate necazuri dinafara și dinăuntrul adunării, totuși răspunsul lui a fost: «Atunci 
cînd m-au înlăturat din biserică.» 

Era o inimă care a bătut totdeauna pentru binele spiritual al celor din biserica în care se 
născuse și de care n-a fost înțeles. 

CAPITOLUL 9 - Peregrinări 

Văduv, cu trei copii mici, dat afară din biserică, fără nici o situație materială asigurată, 
Teodor Popescu învăța să fie evlavios, pentru că recunoștea mîna lui Dumnezeu în 
ultimele evenimente din viața sa. El își făcuse datoria și aștepta ca Dumnezeu să-l 
îndrumeze pentru viitor. Nu știa ce avea să ajungă mișcarea începută la biserică și nu 
știa să se apuce de o lucrare în mod organizat. Se simțea îndatorat însă să vestească 
mai departe Evanghelia, dar nu-și dădea seama în mod precis ce trebuia să facă în 
condițiile în care se afla. El a lăsat toate problemele în mîna lui Dumnezeu și putea să 
spună: «De acum mă simt liber, zbor cu amîndouă aripile», nu mai era legat de tradiții 
care să-i pună probleme de conștiință. 

A trebuit să plece din casa parohială în care locuise la Cuibul cu Barză. în bulevardul 
Mărășești 95 avea o casă din partea soției, însă era ocupată de chiriași. A trebuit să se 
mute, pentru un timp, în casa unei persoane credincioase, a locuit apoi un timp la un 
inginer în cartierul Grant si în sfîrsit s-a mutat în Mărăsesti 95. 

După moartea soției, de copii îngrijeau surorile lui: avea trei surori care deveniseră 
credincioase. 

în acel timp gîndea să se înscrie la Facultatea de litere să se facă profesor, dar Dumitru 
Cornilescu l-a dat înapoi, scriindu-i: «Oriunde ai fi, tu n-ai loc». Din această cauză nici nu 
a avut un serviciu permanent, însă a lucrat cu toată inima pentru vestirea Evangheliei. A 
făcut lucrul acesta fără plată, încrezîndu-se în Dumnezeu. De fapt, a fost o reală 
binecuvîntare în faptul că a putut să-și dedice întregul său timp lucrării lui Dumnezeu. 

Mulți credeau că, odată cu izgonirea din biserică, lucrarea începută va pieri. Lucrurile s-
au petrecut însă cu totul altfel. Majoritatea ascultătorilor de la Cuibul cu Barză veneau 
să-l întrebe fel de fel de lucruri în legătură cu Scriptura și doreau să-l vadă mai departe 
activînd ca altădată. Dacă i s-a închis o ușă, i s-au deschis fostului preot o mulțime de 
case, unde se putea vesti mai departe Evanghelia. Multe persoane credinciose și-au pus 
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casele la dispoziție în acest nobil scop, ca să se poată vesti Evanghelia și altor oameni 
care nu o cunoșteau. 

A urmat o peregrinare prin diferite case puse la dispoziție de credincioși și simpatizanți. 
Prin Grozăvești locuia un inginer, în casa căruia s-au făcut cîteva adunări. într-o zi de 
iarnă poliția i-a urmărit pe credincioși și i-a risipit, încît au trebuit să plece de acolo și cei 
mai mulți dintre ei au continuat adunarea într-o altă casă din cartierul Grivița. Un timp 
adunările au fost ținute în acest loc, apoi aici a rămas să se facă numai adunare de 
tineret și să se lucreze distribuirea revistei, Adevărul Creștin, care își continua existența. 
Toți credincioșii erau activi, fiecare după priceperea sa. 

Dumitru Cornilescu, deși plecat din țară, trimitea articole pentru revistă, iar fratele său, 
Gheorghe Cornilescu, pe lîngă articolele pe care le scria el însuși, prelucra și articolele 
scrise de alții. La aceasta se adaugă articolele scrise de Teodor Popescu atît pentru 
Adevărul Creștin, cît și pentru Adevăratul Creștin, această ultimă revistă fiind pentru cei 
credincioși. Totodată a apărut și revista Poșta noastră, menită să aducă la cunoștința 
adevărului în primul rînd pe poștași. 

Tot Dumitru Cornilescu a colectat mai departe unele cîntări, astfel că în acea perioadă 
cartea a ajuns să cuprindă 118 cîntări creștinești. 

In acest timp, cei credincioși se întîlneau foarte des, chiar mai des ca la Cuibul cu Barză. 
Unele adunări de mai puține persoane durau pînă tîrziu seara. Se simțeau toți una, toți 
erau frați, toți îl aveau pe Domnul Isus ca Mîntuitor personal și, în El, aveau bogății 
nepătrunse, pe care de pe acum începeau să le cunoască. 

Teodor Popescu gîndea să facă o lucrare legală și de aceea a primit să i se acorde, 
potrivit unor prevederi legale, statutul de conferențiar religios; la fel a făcut și alt 
credincios din Ploiești, Alexandru Panaitescu, care fusese și el preot în comuna Cățelu. 
Teodor trebuia să se ducă la prefectură să anunțe unde va vorbi și uneori să spună chiar 
și subiectul. 

S-au făcut adunări de casă la o credincioasă, apoi la un inginer a cărui soție era 
credincioasă, în cartierul Colentina, pe strada Progresul, pe strada 13 Septembrie, apoi 
pe strada Abrud, pe calea Moșilor, etc. în unele din locurile acestea de adunare mai 
izolate, oamenii aruncau cu pietre după credincioși. într-o perioadă s-a închiriat o sală de 
întruniri Tumverein, unde se predica Evanghelia. Credincioșii înțelegeau acum de ce 
vorbește Noul Testament despre «biserica din casa lui Filimon, din casa lui Nimfa» sau 
«din casa lui Acuila». în afară de Popescu, la aceste adunări vorbeau și alți frați; încă de 
pe atunci Gheorghe Cornilescu și Emil Constantinescu s-au dovedit a fi oameni dăruiți de 
Dumnezeu atît în ce privește cunoașterea Scripturii, cît și a felului de a prezenta 
adevărul. 

în casa unui inginer de pe strada Brezoianu credincioșii s-au strîns mai mult timp, fără 
vreo autorizație. Se situau pe poziția libertății constituționale în privința strîngerilor 
laolaltă. 

Un preot dintre vizitatorii uneia din adunările ce se făceau pe strada Brezoianu, scria în 
Noua Revistă Bisericească impresiile sale: 

Pilcuri de credincioși intrau pe gangul caselor și se suiau la etaj pe o scară de lemn. N-
am mai putut înainta, era imposibil să-ți mai faci loc, înghesuiala era foarte mare. în 
două birouri, în sala din față și pe scări erau vreo patru sute de persoane de diferite 
vîrste. Erau și femei sărace, soldați, chiar și un general, în mijlocul celor două birouri se 
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afla Teodor Popescu. Cei mai mulți credincioși erau cu Noul Testament în mînă. Tonul lui 
Teodor Popescu era pătrunzător, fraza ușoară, înțeleasă de toți. Unica temă a tuturor 
predicilor lui era mîntuirea directă și personală prin credința în Hristos. După explicarea 
textelor, ascultată cu interes și cu pasiune de auditori, s-a început cîntarea în cor a unor 
bucăți poetice, cuprinse într-o carte pe care o aveau toți credincioșii. O oră a ținut 
predica, fără ca vreunul din ascultători să dea semne de oboseală sau neastîmpăr. Două 
femei, galbene ca ceara de prea mare înghesuială, abia au putut să iasă din birouri și să 
coboare pe scară, la aer. în predica lui Teodor Popescu, fiecare din cei prezenți, deși de 
diferite vîrste, de culturi diferite, s-au simțit povățuiți, mustrați, îndemnați. Vocea se 
părea oarecum extenuată. Credincioșii ieșeau cu ceva de aici, cu o înțelegere a 
Evangheliei, cu ’o îndrumare pentru viață. Cumpărau și niște cărți. 

Pe strada Olteni 45 era o misiune evanghelică pentru evrei. Pastorul lor, Adeney, un om 
bătrîn, trăise vreo patruzeci de ani în țara noastră. El cunoștea ce se scria prin ziarele 
vremii și s-a interesat între altele și de lucrarea de la Cuibul cu Barză. Se vede că, din 
cele citite prin ziare și reviste, i-a plăcut figura lui Teodor Popescu și a simpatizat cu 
atitudinea lui, și în 1925 i-a pus la dispoziție localul de adunare care era al misiunii sale. 
Pastorul nu avea prea mult popor care să-l asculte; sala era destul de mare, iar vara, din 
cauza căldurii prea mari, el obișnuia să suspende strîngerile laolaltă. Deci era destul loc 
și timp și pentru credincioșii de la Cuibul cu Barză care umblaseră în ultimul timp cînd 
într-un loc cînd intr-altul . în Olteni erau patru clase de școală, despărțite prin pereți 
demontabili. Duminica, marțea și joia, credincioșii se puteau aduna în acest local: dacă 
se ridicau pereții demontabili, se făcea o sală destul de mare și cîțiva tineri munceau cu 
drag la pregătirea sălii de adunare, trăgeau obloanele destul de grele, aduceau scaunele. 

în Olteni, la început era și un cor, format mai mult din tineret. Dar după un timp corul s-
a desființat și credincioșii s-au obișnuit să cînte toți laolaltă, fără a fi dirijați. 

Din partea autorităților, în general nu s-au pus mari piedici în acest ultim loc de 
peregrinare. Odată însă a venit poliția și unii ascultători, speriați, au sărit pe fereastră, 
cu toate că nu a fost nimeni amenințat. 

în această vreme de început se rugau și femeile în mod public, în adunare. în special 
Mita Manolescu era o credincioasă foarte activă, lua chiar și cuvîntul în unele adunări din 
provincie. Uneori femeile plîngeau cînd se rugau în public și aduceau înaintea lui 
Dumnezeu probleme personale, care în mod normal se prezintă în «cămăruță», cum 
spune Domnul Isus. Alături de bărbați, ele se amestecau în lucrarea care se făcea, cu fel 
de fel de idei sau chiar de învățături. Cu încetul s-a precizat care este învățătura Bibliei 
în această privință, astfel că din 1927, ca urmare a unor scrisori primite de la Dumitru 
Cornilescu, care de departe se interesa de toate amănuntele lucrării începute, surorile 
credincioase au înțeles că ascultarea de Cuvînt le cere să rămînă la locul indicat lor de 
Noul Testament: nu s-au mai rugat în public, de față cu bărbații, și nu se mai amestecau 
în lucrare. Credincioasele au un cîmp larg de lucru în evanghelie: în familie, în creșterea 
copiilor, în mărturisirea Domnului Isus de la suflet la suflet, dar nu sînt chemate să 
desfășoare o lucrare publică în adunare. 

Către Mita Manolescu, între altele, Dumitru Cornilescu scria: 

Scriptura zice să taci în adunare, iar dumneata ai vrea să vorbești. Vezi, oricît de predată 
ai fi Domnului, predarea asta nu merge așa de departe încît să te bucuri de voia Lui 
scrisă și s-o faci. Asta este adevărata predare. Noi ne închipuim mai totdeauna că a lucra 
pentru El sau a face cine știe ce altceva este cel dintîi lucru și uităm că cel mai însemnat 
lucru este tocmai ascultarea de Cuvîntul scris. (1 Timotei 2, 1 Corinteni 14 și alte locuri 
din Scriptură erau indicate în această problemă). 
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Doctrina s-a format pe parcurs și pe măsura necesităților, pe măsură ce se ivea cîte o 
greutate. La început era clar adevărul mîntuirii. Teodor Popescu spunea: «Foarte 
devreme am ajuns la conturarea doctrinei. Dacă am avut ceva de lămurit, m-am înțeles 
cu Dumitru Cornilescu». Totodată frații, cercetînd Scriptura și avînd la îndemînă și cărțile 
foarte folositoare ale lui C. H. M. și ale altor credincioși au fost ajutați să-și adîncească 
tot mai mult cunoștințele din Scriptură, să cunoască mai bine ce este harul, care este 
poziția în care este așezat cel credincios, ce este Adunarea, faptul că toți cei credincioși 
sînt frați și în adunare nu există cler și laici, apoi care este nădejdea adunării și multe 
alte adevăruri prețioase ale Noului Testament. Teodor Popescu a învățat că, potrivit 
Noului Testament, nu numai el este preot, ci toți cei credincioși sînt preoți. 

în scurt timp s-a ajuns la convingerea că toți cei credincioși, care au siguranța mîntuirii, 
trebuie să urmeze îndemnul dat de purtarea primilor creștini, care stăruiau în învățătura 
apostolilor, în legătura frățească, în ffîngerea pîinii și în rugăciuni. în toamna anului 1925 
s-a luat prima oară cina acasă la o credincioasă, pe strada Banu Manta. Credincioșii 
înțelegeau că părtășia cu Domnul Isus la cină este o favoare acordată numai celor 
mîntuiți; cina este sărbătoarea adunării, o sărbătoare care o privește numai pe ea, fără 
să fie o priveliște și pentru cei străini de Domnul Hristos. Cina se ia nu în vederea 
mîntuirii, nici în vederea zidirii sufletești, ci pentru că ești un om mîntuit, care îți 
amintești de moartea Lui pe cruce. Un timp s-a luat cina duminica seara. în continuare, 
credincioșii se adunau pentru frîngerea pîinii pe bulevardul Mărășești, în locuința lui 
Teodor Popescu, deși adunările publice se făceau în strada Olteni. Se obișnuia ca Teodor 
Popescu și alți cîțiva frați să stea de vorbă cu cei ce urmau să participe la adunarea 
pentru frîngerea pîinii. 

Dumitru Cornilescu întreba în scris: «Ce adunări mai țineți, pe unde și ce mai faceți în 
ele? Ați început să realizați adunările de caracterul celor din 1 Corinteni 14?» Dorința 
după acest tip de adunare, de pe la început se arăta. 

La 23 ianuarie 1926, Teodor Popescu s-a căsătorit cu o văduvă credincioasă, Natalia 
Zaharia, care auzise de Evanghelie la Cuibul cu Barză, dar se hotărîse pentru Domnul 
Isus abia pe cînd se țineau adunările din strada Olteni. 

Din punct de vedere material, la început a fost destul de greu pentru familia lor. Au fost 
de multe ori în situația să vîndă lucruri din casă, pentru a avea cele necesare traiului. 
Intr-un timp erau într-o situație așa de grea, încît nu mai aveau posibilitatea să cumpere 
copiilor îmbrăcăminte. Banii cîștigați de pe urma celor două volume de predici ținute la 
Cuibul cu Barză au fost folosiți la amenajarea casei din bulevardul Mărășești. Pînă să 
tipărească alte lucrări, a fost destul de greu bănește, dar Teodor și Natalia înțelegeau să 
nu spună altora nimic despre nevoile lor materiale. Iar ajutorul primit uneori de la cîte un 
prieten sau cunoscut era destul de mic. 

Pe vremea cînd adunarea de cină avea loc la Teodor Popescu acasă, odată se 
terminaseră lemnele pentru încălzit și tocmai venea ziua de adunare. Era o iarnă 
geroasă. Prințesa Ghica, venind la cină, le-a spus: «Dar la dv. e frig. De ce nu faceți 
focul?» A doua zi, ea a venit cu o sumă de bani, a pus-o în cutia de scrisori și astfel au 
avut cu ce să cumpere lemne. 

Pe cînd locuiau în Bulevardul Mărășești, la familia Popescu a stat un timp o tînără, Ana, 
care s-a întors la Dumnezeu și a scris mamei ei despre Domnul Isus. Cînd i-a citit 
scrisoarea, mama și-a zis: «Vai! s-a rătăcit Ana». De departe a venit la București și cînd 
a ajuns la poarta casei unde era fiica ei, a început să bocească așa cum se bocește un 
mort: «Ana, fata mea, te-ai rătăcit, te-ai rătăcit!» Natalia a condus-o la Teodor în birou, 
iar ea și cu Ana s-au dus în altă cameră, să se roage. N-a trecut nici jumătate de oră de 
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convorbire cua Teodor, și mama Anei a venit la Natalia, schimbată cu totul. îi spunea: 
«Doamnă, în timpul războiului eram în lipsă și m-am dus și am furat niște stupi de 
albine». Cugetul începuse să o mustre. A doua zi a mers la adunare, s-a întors la 
Dumnezeu și a plecat acasă credincioasă. 

CAPITOLUL 10 - Prin alte localități 

Mulți oameni din provincie care treceau prin București au fost plăcut impresionați de 
activitatea lui Teodor Popescu și l-au invitat să meargă și prin orașele și satele de unde 
erau ei, iar el a răspuns cît a putut invitațiilor ce i se făceau. 

La Ploiești se ducea foarte des, de obicei duminica după amiaza, la adunarea care se 
făcea acasă la familia Achim. Mai tîrziu au făcut adunări și într-o altă casă, pe strada 
Mircea Basarab. Un morar avea o casă neterminată, pe care a pus-o la dispoziție pentru 
vestirea Evangheliei și acolo mergeau credincioșii și țineau adunări; era spațiu mai mare. 
Totuși, cînd treceau spre gară, toți dădeau pe la Anica Achim. Ea era plină de rîvnă să 
vorbească altora despre Domnul Isus, iar țiganii din mahala o cunoșteau foarte bine și îi 
ziceau «Predicu», pentru că ea le vorbea mereu despre Domnul Isus. 

Cînd Teodor Popescu pleca la Ploiești sau în alte localități, erau și credincioși din 
București care îl însoțeau. Unii făceau un fel de gardă în jurul lui, pentru că era adesea 
pîndit prin locurile pe unde se ducea și amenințat cu bătaie. Cînd îl invita cîte cineva pe 
drum să stea de vorbă cu anumite persoane, acești frați spuneau: «Cine vrea să stea de 
vorbă cu el, să vină la locul de adunare». La Ploiești îl însoțeau Gheorghe Cornilescu, 
Emil Constantinescu, Nicolae Tonoiu și alții. 

Lui Emil Constantinescu — pe atunci student la Teologie — i se pusese în vedere de către 
directorul Seminarului Central, unde el era pedagog, să nu mai aibă a face cu 
credincioșii, că altfel va fi dat afară. în această situație el și-a căutat alt serviciu și altă 
locuință. La noua adresă a primit un bilet de la Teodor Popescu: «Emilule, să te duci la 
Ploiești». Predicase în Olteni și Teodor Popescu îl ascultase. «Predica pe care ai rostit-o în 
București, merge și la Ploiești, pentru că aceia sînt analfabeți în ale Evangheliei». Mai 
mergea pe la Ploiești și Alexandru Panaitescu, care pînă la urmă s-a stabilit în Ploiești. 

în acest oraș se împărțeau tractate pe bulevardul principal. Odată, cînd s-a dus Emil 
Constantinescu la Ploiești, de la gară l-au luat cu strigăte de «Huo!». Constantinescu s-a 
întors spre unul din cei ce striga după el și i s-a adresat în numele Domnului: «La anul, 
pe vremea aceasta, să fii și tu ca noi». Și așa a și fost cu acel om: s-a întors și el l-a 
Dumnezeu și exact peste un an s-a alăturat cetei de credincioși. 

Văzînd mișcarea produsă de Evanghlie, preotul mahalalei și un cîrciumar s-au unit contra 
lui Teodor Popescu, pîndindu-1 cînd trecea spre adunare, sau căutînd să-l întrerupă din 
predică, amenințîndu-1 și făcînd tulburare. Unii strigau una, cîrciumarul alta. Pînă în cele 
din urmă cei doi — preotul și cîrciumarul — au reclamat la poliție, astfel că Teodor 
Popescu a fost reținut și dus la chestură. «M-am pomenit în fața a doi comisari; m-au 
ținut ei ce m-au ținut, apoi mi-au dat drumul». 

Văzînd că n-au reușit prea mult cu poliția, ei au început să-i țină calea cu bătăușii 
mahalalei. Unul din acești bătăuși însă — un șef al lor — începuse să vină la adunare și 
să asculte predicile. Odată, cînd frații îl conduceau pe Teodor Popescu, i-au ieșit cîțiva 
bătăuși în cale, dar fosta lor căpetenie, cînd a observat ce aveau de gînd să facă 
tovarășii lui, s-a dus la ei și le-a spus: «O să aveți de-a face cu mine, dacă vă atingeți de 
el». Ceilalți s-au retras numaidecît. 
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în alt rînd l-au pîndit pe o stradă pe unde știau ei că T. Popescu se întoarce spre gară. Pe 
cînd mergeau pe stradă, tocmai trecea o trăsură și unul din credincioși a zis: «Hai să 
luăm trăsura să nu pierdem trenul». Din trăsură au văzut pe bătăuși pîndind, dar au 
trecut pe lîngă ceata lor, fără ca aceia să fi știut că tocmai ei erau în trăsură. 

împreună cu frații din Ploiești, a fost și pe la Bușteni și la Breaza. în Dumbrava, satul lui 
de naștere, s-au întors la Dumnezeu cîteva persoane. Teodor Popescu spunea: «Am fost 
și la Buzău și, cînd am ajuns acolo, atmosfera îmi era făcută: preoții erau pe stradă, să 
mă observe. Cînd m-au luat în trăsură spre locuința unui credincios, îmi făceau semne.» 
Au venit multe persoane să asculte Evanghelia, dar după vreo jumătate de oră au apărut 
autoritățile orașului, poliția. I-au luat pe Teodor Popescu și pe alții, i-au dus la poliție și i-
au pus să dea declarații. A venit procurorul orașului, i-a cercetat și i-a spus lui Teodor 
Popescu: 

—Ai autorizație? 

—Nu. 

—De acum înainte, dacă mai vii pe aici, să aduci autorizație. 

Cînd ai autorizație, ești musafirul meu. 

După vreo două ore le-a dat drumul. 

După un timp, a mai trecut prin Buzău, unde un credincios i-a spus: 

— Știi că cei de aici au auzit că ai venit? 

— Eu credeam că nu mă mai cunosc. 

— Și ai autorizație? Le-ai spus că vei veni cu autorizație. 

S-a întîmplat că pe atunci îi dăduse ministerul autorizație de conferențiar ambulant. I-a 
arătat autorizația și fratele credincios a comunicat acelora că are autorizație. 

Teodor Popescu i-a rugat la un moment dat pe cei din Ploiești să se ocupe de Buzău, 
fiind mai aproape de ei. 

La invitația unei profesoare din Slatina, fiică de preot, care se întorsese la Dumnezeu în 
urma ascultării predicii de la Cuibul cu Barză cu prilejul venirii ei prin București — Teodor 
Popescu s-a dus și în acest oraș. Un preot din oraș, auzind că vine Teodor Popescu în 
Slatina, a făcut mare agitație contra lui, încît autoritățile vroiau să-l aresteze chiar din 
gară, el însă s-a întors în liniște în București. 

în orașul Pitești de asemenea s-a început o lucrare prin Andrei Vișineanu, un credincios 
cu o inimă devotată lucrării lui Dumnezeu. Frații din București vizitau deseori și adunarea 
din Pitești, înfruntînd și aici tot felul de greutăți. 

Evanghelia s-a răspîndit destul de repede în acest timp, prin frați necunoscuți, în multe 
sate din județele Ilfov, Ploiești, Brașov, Argeș, Ialomița, Constanța, Tutova. 

In Muscel s-au înființat în acest timp cele mai multe adunări. Teodor Popescu se ducea 
deseori prin Cîmpulung și ținea adunări pe unde era invitat, în casele oamenilor. într-un 
rînd, alături de el a vorbit și poetul Dimitrie Nanu, care era originar din Muscel. 
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Credincioșii din Cîmpulung se adunau pe unde puteau, prin case, cu toate împotrivirile. 
Aveau atît adunări de evanghelizare, cît și adunări intime de rugăciune și de frîngerea 
pîinii. 

Din împrejurimile Cîmpulungului, de prin satele de munte, mulți au venit în legătură cu 
acești credincioși. «La Rucăr, spunea Teodor Popescu, țin minte că ne-a pus la o masă și 
ne-a tăiat niște carne de oaie. O noapte întreagă am stat la fratele Șandru». Bătrînul 
Luca Șandru avea doi băieți pe care i-a trimis să se intereseze ce este cu adevărul, 
pentru că el nu era încă încredințat că ce se spunea despre Evanghelie este în totul 
adevărat. Băieții au fost la Cîmpulung și, fiindcă soțiile lor, împotrivitoare, le-au încuiat 
ușa la întoarcere, ei au fost nevoiți să meargă la tatăl lor, care asculta cu mare interes 
cele istorisite de băieți. 

La Rucăr lucrarea s-a început cu prigonire. Primii trei săteni care se întorseseră la 
Dumnezeu erau foarte rău prigoniți în special de preot. Ei veneau peste munți pînă la 
Câmpulung să audă predica și să-i întîlnească pe frați. Apucau pe poteci mai 
necunoscute, prin păduri, ca să nu fie urmăriți și să poată ajunge astfel, după ore de 
mers pe jos, la frații din Cîmpulung. 

Niște credincioși din București și din Pitești au trecut odată prin Cîmpulung și au ajuns la 
Rucăr, unde au împărțit tractate, l-au întîlnit pe fratele Idor, însă au fost toți bătuți de 
unii localnici care nu vedeau bine prezența lor pe acolo. Abia au scăpat, avînd la 
îndemînă autoturismul lui Andrei Vișineanu. Intr-un loc, pe șosea, mai mulți oameni 
luaseră un trunchi de brad și se sileau să-l pună de-a curmezișul înaintea mașinii. Nu mai 
aveau mult să bareze cu totul șoseaua, cînd mașina a reușit să se strecoare. UltimaA 
răzbunare a fost o ploaie de pietre aruncate după mașină. în vîrful Muntelui Mateiașul au 
oprit puțin mașina, s-au rugat, mulțumind lui Dumnezeu, și astfel s-au înviorat. 

Fratele Idor era cunoscut de la început ca un om cu inima întreagă pentru Evanghelie, și 
Teodor Popescu a păstrat mereu o amintire foarte plăcută despre adunările din Rucăr, 
unde era prezent totdeauna și Idor Ion, cu care a întreținut mult timp corespondență. 
Dintr-un om pătimaș al băuturii, Idor a devenit pentru cei ce-1 cunoșteau, unul din cei 
mai aleși credincioși, un om pe care-1 caracteriza dragostea de frați și iubirea de 
oameni. Lui Teodor Popescu îi plăcea să numească pe astfel de frați «monumente ale 
harului lui Dumnezeu». Dragostea, bunătatea și purtarea lui delicată, i-au dat lui Idor 
autoritate în fața tuturor și el a înlesnit astfel posibilitatea ca Dumnezeu să-Și adune un 
mare număr de credincioși în acest frumos sat de munte. 

Teodor Popescu spunea: «Credincioși sînt mulți, dar oameni ai iubirii sînt puțini, chiar 
între cei credincioși. Pe unul îl caracterizează istețimea minții lui, pe altul cunoașterea 
Cuvîntului lui Dumnezeu, pe altul îndrăzneala către suflete, pe altul rîvna în vestirea 
Evangheliei, dar rar veți înîlni ființe credincioase pe care le caracterizează dragostea». 

Prin 1928, Ghică Șandru era pădurar la un loc în munte numit Măra, în apropiere de 
Rucăr. Și-a cumpărat o Biblie și a citit-o toată, la rînd. Un credincios, cînd îl vedea, îi 
spunea: «Oaie, oaie!»; nu știa să-i spună mai mult. De Idor, Șandru se cam ferea, nu 
dorea să stea de vorbă cu el, se gîndea ca nu cumva să fie adventist. Totuși a primit o 
carte de la Idor și a citit-o: Călătoria Creștinului de J. Bunyan. în noiembrie 1930, la 
Măra, fără nici o intervenție a vreunui om, Șandru a îngenucheat în pădure și s-a predat 
Domnului Isus. îndată a început să mărturisească și celorlalți pădurari despre Domnul 
Isus, dar tovarășii lui de muncă au spus în sat că Șandru a înnebunit. Tot așa i-au spus 
și soției lui. Vestea despre el a ajuns la superiorul lui, care l-a chemat și l-a întrebat între 
altele: 
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— Dar despre Teodor Popescu ai auzit? 

— Am auzit că este ca și mine, dar nu l-am văzut, nu-1 cunosc. 

— Dacă ești ca și el, atunci așa să fii! Să-ți dau eu o carte să citești. I-a dat Călătoria 
Creștinului, tocmai cartea care îl ajutase să se întoarcă la Dumnezeu. Șeful lui cunoștea 
ceva din lucrarea lui Teodor Popescu și o simpatiza. 

De atunci Șandru nu se mai ferea de frați, nu se mai temea de Idor. S-a dus și la 
Cîmpulung, la adunare, și a nimerit locul de adunare, deși nu știuse exact unde este. 
Acolo a cunoscut atîția alți frați. 

Credincioșii din Cîmpulung și îndeosebi frații Tîrneci erau neobosiți în răspîndirea 
Evangheliei, peste tot împărțeau Noi Testamente, tractate, cărți creștinești aduse din 
București. Prin 1924 au trecut cîțiva credincioși și prin Lerești, un sat în apropiere de 
Cîmpulung, însă adunarea în acest loc s-a înființat peste cîțiva ani. 

Tot în acest timp, în drum spre Cîmpulung, unii frați din București au fost îndrumați, prin 
convorbirile din tren cu diferiți oameni, să meargă și de-a lungul frumoasei văi Bratia, să 
vestească Evanghelia. Cu un tren mic de munte, unul din ei a ajuns astfel pe la 
Berevoiești. A fost doar un început, care avea să se precizeze mai tîrziu prin satele 
vecine, Aninoasa și Valea Siliștei. 

Prin 1926, Teodor Popescu s-a dus împreună cu soția la Cîmpulung. Era suspectat la 
orice mișcare, un sergent era tot timpul în apropiere, să vadă unde se duce. în acest 
timp, credincioșii s-au gîndit să facă o excursie la peștera Dîmbovicioara, s-au pregătit 
trei mașini și erau vreo optzeci de persoane. Teodor Popescu și soția lui s-au dus pe la o 
familie și de acolo au fost luați cu mașina, iar sergentul le-a pierdut urma. S-au întîlnit 
toți la un loc anumit, la Costișe, și apoi au vizitat peștera. După aceea s-au așezat toți pe 
un podiș frumos, au luat masa, iar Teodor Popescu le-a vorbit ceva din Scriptură, în timp 
ce stăteau pe iarbă. Spre sfîrșit, pe cînd se rugau, s-au pomenit cu căpitanul de 
jandarmi, care i-a luat pe toți credincioșii cu mașinile și i-a dus din post în post pînă la 
Cîmpulung, oprind pe la Rucăr, la Dragoslavele, la Valea Mare, în Schei și în sfîrșit în 
Cîmpulung. Peste tot Teodor Popescu a trebuit să dea declarații scrise. La Cîmpulung le-a 
dat însă drumul la toți. 

In Cîmpulung, Teodor Popescu a fost odată arestat, însă pentru puțin timp. A doua zi de 
dimineața, sergentul i-a bătut în geam să-l scoale, ca să plece din Cîmpulung de 
dimineață. Comisarul părea un om cumsecade și îi era parcă rușine că l-a arestat. De la 
Cîmpulung, de data aceasta nu s-a întors imediat la București, ci s-a dus întîi pe la Bicaz, 
unde erau cîțiva credincioși, printre care bătrînul Ciofleac. 

Cu Badea Ciofleac se împrietenise un tînăr din București, care fusese la Bicaz cu vreo trei 
ani înainte; el se întreținuse cu Badea Ciofleac și cu alți săteni despre Evanghelie. 
Sinceritatea și felul în care întrebau ei despre Evanghelie erau mișcătoare. Soția lui 
Ciofleac era necredincioasă și bătrînul suferea mult din cauza necazurilor pe care i le 
făcea ea. Locuia în Bicazul Ardelean, cum i se zicea pe acolo, în Valea Ghicăjelului, un sat 
care se întinde kilometri întregi pe valea rîului, printre munți și păduri. Locul este 
excepțional de frumos, de o frumusețe sălbatică și pe atunci un tren forestier mergea de 
la Piatra Neamț la Bicaz. 

A venit jandarmul la mine, la Bicaz, spunea Teodor Popescu. M-a întrebat: 

— Ce ești dumneata? De ce ai venit aici? 



  
Page 38 

 

  

— Eu predic Evanghelia. 

— Ce e aia Evanghelie? 

— Se predică ieratarea păcatelor, împăcarea cu Dumnezeu, starea de copil al lui 
Dumnezeu. 

— Unde este scris asta? 

I-am arătat și el a rămas mirat. L-am poftit la adunare, dar n-a venit, pentru că urmărea 
pe un bandit în munți și i-a părut rău că n-a putut veni. Am stat acolo o săptămînă și s-a 
început o mică lucrare. într-o zi era frig și am cerut și eu un cojoc. Am apărut în adunare 
în cojoc, cum erau îmbrăcați și localnicii; le părea bine că sînt ca unul din ai lor. 

Ca unul care vedeam pentru prima oară munții aceia frumoși de la Bicaz, stîncile acelea 
mari, mă desfătam privindu-le. Dar bătrînul Ciofleac nu avea nici o admirație pentru ce 
mă încînta pe mine și le numea «chetrele iștea.» Pentru el, stîncile acelea nu erau decît 
niște pietre aspre. 

Badea Ciofleac obișnuia să vină în București, ca să viziteze pe frați și să-și împrospăteze 
gîndurile din Scriptură. Cu desaga la spinare, plină cu caș, în jurul Anului Nou, el apărea 
aproape regulat pe la unul sau altul dintre frații din București, mulți ani de-a rîndul. 

Teodor Popescu a fost dus la început la Bîrlad de unii credincioși din București, care erau 
originari de prin acele locuri. Acolo fusese un cerc de citire a Scripturii și erau unii 
oameni doritori să cunoască tot mai bine Cuvîntul lui Dumnezeu. Deși Bîrladul era 
departe de București, totuși s-a dus destul de des și în acest oraș, unde găsea suflete 
dornice să audă Evanghelia. 

Una din lucrările care de asemenea a început frumos era lucrarea de la Tîrgoviște. Acolo 
Evanghelia a fost vestită la început de un credincios, Vintilă, apoi de Nae Ionescu. Izgonit 
de acasă din cauza credinței, Nae Ionescu a continuat lucrarea cu binecuvîntare de la 
Dumnezeu. Talentul, simplitatea și convingerea lui puternică pe care o dovedea cînd 
mărturisea pe Domnul Isus, l-au făcut să fie apreciat. Cînd a fost și Teodor Popescu pe la 
Tîrgoviște, a fost urmărit și aici de preoți și de polițiști, dar nimeni nu i-a făcut vreun rău. 

Emil Constantinescu s-a mutat cu serviciul în orașul Giurgiu, unde nu era adunare. La 
început el citea Scriptura împreună cu soția și cu copiii săi, totodată cîntau cîntări 
creștine (mult iubite de familia lor) și respectau cultul familiei. Peste puțin timp s-au 
întors la Dumnezeu cîteva persoane din Giurgiu și se adunau la familia Constantinescu 
acasă, iar cînd numărul celor credincioși s-a mărit, au căutat un local de adunare. 

Și Evanghelia lui Dumnezeu se răspîndea prin tot felul de orașe și sate, deseori prin 
lucrarea unor frați puțin cunoscuți. 

CAPITOLUL 11 - Un locaș stabil 

Era foarte ospitalier pastorul Adeney din strada Olteni, însă credincioșii de la Cuibul cu 
Barză și cei care li s-au alăturat între timp își arătau dorința de a avea o sală a lor 
proprie. Pentru construirea unei săli în București trebuiau însă bani, de aceea au început 
să se facă liste de subscribție și dădea fiecare ce putea, însă banii strînși erau prea 
puțini. 
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în acest timp, prințesa Ghica s-a gîndit să dea ea banii necesari; era bogată. Ea se 
întorsese la Dumnezeu cu cîțiva ani înainte, cînd venea la Cuibul cu Barză și și-a pus 
averea la dispoziția lucrării lui Dumnezeu. 

Se găsise un loc în apropierea Gării de Nord, însă intre timp o credincioasă a dăruit 
terenul din strada Carol Davila 48 și în felul acesta s-a precizat locul unde urma să fie 
construită clădirea. Pentru că sala trebuia construită pe numele cuiva, frații s-au gîndit 
să nu fie pe numele nici unuia dintre ei, ci să se înființeze o societate anonimă. 
Alexandru Teodorescu, fost preot la Ciorani, a sugerat și numele acestei societăți: 
Trezirea, nume primit bine de ceilalți frați. 

In 1925 s-a înființat societatea cooperativă pe acțiuni Trezirea, al cărei președinte era 
Dimitrie Nanu. Scopul societății era de a edita diferite scrieri menite să răspîndească 
Evanghelia, de a cumpăra, construi sau închiria în București și în orice altă comună din 
țară, imobile cu săli pentru conferințe, întruniri destinate să înlesnească realizarea 
aceluiași lucru. 

Societatea Trezirea a început în 1925 construirea clădirii din strada Carol Davila 48. 
Executantul construcției, o clădire făcută după un model foarte simplu și fără calități 
arhitecturale deosebite, a fost Tiberiu Eremia, care a fost nevoit să facă un compromis: 
trebuia să construiască o casă cu caracter de vilă, cum arătau casele din acest cartier, 
Cotroceni; totodată trebuia făcută o sală de adunare. 

S-a construit o clădire cu un etaj, jos era o sală și sus alta. După un timp, la etaj s-au 
construit două apartamente, unde au locuit familiile Gheorghe Cornilescu și Teodor 
Popescu, iar mai tîrziu, apartamentul familiei Popescu a fost împărțit în două, făcîndu-se 
loc pentru familia Constantinescu. Un balcon destul de încăpător a mărit sala de 
adunare. Din strada Olteni, în 1927 credincioșii au venit în Carol Davila, această sală 
fiind destul de mare, încăpînd în ea peste o mie de persoane. 

într-o cămăruță din clădire locuiau cîțiva tineri, care făceau curățenie în sală, aeriseau, 
iarna făceau foc (cînd era frig, se făcea foc de cu seara, pentru ca să fie cald a doua zi 
dimineața). 

Credincioșii din strada Carol Davila nu doreau să poarte alt nume decît numele de 
creștini, însă pentru că autoritățile le-au cerut un nume care să-i deosebească de alte 
biserici, ei s-au gîndit să se numească creștini după Scriptură. Prin 1926, Ministerul 
Cultelor a găsit că doctrina creștinilor după Scriptură nu cuprinde nimic contra ordinei 
publice și bunelor moravuri, dar, considerînd că ei nu constituie un cult organizat, a 
dispus ca ei să se supună dispozițiilor legale în vigoare referitoare la asociații și întruniri 
publice. în felul acesta a fost soluționată oarecum situația lor și s-au putut aduna în 
libertate. 

Teodor Popescu era un predicator distins, care expunea atît de clar și hotărît adevărul 
Evangheliei, încît chiar ascultarea unei singure predici avea darul de a te face să înțelegi 
ce este Evanghelia. El nu vorbea de dragul de a vorbi; știa că este o datorie a tuturor 
credincioșilor să-L mărturisească pe Domnul Isus, iar el se știa chemat să-L 
mărturisească și în public, înțelegea că trebuie să vorbească unor ființe nemuritoare și să 
le împărtășească cele mai însemnate adevăruri, hotărîtoare pentru veșnicie. 

Emil Constantinescu spunea: 

Predicile lui te atrăgeau prin adevărul evanghelic pe care-1 conțineau; prin credința de 
care era stăpînit cuvîntătorul; prin logica argumentării; prin simplitatea formei; prin 
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imagini care făceau și mai înțelese ideile; prin efectul lor răscolitor, care te obliga să-ți 
precizezi personal atitudinea față de Domnul Isus, față de chemarea duioasă și totuși atît 
de serioasă a Evangheliei. De fapt predicile lui nu conțineau vreo învățătură personală, ci 
erau în realitate propovăduirea curată a Cuvîntului scris al lui Dumnezeu. 

De foarte multe ori predicile lui aveau efect imediat; uneori chiar în timpul vorbirii lui, 
diferite persoane se întorceau la Dumnezeu. Un caz din multe altele: prin 1930, un 
credincios din Ploiești a adus în strada Carol Davila la predică, pe un tînăr de curînd ieșit 
din sanatoriu. Teodor Popescu vorbea ca de obicei, despre iubirea Domnului Isus care 
iartă pe păcătoși și descria cît de grozav este păcatul omului înaintea lui Dumnezeu. Cînd 
a început să descrie lista păcatelor, tînărul care venise prima dată la predică se făcea 
cînd roșu, cînd galben la față. La plecare i-a spus celui ce-1 adusese: 

— Dacă știam că tu faci lucrul acesta, nu mai veneam la adunare. Te-ai dus și i-ai spus 
toate păcatele mele și el mi le-a spus în public! 

— Bine, dar mi-ai povestit tu vreodată păcatele tale? 

Atunci tînărul acela și-a zis: Cu adevărat, acesta este un om al lui Dumnezeu, mi-a 
descoperit toate păcatele și mi le-a pus în față, parcă le-aș fi făcut astăzi ... Și a crezut și 
el în Domnul Hristos. 

Uneori, mărturisea Teodor Popescu, după ce vesteam Evanghelia veneau cîteva suflete 
să îngenunche și să se întoarcă la Dumnezeu. Dar în această privință eu am rămas 
sceptic și îmi ziceam: Să vedem dacă s-au întors la Dumnezeu. Eu puneam la îndoială ce 
făceau aceste suflete și asta îmi micșora bucuria. 

Viața lui se confunda cu predicarea Evangheliei. în tot timpul săptămînii aduna material 
din Scriptură și se gîndea la predicile ce urmau a fi rostite. Iar de sîmbătă dimineața 
intra în fierbere să-și aleagă subiectul pentru predica de duminică. Cel mai greu lucru era 
să-și aleagă subiectul, să se fixeze asupra unui text din Scriptură; se găsesc atît de 
multe subiecte în Biblie și problema complicată era să-și dea seama asupra cărui text 
vrea Duhul Sfînt să se oprească. Cînd însă vreun text îi cuprindea inima și nu mai scăpa 
de el, nu mai avea nevoie de îndrumări cu privire la tema potrivită: socotea că era 
subiectul pe care i-1 indica Duhul lui Dumnezeu. După ce i se preciza subiectul, el dorea 
să fie lăsat singur, să gîndească, să se roage și să-și facă un mic plan al predicii. 

Soția lui îl vedea în fiecare sîmbătă foarte concentrat. L-a întrebat odată: «Dar tu n-ai 
căpătat o experiență de atîta timp de cînd tot predici?» Și el i-a răspuns cu un verset din 
Biblie: «Blestemat este cel care face cu nebăgare de seamă lucrul Domnului». El 
niciodată nu se prezenta înaintea ascultătorilor fără să se fi rugat și fără să se fi pregătit, 
meditînd adînc asupra Scripturii. Socotea ca o necinstire a lui Dumnezeu să se prezinte 
pentru vestirea Cuvîntului lui Dumnezeu și să fie nepregătit. 

Niciodată nu-și citea predica. își făcea doar un plan de predică, schițat pe o jumătate de 
pagină, numai cu ideile principale; nu făcea un plan prea amănunțit. Și era încîntat cînd 
putea avea la îndemînă vreo istorioară cu miez. 

Planul unei predici de obicei nu era prea compartimentat, nu era o expunere rece, pe 
puncte, a vreunei învățături. Pentru el, întreaga predică era un îndemn, o chemare din 
partea lui Dumnezeu ca oamenii să primească pe Domnul Hristos ca Mîntuitor. Predica lui 
de foarte multe ori avea de la început pînă la sfîrșit aceeași idee principală, expusă cu un 
entuziasm care captiva atenția. Ideile nu erau ordonate didactic pe subîmpărțiri ale 
textului; erau prea multe idei în predicile lui, toate adunate în jurul aceleiași idei 
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principale. «De fapt, spunea el, ideile hrănesc, pe cînd entuziasmul doar impresionează». 
Dacă avea o mare bogăție de idei, în același timp avea și o mobilitate a ideilor, ele 
formînd un tot. 

Știind că cei mai mulți oameni sînt fără multă carte, căuta totdeauna să vorbească 
extrem de simplu. Dacă vorbea el, trebuia ca și ultima bătrînă să înțeleagă despre ce a 
vorbit. Străduința lui era să dea cu fidelitate gîndul cuvintelor citite din Scriptură, pe 
înțelesul tuturor: 

Omul care aude trebuie să înțeleagă despre ce este vorba, spunea el. Dar lucrul trebuie 
făcut cu putere, cu convingere și prin Duhul Sfînt; numai așa cele vestite vor intra nu 
numai în cap, ci și în inimă și își vor face lucrarea. 

Odată mărturisea fraților: 

Dacă ați ști frămîntarea în care se găsește cel ce trebuie să vestească Evanghelia, v-ați 
ruga mai mult pentru cei ce iau cuvîntul și ați avea mai buni vestitori ai Cuvîntului, dacă 
i-ați înțelege. 

Unul din cei ce vestea Cuvîntul, spunea: 

De cîte ori trebuie să predic, mă apucă un fior, parcă ar fi să dau un examen. 

Spunea așa, deși făcea acest lucru de multă vreme. 

într-adevăr, să stai înaintea lui Dumnezeu, să vorbești înaintea lui Dumnezeu și pentru 
suflete veșnice care îți ascultă mesajul, nu este lucru ușor. Cine crede că este destul să 
te sui la catedră și să spui ce ți-o veni în minte, acela nu știe ce înseamnă a predica. 
Predica este un lucru obositor, care cere încordare, trebuie să-ți dai seama de fiecare 
cuvînt care îți iese din gură și toată ființa îți este cuprinsă în cele ce vorbești. 

Erau mai multe feluri de predici. Duminica dimineața la ora 8 se făcea adunare de 
frîngerea pîinii, după care era rezervat un timp și pentru unele cuvinte către cei 
credincioși, de zidire, sfătuire, mîngîiere sau învățătură, pe care le spunea cînd un frate, 
cînd altul. Apoi, de la ora 10 jumătate pînă la 12 avea loc adunarea de evanghelizare, la 
care vorbea ori Teodor Popescu, ori Gheorghe Cornilescu, ori un alt frate. Marțea seara 
era adunare de rugăciune și de lămurire a Scripturii, de obicei de către Teodor Popescu; 
la această adunare de rugăciune, la început veneau numai cei credincioși care participau 
și la cină. Joia seara era de asemenea adunare de evanghelizare, la care era mai 
totdeauna activ Gheorghe Cornilescu. 

Erau deci două feluri de predici: de chemare la Domnul Isus și de aprofundare a 
Scripturii. Teodor Popescu avea o chemare deosebită de a vesti Evanghelia celor 
neîntorși la Dumnezeu, totuși avea și predici mai scurte, deosebit de plăcute, numai 
pentru cei credincioși; acestea aveau un caracter mai intim, erau pentru «cei dinăuntru». 
Totodată explica în public anumite părți din Scriptură. El studia foarte conștiincios tot ce 
putea găsi în legătură cu textul pe care îl lămurea și îndrăznea să explice și unele locuri 
mai dificile din Biblie, iar lămuririle erau simple ca formă, dar adînci în conținut. De 
exemplu, cînd lămurea epistola către Coloseni, spunea la început: 

Explicațiile care se dau aici vor să vă învețe cum să citiți Scriptura. Nu pretindem că 
facem studiu, ne oprim la un cuvînt sau altul numai ca să-l subliniem și să adăugăm vreo 
lămurire. 
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Cum îi cădea o carte bună în mînă, plăcerea lui era să stea pînă tîrziu, noaptea, s-o 
citească și apoi chiar s-o traducă, în cazul cînd credea că ar fi de un folos deosebit. 

Mi-ar fi trebuit mai multă lectură; dacă ar fi fost să mă adîncesc în lectură și să fi avut 
cărți bune, mai evident ar fi fost progresul meu. Biografiile bune mi-ar fi folosit, dar nu 
le-am avut. 

Așa aprecia omul care zilnic citea zeci și zeci de pagini din diferite cărți creștine, 
îndeosebi din limba germană. 

îi plăcea foarte mult să traducă, să prelucreze, să scrie și era foarte pretențios cu sine 
însuși, căutînd să aibă o limbă romanească simplă, corectă. Totodată în tot ce scria — el 
urmărea același scop: să-L facă pe Dumnul Isus cunoscut oamenilor din țara noastră. în 
timpul lucrării din Carol Davila a avut posibilitatea limitată de a tipări unele lucrări. 

Predicile scrise sînt cele mai originale lucrări ale lui. Isus vă cheamăși Veniți la Isus s-au 
tipărit de pe vremea cînd era la Cuibul cu Barză. Cu timpul, unii frați, fiind puși în situația 
de a lua cuvîntul în diferite adunări din țară, se inspirau din predicile lui iar alții, care 
socoteau că nu au darul de vorbire, citeau uneori cîte o predică de-a lui în strîngerile 
laolaltă. 

Una din cele dintîi broșuri tipărite de el este Cum aducem sufletele la Hristos,o 
prezentare a adevărului Evangheliei. După un timp,Teodor Popescu a mai amplificat 
această broșură și i-a dat numele de Planul de mîntuire. Prin ea, omul este pus în fața 
poruncilor lui Dumnezeu, care îl fac să înțeleagă cît este de păcătos și cîtă nevoie are de 
Domnul Hristos pentru a fi salvat. Planul de mîntuire s-a tipărit în zeci de mii de 
exemplare și era foarte răspîndit, împărțit de credincioși chiar pe străzi. 

Emil Constantinescu a caracterizat sumar cărțile tipărite de Teodor Popescu. 

Golgota, spunea el, este o broșură care luminează ca un reflector puternic asupra jertfei 
de la cruce a Domnului Isus, asupra harului lui Dumnezeu iertător pentru vinovatul care 
crede în El. 

Din Betania la Golgota, o carte mai voluminoasă, scrisă mai tîrziu, ne ajută să urmărim 
pe Mîntuitorul nostru și mișcările Lui sufletești în cea mai încordată etapă a vieții și a 
lucrării Lui, cînd mergea la Calvar ca să dobîndească pentru noi o mîntuire veșnică. 

N-a reușit să tipărească decît trei cărți scrise de Spurgeon, deși îi plăcea în mod deosebit 
să traducă din acest scriitor creștin pe care îl prețuia mai mult ca pe alții. Fiți tari în 
Domnul este o minunată traducere a unor predici de Spurgeon, care dau îmbărbătare 
celui credincios. Din cuvintele lui Ion Plugaru este o carte în care învățături de bun simț 
se împletesc cu adevăruri biblice, într-un umor fin și sănătos, care nu coboară niciodată 
în neseriozitate, ci slujește mereu linia unor înalte preocupări morale și creștine. Iar Eu 
sînt Domnul, Doctorul tău este o cărticică în care problema suferinței este tratată într-un 
mod binefăcător pentru sufletul care o citește; este scrisă de un om suferind și tradusă 
de un om care a fost încercat deseori de suferință. 

Mielul lui Dumnezeu, Domnul este Păstorul meu, Dumnezeu îmi este de ajuns, 
Cercetează-te singur,Smerenia, sînt toate traduceri care au ajutat sufletele să-L 
cunoască tot mai bine pe Domnul Hristos și diferite probleme ale Scripturii. 

De obicei traducea din limba germană. Isus ispitit în pustie și foarte puține alte broșuri 
le-a tradus din limba franceză. 
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A tradus și Urmînd pe Hristos (Imitatio Christi) a lui Thomas Kempis; apoi Cînd ai pe 
Isus, o scurtă biografie a unui credincios Richard Weaver, precum și broșurile Viața în 
căsnicie și Păcatele femeilor. 

Tractatele tipărite sînt prea multe pentru a putea fi înșirate. Șe răspîndeau cu zecile de 
mii: Creștinătatea de astăzi, Impăcați-vă cu Dumnezeu, Cea mai mare nenorocire, Trei 
întrebări, Un fapt sigur, Veșnicia, Pregătește-te să întîlnești pe Dumnezeul tău etc. 

Frații s-au gîndit să înființeze și o școală duminicală pentru copii în mansarda clădirii din 
strada Carol Davila, în timp ce jos avea loc predica. Cîțiva credincioși se ocupau de copiii 
care erau aduși de părinți la această adunare, îi învățau cîte un verset din Biblie, să 
cînte, să se roage și le spuneau cîte o istorioară. 

Pentru copii, Teodor Popescu a tradus și a tipărit cîteva cărticele, printre care: Cîntecul 
mamei, Fetița surdă și mută, Trei locuințe, Biruiește răul prin bine, Biblia ologului. Cel 
mai mult citite erau însă: Ciobănașul din Rașova și în țara luminii 

Afară de aceste scrieri, Teodor Popescu a mai adunat și diferite gînduri în legătură cu cîte 
un verset din Biblie, pentru fiecare zi a anului, mai mulți ani la rînd, editînd astfel în 
fiecare an un valoros calendar creștin. Totodată contribuia mereu la apariția lunară a 
revistei Adevărul creștin, cu articole originale și traduceri. 

Cînd scria, îi plăcea să stea liniștit și dacă rămînea singur acasă, nu-i părea rău, ore 
întregi avea de lucru. Cînd avea cîte ceva de tradus, îi plăcea ca, înainte de a da cartea 
la tipărit, să citească măcar cîte ceva din ea împreună cu cei ce veneau în vizită pe la el. 
Cîțiva tineri credincioși le vindeau la prețuri modeste, accesibile, în localul din strada 
Carol Davila. în felul acesta, el care nu avea nici un servici și nu era plătit de adunare, își 
cîștiga existența. 

Cartea de cîntări creștinești compuse de Dumitru Cornilescu pînă la cîntarea 118 nu 
acoperea toate nevoile spirituale ale credincioșilor și lucrării în desfășurare. în 
continuare, Emil Constantinescu s-a ocupat de compunerea altor cîntece, care au 
îmbogățit cartea de cîntări. Cîteva cîntări sînt compuse de alți frați sau prelucrate din alte 
cărți de cîntări sau din culegerea de cîntece a lui Traian Dorz și Nicolae Moldoveanu. 

în 1932 Teodor Popescu a împlinit 25 de ani de la terminarea seminarului. Au fost 
înștiințați toți colegii să se întîlnească în București. înainte de a lua masa la un local unde 
au fost invitați, participanții au fost la seminar și au citit catalogul, ca în tinerețe. Așa au 
aflat și care dintre colegi muriseră. Apoi s-a ținut o slujbă pentru cei morți, la care 
Teodor Popescu nu a participat. La masă au fost la largul lor și Teodor Popescu le-a spus 
cum s-a întors la Dumnezeu. Mai mulți dintre ei i-au spus: Noi ne servim de volumele 
tale de predici, numai că pe unde spui tu de mîntuire prin credință, noi spunem că prin 
credință și prin fapte bune ne mîntuim. 

Teodor Popescu se ducea cîteodată pe la Dumbrava, să-și viziteze părinții. Cu puțin 
înainte de moartea tatălui său, Teodor a fost pe acolo cu soția lui. El i-a spus de-a 
dreptul: 

— Tată, dacă mori unde te duci? 

— Mila și îndurarea lui Dumnezeu. 

Nu mai spunea bătrînul, ca altădată, că Dumnezeu va alege cele bune, gîndind că a făcut 
și el bine, în special prin construirea bisericii din sat. Acum, în pragul veșniciei, sub 
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influența adevărului predicat de fiul său, bătrînul se gîndea la mila și îndurarea lui 
Dumnezeu. Și Teodor i-a răspuns: «Mila și îndurarea lui Dumnezeu sînt la crucea de pe 
Golgota, dacă îți adîncești privirile acolo». 

Lîngă bătrînul Gheorghe Ionescu a stat, pfrm ce el a murit, fiica lui, Vasilica Gerescu, 
care era credincioasă. în 1934, el avea 76 de ani. Vasilica l-a întrebat: 

— Tată, dacă mori, unde te duci? 

— La Domnul Isus. 

Evanghelia îi luminase și lui sufletul. 

Activitatea lui Teodor Popescu în strada Carol Davila era temeinică și pentru faptul că el 
înțelegea să fie pregătit de Dumnezeu în liniștea pe care i-o ofereau rugăciunea și 
Scriptura, în public apărea totdeauna pregătit prin legătura lui ascunsă cu Dumnezeu. îi 
plăcea si trăia ce scrisese cunoscutul scriitor creștin C. H. M.: 

Cel ce slujește lui Dumnezeu are nevoie să trăiască mai întîi un timp singur cu 
Dumnezeu; duhul lui trebuie să se lase învățat de Dumnezeu. Trebuie să treacă apoi 
printr-o școală bogată în experiențe; altfel, nu va fi decît un om de vorbe, nu un martor 
adevărat. Trebuie să aibă mai întîi urechea deschisă pentru ascultare, pentru ca, după 
aceea, limba lui să poată vorbi ca a celor înțelepți. 

Primele clipe ale fiecărei dimineți, el le folosea pentru citirea Scripturii și pentru 
rugăciune. Acesta era pentru el «un obicei sfînt»: întîi ce spune Dumnezeu în Biblie și în 
rugăciune și apoi treburile zilnice. Citea cel puțin o jumătate de oră, alteori o oră, după 
cum avea dispoziție. Cînd erau copiii mai mici, se ruga și împreună cu ei. Citea el un 
capitol din Biblie, îl explica și apoi se ruga el, soția și copiii la rînd; cultul familiei era 
respectat. A fost însă o împrejurare destul de tristă, cînd băiatul care s-a făcut mare, la 
un moment dat nu s-a mai rugat cînd i-a venit rîndul și toți s-au sculat triști de la 
rugăciune. Tatăl n-a spus un cuvînt, însă a rămas foarte trist. 

Cînd copiii au devenit mari, el se ruga numai cu soția lui. Citeau la rînd cel puțin un 
capitol din Noul Testament și un psalm: după ce citea fiecare pentru sine, spunea cînd el, 
cînd ea, cîte ceva care le-a plăcut în mod deosebit și apoi se rugau. Seara se ruga fiecare 
separat. De fapt deseori nu se culcau în același timp, uneori el fiind ocupat cu scrierea 
vreunei scrisori sau vreunui subiect, alteori ea avea mai mult de lucru prin casă. 
Obișnuiau totdeauna să se roage înainte de fiecare masă. 

El obișnuia să spună: 

Evanghelia se răspîndește în genunchi, adică prin rugăciune. Oricît de înzestrați de 
Dumnezeu au fost unii oameni în vestirea Cuvîntului, lucrarea lor s-a făcut mai ales prin 
rugăciune. în măsura în care se lărgește inima, trebuie să se lărgească și rugăciunea, ca 
să cuprindă pe toți oamenii. Trebuie să dobîndim un orizont mai larg și să nu ne 
mărginim numai la persoana noastră, la interesele noastre, la necazurile noastre, numai 
la adunarea noastră. 

CAPITOLUL 12 - Legătura frățească 

Este între noi o legătură pe care n-am făcut-o noi, Domnul a făcut-o și El o menține, 
spunea Teodor Popescu. Deseori avem între noi convorbiri sfinte, ieșite din legătura 
nostră cu Domnul Isus, care ne pune în părtășia frățească unii cu alții. Legăturile noastre 
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frățești strîngîndu-se tot mai mult, adunarea ne ajunge foarte scumpă, mai scumpă decît 
familia pămîntească. O spun fără nici o laudă: și noi trăim într-o măsură, aceleași lucruri 
ca primii creștini. Știm de adunările care merg cu noi și cum este starea din ele, prin 
frații care vin de pe acolo. Ne bucurăm cînd informațiile sînt îmbucurătoare iar lucrarea 
lui Dumnezeu merge crescînd, dar ne întristăm cînd în lucrarea lui Dumnezeu se 
amestecă oameni neîntorși la Dumnezeu, care încurcă lucrurile și mai curînd sau mai 
tîrziu dau pe față ce sînt. 

în mulțimea mare de credincioși, Teodor Popescu căuta să afle numele fiecăruia, căuta să 
se intereseze de starea sufletească a fiecăruia. Pe cei din București îi cunoștea mai 
îndeaproape, dar și din provincie mulți îi erau cunoscuți. Se purta cu mare atenție față 
de toți frații credincioși, căuta să-i înțeleagă pe toți. Simțea împreună cu frații necazurile 
lor și era foarte delicat atunci cînd era cazul să mustre pe cineva, să facă vreo observație 
vreunui frate. Cuvintele lui, sfaturile lui erau primite și erau dintre cele mai nimerite. 

Duhul cu care trata abaterile unor frați era așa cum descria J. N. Darby starea de suflet 
necesară pentru o asemenea lucrare: 

Dacă sînt nevoit să mustru individual pe un frate care a căzut, trebuie să-mi aduc aminte 
că nu voi fi în stare să fac acest lucru într-un fel binecuvîntat, decît atunci cînd sufletul 
meu va fi pregătit printr-o lucrare de preot în această privință, ca și cum eu însumi aș fi 
în păcat. 

Foarte curînd s-a ajuns să se formeze un sfat din cîțiva credincioși considerați ca avînd 
trăsăturile morale de bătfîni, care se ocupau cu cunoașterea celor care doreau să vină la 
cină, pentru a nu pătrunde în adunare oameni care nu s-au întors la Dumnezeu, sau 
trăiesc într-un păcat moral sau doctrinar. Acești frați bătrîni supravegheau mersul lucrării 
lui Dumnezeu. Teodor Popescu a dat în privința aceasta cîteva îndemnuri care merită să 
fie ascultate îndeosebi de cei ce sînt bătrîni în adunare: 

în adunare sînt și persoane care se bucură de o mai mare trecere, dar aceasta iese nu 
din pretenții, ci din slujire. Ei nu poartă însă titlu; fac lucrarea de bătrîn, fără să poarte 
acest nume. Am tras învățături din Cuvînt și din istorie. Domnul a lucrat să ne aducă la 
simplitatea Cuvîntului Său. Treaba se face, dar titlul nu-1 poartă nimeni. 

Un principiu pe baza căruia lucrau frații care purtau răspunderea în adunare era acela că 
orice credincios din adunare poate participa la discuțiile fraților, dacă își exprimă dorința 
și este interesat în buna desfășurare a lucrării. Acest principiu avea semnificația că frații 
care fac lucrarea de bătrîni fac parte din adunare, nu sînt deasupra ei. 

Cu timpul, numărul celor ce se ocupau cu bunul mers al lucrării s-a mărit foarte mult, 
printre ei fiind și persoane pioase, dar cu un orizont spiritual și scripturistic limitat, cu 
pronunțate înclinații spre rigorism, legalism și neclaritate în privința unor învățături 
fundamentale ale Scripturii, cum sînt mîntuirea, harul lui Dumnezeu, răpirea Bisericii, 
atitudinea față de cei dinafara adunării etc. Aceștia au exercitat o anumită influență 
negativă între credincioși, atît în adunarea din București cît și în alte adunări din țară. 

Cînd în adunare se lua vreo hotărîre, se comunica: «Așa au hotărît frații», niciodată nu 
se spunea despre hotărîrea numai a unuia dintre ei. Probabil că acest principiu al unei 
hotărîri colective sau majoritare își are în lucrarea lui Dumnezeu limitele lui: dependența 
reciprocă a credincioșilor este de dorit chiar și cînd unii frați au daruri spirituale și sînt 
investiți de Dumnezeu cu autoritate. Pentru toți, fără excepție, trebuie să aibă acces în 
inimi cuvîntul: «Supuneți-vă unii altora în frica lui Hristos» (Efeseni 5:21). 
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De cînd nu l-a mai avut alături pe Dumitru Cornilescu, Teodor Popescu n-a mai avut 
colaboratori cît de cît egali cu el ca vîrstă, pregătire și ținută spirituală, n-a avut prieteni 
descărcați de condescendența pe care viața și lucrarea lui o impuneau. El era sub acest 
aspect unic. Mai ales Gheorghe Cornilescu, deși era mai tînăr, îi era de ajutor din plin. 
Ceilalți din apropierea lui nu se pricepeau să-l sfătuiască sau mai degrabă se sfiau; toți 
așteptau de la el sfat, îndrumare. Din punct de vedere spiritual și intelectual îi depășea 
mai pe toți din jurul lui. Și totuși în această situație el a știut să se apropie de fiecare 
frate în parte și să aibă o bună legătură cu toți. 

Una din dorințele lui era să facă măcar două, trei vizite pe săptămînă. Era foarte bucuros 
să viziteze pe credincioși și se ducea mai ales la cei ce aveau o nevoie spirituală pe care 
ochiul lui ager o remarca mult mai repede ca alții. Cum îl invita cineva, căuta cît mai 
repede să-i facă o vizită. Și erau mulți care doreau să-1 vadă acasă la ei, unii bătrîni care 
nu mai puteau veni la adunare, alții îl invitau numai de dragul de a fi împreună cu el, ca 
să mai stea de vorbă din Cuvînt sau despre lucrarea Evangheliei. Era mult iubit de 
credincioși, era stimat, era respectat. 

In acest timp s-au înființat în București alte adunări locale în unele cartiere: la Bucureștii 
Noi și în cartierul Rahova. Frații din strada Carol Davila vizitau și aceste adunări, iar 
Teodor Popescu se ducea uneori pe la una sau alta dintre aceste adunări, duminica după 
amiază. De asemenea, dacă veneau frați din provincie în Carol Davila, erau puși la lucru 
în adunare, dacă erau cunoscuți că au darul de a prezenta Cuvîntul spre folosul altora. 

In ce privește corespondența, el răspundea cu promtitudine la scrisori, gîndind că și în 
felul acesta ajută sufletele să cunoască adevărul și să umble în adevăr. Scria cam șapte, 
opt scrisori pe săptămînă, unele foarte lungi. Era foarte grijuliu să răspundă, pentru că 
își dădea seama că, dacă nu răspunzi la timp, ți se risipesc gîndurile pe care ai fi vrut să 
le spui. 

In ce mă privește, spunea el, am obiceiul să nu pun îndată orice scrisoare la cutie. Pe 
cîțe una, după ce o scriu, o las deoparte ca s-o citesc din nou. Intr-un loc este de șters 
ceva, în altul de adăugat ceva; un cuvînt este prea rece și trebuie pus unul mai cu 
dragoste; un gînd nu este spus bine și trebuie spus ceva mai lămurit în 1929 scria celor 
din Rucăr: 

Am o neclintită nădejde că și acolo, în Rucăr, Domnul va aprinde multe inimi cu dragoste 
pentru El. Și cînd îmi spuneți că mai sînt suflete gata să se hotărască pentru Domnul 
Isus, nădejdea mea împreună cu bucuria, cresc. Ce ați cunoscut ca adevărat, aceea să și 
urmați. Nu vă lăsați amăgiți de vreun vînt de învățătură străin de harul Domnului. Cine 
vine cu altceva decît cu sîngele Domnului Hristos care ne curățește de orice păcat; cu 
altceva decît cu sfințirea pe care o avem în El; cu altceva decît cu puterea Lui, care 
lucrează în noi — cine vine cu altfel de lucruri decît acestea, să nu-1 primiți în casele 
voastre și să nu aveți de-a face cu el. 

După ce a primit vești despre prigonirea celor din Muscel pentru că erau credincioși, el 
scria celor din Rucăr: 

Știu că aveți parte și de oarecare hărțuieli, căci sînteți așezați între niște lei care se 
zburlesc mai mult decît leii din alte părți. Dar Domnul știe unde vă aflați și nu are alt loc 
mai nimerit petru creșterea dv. duhovnicească decît acolo. 

într-altă scrisoare: 
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Nu avem drept de stăpînire asupra nimănui, fiecare e liber să meargă cu cine vrea, însă 
cine încurajează în vreun fel dezbinarea, nu merge cu noi. Și este lucru însemnat să-și 
cunoască cineva tovarășii de lucru. 

în mai 1934 scria unui frate: 

Pe aici s-a pornit iarăși o anchetă împotriva noastră. Dacă o merge așa cum se arată ei 
pînă acum, ne vor închide sala. Noi însă nu ne oprim cu privirea la ei, căci cunoaștem pe 
Cel ce este mai presus de orice domnie, de orice stăpînire. 

In timp ce în Capitală credincioșii erau oarecum liberi să se adune, la țară erau deseori 
prigoniți. Răsuflau și ei în voie cînd veneau în București. 

Din cauza neînțelegerii din partea unor săteni, frații din Rucăr, de exemplu, aveau tot 
pădurea ca loc de adunare. Acolo erau oarecum liberi, puteau să se roage, să cînte. 
Odată erau vreo douăzeci de credincioși adunați pe o coastă de munte și au venit tot 
atîția necredincioși să audă Evanghelia. După scurt timp s-au zărit jandarmii, care i-au 
arestat pe toți. Din cei douăzeci de necredincioși, opt au primit chiar atunci pe Domnul 
Isus. Cu toate hărțuielile, credincioșii continuau să se adune; odată pe o coastă de 
munte, în a doua duminică în alt loc și astfel își schimbau mereu locul prin pădure. Odată 
jandarmii erau pe un deal, iar credincioșii adunați pe dealul vecin. Erau vreo nouăzeci de 
credincioși, iar paisprezece din ei au fost prinși pe drum: 

— De unde veniți? 

— De la adunare, au răspuns ei. 

Și cu cît împotrivirea era mai mare, cu atît veneau mai mulți oameni să se alăture cetei 
celor credincioși. Unii jandarmi se arătau mai înțelegători și spuneau : «Nu noi vrem să 
vă urmărim, dar așa am primit ordin». 

Cina Domnului o luau după miezul nopții, pînă spre ora două, ca să nu fie prinși. Se 
anunțau unul pe altul; la frații care nu aveau ceas, venea un frate vecin și ciocănea în 
fereastră și astfel se strîngeau noaptea toți la aceeași oră. 

Aceeași situație era și la Schitu Golești, la Lerești, în tot Muscelul și mai peste tot. 

Odată, Ion Tîrneci împreună cu fratele lui au plecat din Cîmpulung spre Rucăr. Au căutat 
să nu meargă pe drumul cunoscut de toți, ci pe cîte o coastă, pe poteci și astfel după o 
bună bucată de timp au ajuns la fratele Idor, în valea lui Andreiaș, tare obosiți. Tocmai 
cînd se pregăteau să se odihnească, a venit fiica unui credincios și le-a spus: «Vin 
jandarmii cu popor mult!» Abia au ieșit ei și au apucat să se urce pe deal, că a și început 
să apară mulțimea cu jandarmii și cu preotul. De sus, din mijlocul brazilor, cei doi frați 
Tîrneci vedeau cum erau căutați cu lumini, peste tot, prin podurile caselor din vecini. 
Negăsindu-i pe cei doi vizitatori, mulțimea a pus mîna pe Idor, pe care l-au bătut. 

Cu toate împotrivirile, frații credincioși vesteau Evanghelia, se adunau și erau plini de 
putere. La Schitu Golești se începuse lucrarea prin soția unui credincios, care era 
învățătoare în sat. Un frate din Cîmpulung s-a dus pe la Petroșani, spunînd oamenilor 
despre Domnul Hristos. Alți frați au dus Evanghelia la Lerești, Dragoslavele, Capul 
Piscului, Stoienești și alte sate din Muscel. 

în comuna Bughea, o femeie doritoare de mîntuire își vînduse o mare parte din avere și o 
împărțise la săraci, crezînd că așa va fi plăcută lui Dumnezeu. Venind în legătură cu unii 
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credincioși din Cîmpulung, a ajuns să se ducă și la București. în scurt timp a devenit 
credincioasă, a vîndut tot ce mai avea și se gîndea să dea banii pentru Dumnezeu. Erau 
vreo cincizeci de mii de lei, pe care i-a folosit pentru a împărți, fără bani, Noi Testamente 
oamenilor doritori. 

De la Rucăr, împreună cu alți frați, Teodor Popescu a făcut, într-o vreme ceva mai 
liniștită, cîteva excursii plăcute prin împrejurimi. Odată a mers pe jos un drum cam lung 
pe valea Rîușorului și a înnoptat la Măra, la stîna lui Luca Șandru. Baci bătrîn, Luca 
Șandru era foarte respectuos și emoționat de plăcerea pe care i-o făcea vizita și de 
aceea parcă nu știa ce să mai spună. «Domnilor frați», așa li se adresa bătrînul 
credincios. Acolo a văzut Teodor Popescu «ușa oilor», atît de renumită în Evanghelie. De 
la stîna lui Luca Șandru a urcat împreună cu alți frați la Sătic, unde s-au întîlnit cu frații 
Comăneci. 

în 1938, Teodor Popescu scria unei credincioase din Rucăr: 

Nu ți-am răspuns, fiindcă nu m-am simțit bine. Sufăr de un timp oarecare și nu s-a 
lămurit prea bine suferința. Nu știu ce-o fi, o oboseală, o slăbire a inimii, un mers repede 
al sîngelui în trup, tensiune cum zic doctorii sau altceva. Ceea ce pare mai ciudat este că 
slăbesc în trup și nu știu de ce. Din lucru sînt scos ca o unealtă care, ori este aruncată de 
tot, ori așteaptă să fie reparată. Facă-se voia Domnului! Dacă atît a găsit cu cale să mă 
folosească, îi mulțumesc. Dacă mă duce în școala suferinței, iarăși îi mulțumesc. De va 
voi să mă ia la El, este cu atît mai bine. Trebuie să fim pregătiți pentru orice și în orice 
clipă gata să părăsim pămîntul. Că sînt încă multe lucruri care ne leagă de el, este drept; 
însă și mai mult inima trebuie să ne fie legată de cer și mai ales de Cel ce este în cer. 

Avea obiceiul ca aproape anual să viziteze unele adunări, unde se adunau mulți frați și 
din împrejurimi. în afară de Ploiești și Cîmpulung, pe unde se ducea mai des, obișnuia să 
viziteze pe frații din Giurgiu, Pitești, Tîrgoviște, Bîrlad. De asemenea, în fiecare duminică, 
mulți frați din București se duceau să vestească Evanghelia prin satele și orașele unde 
auzeau că este nevoie și sete după Dumnezeu. 

Un om ca el, care a cunoscut ce înseamnă legătura frățească, spunea totuși: 

Sufletele nu trebuie legate de oameni, oricît de deosebiți ar fi ei; ele trebuie legate de 
Domnul Isus. Unii se sprijină pe adunare, prin adunare se hrănesc, prin adunare sînt 
ajutați. Nu voi vorbi nimic de rău despre strîngerea laolaltă; presupun însă cazul cînd 
adunarea n-ar mai fi și mă întreb dacă astfel de suflete ar mai rămîne pe cale. Chiar 
dacă un credincios ar fi chiar singurul credincios pe pămînt, fără adunare și fără legătură 
frățească, încă să stea în picioare, sprijinit pe brațul Celui Atotputernic! în același timp 
era plin de grijă și atent față de vorbăreții care se iveau prin adunări și care, fără să fie 
întemeiați în învățătura Scripturii, voiau cu orice preț să țină predici altora. Așa s-a 
întîmplat cu un credincios fără pregătire, priceput să spună doar snoave, fără să prezinte 
vreun cuvînt din partea lui Dumnezeu. Cu autoritatea sa spirituală, Teodor l-a oprit pe 
acel om să mai ia cuvîntul în adunări, iar acest fapt a nemulțumit pe cineva care i-a scris 
în Elveția lui Dumitru Cornilescu. Sesizînd esența lucrurilor, Dumitru Cornilescu a 
răspuns: 

Cum? Te îndoiești de temeinicia măsurii luată de Teodor pentru a opri pe cei nechemați 
să se amestece în lucrarea lui Dumnezeu? Eu aș fi în totul alături de Teodor, pentru care 
aș fi gata să-mi dau și viața. Ca și el, n-aș lăsa ca adevărul lui Dumnezeu să fie falsificat 
de ignoranții plini de ambiții. Mulți se dau vestitori ai Evangheliei, dar au trecut prin ea 
ca gîsca prin apă. Evanghelie, Evanghelie — pe ce mîini ai încăput! 
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Legătura frățească în înțelegerea lui Teodor era nu numai asocierea cu frații, ci și 
păstrarea acestei uniri strînse pe temeiul adevărului Scripturii, nu pe temeiul concesiilor 
sau ambițiilor reciproce. 

CAPITOLUL 13 - Cete de călători spre cer 

Domnul Hristos știa că Adunarea va fi formată din oameni care deși născuți din nou, 
poartă în ei o fire veche, păcătoasă, fire care îi face să aducă, chiar pe terenul sfînt al 
adunării, manifestări dăunătoare unității trupului lui Hristos. Fiecare om — chiar 
credincios — care în firea lui păcătoasă caută să fie ceva, care caută interesele sale, care 
caută să accentueze anumite învățături și nu se ține strîns de Hristos, contribuie la lipsa 
de unitate dintre cei credincioși. în felul acesta, în sînul creștinătății s-au format diferite 
grupări, fiecare avînd doctrina ei favorită și un anumit nume care de obicei nici nu se 
găsește în Noul Testament, adevărul despre Adunare rămînînd necunoscut de cei mai 
mulți credincioși. 

încercarea de a spune că este unitate, atunci cînd diviziunile în diferite grupări sînt 
evidente, cît și năzuința de a îndreptăți această împărțire în grupări sau denominații 
creștine nu arată altceva decît că biserica, în starea ei pămîntească, nu mai dă o bună 
mărturie. Lucrarea omului și-a arătat roadele în toate sistemele religioase creștine; în 
clădirea creștină, omul a adus lemn, fîn, trestie. Duhul Sfînt trebuie să fie singura putere 
prin care trăiește biserica; iar cînd biserica nu mai este călăuzită de Duhul Sfînt și nu 
este deci supusă numai lui Hristos, creștinismul ei este de fapt un început al lepădării de 
credință. 

Și totuși, este o unitate între cei credincioși, oricîte adausuri ar aduce firea pămîntească 
a omului. Duhul Sfînt face să existe această unitate mult dorită de Domnul Isus. Toți cei 
născuți din nou sînt mădulare ale aceluiași trup, sînt părtași ai aceluiași har, au același 
Duh al lui Dumnezeu și sînt făcuți pentru totdeauna desăvîrșiți prin jertfa Domnului Isus. 
Pe pămînt însă, datorită slăbiciunilor noastre pămîntene, călătorii spre cer merg în cete, 
cete. 

Din propria sa experiență, Teodor Popescu și-a putut da seama că poate exista credință 
veritabilă chiar și în sufletele unor oameni înlănțuiți de un formalism religios accentuat, 
fără vreo cunoaștere a adevărului despre Adunarea lui Dumnezeu, cum a fost la Cuibul 
cu Barză. El a întîlnit credincioși în diferite grupări religioase, în diferite condiții, a 
recunoscut în ei pe niște frați și n-a aruncat niciodată vreun cuvînt de desconsiderare 
față de cei ce nu erau alături de el; dimpotrivă, el recunoștea: «încă o ceată de călători 
spre cer», chiar dacă această ceată nu cunoscuse decît într-o măsură limitată ce 
înseamnă într-adevăr Adunarea lui Dumnezeu. El mai spunea: 

Nici o adunare nu poate să spună că ea este singura adunare a lui Dumnezeu pe pămînt. 
Nu stă bine nimănui să spună — «Hai la noi, căci la noi este adevărul!» chiar dacă este 
sigur că merge pe calea lui Dumnezeu. 

în chestiunea mare a mîntuirii, a iertării păcatelor și a viețuirii cu Domnul Hristos, nu 
este deosebire între cei credincioși. Și credinciosul adevărat iubește pe toți sfinții, pe toți 
copiii lui Dumnezeu. Drept este că acum s-a făcut amestec, se clădește Babilonul 
religios, cu fel de fel de păreri, ceea ce duce la criticarea unora de către alții. 

Nu tăgăduim lucrarea lui Dumnezeu din alte adunări. Dimpotrivă, dorim ca Dumnezeu să 
binecuvinteze lucrarea Lui, oriunde ar fi ea. Dar nimeni nu ne va lua în nume de rău dacă 
ținem la adunarea noastră. Este firesc lucrul acesta, ca fiecare să țină cu scumpătate la 
adunarea din care face parte. 
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Alexandru Panaitescu se despărțise de ceata de credincioși inițiată prin lucrarea de la 
Cuibul cu Barză în temeiul unei înțelegeri deosebite a modului de desfășurare a adunării 
de ffîngerea pîinii și a botezului creștin; frații din Ploiești nu știau cum să se poarte cu el. 
Teodor Popescu le-a spus să-l privească tot ca pe un frate, care s-a despărțit de ei și 
atîta tot. Pentru motive asemănătoare s-au despărțit și alți credincioși de ceata cu care 
porniseră la început. Cu toate acestea, dacă vreun frate din altă adunare dorea ocazional 
să ia parte la cină și era cunoscut ca om credincios care nu umblă cu dezbinări, era 
primit. Hotărît însă, au fost și nemulțumiri, unii căutînd să meargă mai peste tot și 
uneori să ia parte și la cină în Carol Davila. 

Teodor Popescu spunea: «Eu sînt foarte pornit spre imitație și m-am ferit să nu iau nimic 
cu împrumut de la alții. Pe cei mai răsăriți dintre baptiști, i-am cunoscut, atîta tot. 
Discuții principiale cu ei nu am avut». 

Credincioșii din Carol Davila și adunările surori din București și din provincie fuseseră 
nevoiți să accepte o denumire: Creștini după Scriptură. Asociația Creștinilor după 
Scriptură cerea mereu să fie recunoscută nu anual, ci definitiv și, fiindcă nu se deosebea 
de asociația Creștinilor după Evanghelie ca doctrină și practică decît în ce privește 
botezul (primii botează copiii, iar ceilalți se botează maturi), Ministerul Cultelor a sfătuit 
în 1939 pe Creștinii după Scriptură să fuzioneze cu Creștinii după Evanghelie. Urmînd 
acest îndemn, în același an, s-a făcut această fuziune, prin care Creștinii după Scriptură 
au acceptat să-și continuie lucrarea sub denumirea de Creștini după Evanghelie. 

în octombrie 1939, Teodor Popescu a dat o scrisoare circulară către frați, prin care 
explica ce înseamnă această fuziune, arătînd atît poziția lui personală cît și a fraților 
consultați în această privință. Cîteva fragmente din scrisoare (care este foarte lungă) sînt 
necesare. 

Chestiunea aceasta a mai fost pusă și discutată de unii dintre noi și în anul trecut, numai 
că atunci ea se punea altfel de cum a fost pusă acum și am ajuns la concluzia că nu se 
poate. De astă dată, chestiunea a fost discutată din nou cu frații din București și părerile 
au fost împărțite. Cum însă suferințele erau mai ales ale fraților din provincie, am căutat 
să stăm de vorbă și cu ei. Părerea celor mai mulți dintre ei a fost ca unirea să se facă și 
s-a făcut. 

In scrisoare, Teodor Popescu arată însemnătatea conștiinței unității Adunării, ca trup al 
lui Hristos. Este accentuat faptul că botezul — administrat la copii sau la maturitate — nu 
trebuie să fie un criteriu de separare a credincioșilor între ei și că respectarea reciprocă 
poate conduce la relații frățești normale. Cine însă accentuează lucruri care pot despărți 
pe credincioși se expune disciplinei exercitate de adunări. 

Este normal să ții la adunarea din care faci parte, să-i dorești tot binele, este normal să 
dorești să fie respectate convingerile pe care ți le-ai format din Cuvîntul lui Dumnezeu, 
dar tot așa este normal să respecți și alte păreri, dacă ele nu aduc atingeri adevărurilor 
de bază ale Scripturii. 

Tratînd problema fuziunii cu creștinii după Evanghelie, Teodor Popescu arată că aceasta 
nu înseamnă a face concesii sau a admite în adunări lucruri pe care Biblia nu le permite 
referitor la rugăciunea publică a surorilor credincioase sau la desfășurarea adunărilor de 
frîngerea pîinii: 

îndată ce o persoană este primită la cină, face parte din adunarea locală și cine intră la 
cină, intră la disciplină. Lipsa de la cină înseamnă ori o neprețuire a cinei, ori trăirea într-
un păcat. Cei ce lipsesc de la cină sînt cercetați acasă. Dacă cineva lipsește mai multă 
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vreme, are datoria să spună fraților pricina pentru care a lipsit. Credinicioșii din alte 
localități, dacă sînt cunoscuți, sînt primiți la cină; dacă nu, li se cere recomandarea scrisă 
de la frații din adunarea din care fac parte. Socotim că este în totul după Cuvînt să luăm 
cina numai între noi, cei credincioși. Istoria spune la fel: păgînii nu știau cum iau creștinii 
cina. Dacă totuși cineva ia cina Domnului într-un chip nevrednic, acela are a face cu 
Domnul, care poate să-i dea o boală în trup sau o adormire în trup (moarte), cum se 
spune în 1 Corinteni 11. 

Purtarea noastră de pînă acum să alcătuiască, pentru oricine vrea să judece, dovada că 
nu sîntem oameni de ceartă și că lăsăm pe cei ce gîndesc altfel, să-și hrănească 
adunările cu ce cred ei că este nimerit. Recunoaștem că pînă acum s-au făcut totuși 
unele greșeli triste și din partea alor lor și din partea alor noștri; s-au schimbat adică 
unele cuvinte tari, care nu sînt cuviincioase. 

Am privit totdeauna ca un lucru neserios să umble cineva din adunare în adunare 
(vorbim de adunările care stau pe temelia care este jerfa Domnului Isus). Am sfătuit pe 
fiecare să rămînă în adunarea sa: baptiștii la baptiști, creștinii după Evanghelie la creștini 
după Evanghelie, iar creștinii după Scriptură la creștini după Scriptură. N-am voit să 
primim în adunarea noastră credincioși din alte adunări, decît numai în mod cu totul 
excepțional. în general purtarea noastră este aceasta: trimitem la adunările lor pe cei ce 
vin la noi ca să fie primiți între noi. Am făcut lucrul acesta, nu pentru că i-am socotit 
necredincioși, ci tocmai pentru că i-am socotit credincioși; și trimițîndu-i la adunările lor, 
nu i-am trimis în lume, ci la adunări — surori, care stau ca și noi pe aceeași temelie: 
jertfa Domnului Hristos. Experiența a dovedit că cine a umblat din adunare în adunare s-
a umplut de multă critică împotriva tuturor. Ei au crezut că lucrează în numele libertății 
și dragostei, dar au slăbit dragostea dintre credincioși, ba chiar au înveninat legăturile 
dintre adunări. Nesupunîndu-se disciplinei dintr-o adunare, au plecat, în condiții care 
erau nu bune, în altă adunare, au ascuns aceasta acelei adunări și abia cu vremea s-a 
descoperit ceea ce trebuia să se știe de la început. Pe cît știm noi, adunările noastre nu 
s-au făcut vinovate de primirea sufletelor din alte adunări, încurajînd umblarea de colo 
pînă colo și slăbind disciplina. 

Unindu-ne cu Creștinii după Evanghelie, nici prin gînd nu ne trece să ne amestecăm în 
adunările lor și să cerem să fie primite acolo rînduielile noastre. Credem că și ei gîndesc 
la fel. Unindu-ne cu dînșii, nu le-am cerut să renunțe la nici una din rînduielile lor, lucrul 
acesta îl înțelege oricine, dar nici ei nu ne-au cerut să renunțăm la vreuna din rînduielile 
noastre, aceasta iarăși s-o știe oricine. Totuși, pentru arătarea în afară a unirii noastre, 
ca trup al Domnului Hristos, și-au arătat dorința ca (în localitățile unde avem și noi și ei 
adunare) să luăm cina împreună. Dorința aceasta noi n-am respins-o, ci o lăsăm la 
aprecierea fiecărei adunări în parte. Deci acolo unde frații vor găsi cu cale că această 
dorință se poate înfăptui, o vor face. De vor avea a face cu credincioși creștini după 
Evanghlie cunoscuți ca oameni sănătoși în credință și cu viață sfîntă, vor fi bucuroși să ia 
împreună cu ei cina Domnului; însă unde vor avea a face cu oameni ușurateci, neserioși, 
vorbăreți și cu viață care lasă de dorit, nu-i vor primi la cină și le vor arăta pentru care 
pricină nu pot lua cina Domnului împreună. Același drept sau mai bine zis aceeași datorie 
o au și creștinii după Evanghelie față de ai noștri. 

O altă dorință pe care și-au arătat-o a fost aceasta: dacă vreunul de la dînșii vine la noi 
în adunare și voiește să ia cuvîntul, să fie lăsat să vorbească. De ce să ne privim cu 
neîncredere? Totuși, dacă pe față sau pe ascuns, cineva din ai lor face între ai noștri 
propagandă pentru lucrurile care ne despart, acela trebuie socotit ca un om fără 
pricepere și mustrat; dacă înțelege și se îndreaptă, ne bucurăm; dacă nu vrea să 
înțeleagă, îi dăm în vileag în fața tuturor, ca să știe oricine cu cine are de a face. Socotim 
că astfel de cazuri nu vor fi prea dese. în ce mă privește, îmi pare rău că nu pot să 



  
Page 52 

 

  

slujesc, vestind Cuvîntul, mai mult adunărilor noastre (lasă că și împrejurările au fost 
potrivnice). Ce să mai vestesc Cuvîntul și în alte adunări? «Vezi-ți de oile tale» spune un 
proroc. Totuși, cînd voi avea prilejul, le voi sluji bucuros, vestind Cuvîntul. Același lucru îl 
gîndește orice frate dintre noi. Ne bucurăm de orice frate de la dînșii care are dar în 
vestirea Cuvîntului și ar sluji și alor noștri spre zidire. Tot ce e bun vine de sus și Domnul 
îl dă fie prin unul, fie prin altul și se folosesc toți. Domnul este suveran, face ce voiește și 
dă cui voiește; iar toți cei sinceri și serioși se bucură să ia de la El. Aceasta o gîndim 
despre toți copiii lui Dumnezeu de pretutindeni. 

De acum încolo, ca nume, nu mai există Creștini după Scriptură, ci numai Creștini după 
Evanghelie. Acesta ne este de acum numele în fața autorităților. 

Unirea care s-a făcut nu ne va scuti de suferințe în viitor; acesta este un lucru asupra 
căruia nu mai este nevoie să stăruim, așa este calea. 

Să nu ne sprijinim însă pe rînduieli și uniri, ci pe Dumnul Isus, de la El să așteptăm tot 
binele. El ne-a purtat de grijă pînă acum, ne va purta și de acum încolo. Grija noastră să 
fie să-I fim recunoscători și să-L urmăm fără șovăire. 

Unii credincioși din diferite biserici spuneau despre frații din strada Carol Davila că au 
cam același fel de gîndire ca J. N. Darby. De fapt scrierile lui Darby erau cunoscute de 
foarte puțini credincioși romîni și numai C. H. Mclntosh era oarecum mai cunoscut. 
Teodor Popescu spunea: «Cînd citești pe Darby, parcă ronțăi niște covrigi uscați». Darby, 
în secolul trecut, a ajuns să concretizeze mai temeinic convingerea care a existat încă din 
vremurile apostolice, că cei credincioși trebuie să se adune în jurul Domnului Hristos ca 
niște simpli frați, la cină, fiind călăuziți doar de Duhul Sfînt, fără ca vreunul din ei să fie 
socotit mai mare, datorită vreunui dar primit de la Dumnezeu. De asemenea, arăta că în 
Noul Testament nu există practica folosită de-a lungul veacurilor ca fiecare biserică să 
aibă un singur om numit pastor, ci Hristos dă adunărilor darurile pe care El le consideră 
necesare, unei adunări dîndu-i numai învățători, alteia mai mulți păstori, fără a exista un 
cler numit de adunarea locală sau de alte adunări. El personal a fost folosit de Dumnezeu 
pentru întemeierea a 1500 adunări. 

Cu o cultură vastă, J. N. Darby a pus la dispoziție una din cele mai exacte traduceri ale 
Bibliei în limba germană, franceză și engleză, precum și Noul Testament în limba italiană. 
A scris enorm de mult cu privire la toate temele creștine și W. Kelly a sistematizat 
scrierile lui în 34 volume, fiecare volum conținînd cam 500 pagini. El a deosebit venirea 
Domnului Isus pentru răpirea Bisericii de venirea Lui pentru a judeca lumea, a subliniat 
chemarea cerească a Bisericii și a arătat, din Biblie, atîtea comori prețioase pe care le au 
cei ce fac parte din Biserică. Din cînd în cînd răsfoia și Teodor Popescu cărțile lui J. N. 
Darby, mai ales că ele cuprind și lămuririle pentru toate cele șaizeci și șase cărți ale 
Bibliei. Iar cînd dorea să aibă mai multă precizie asupra vreunui text din Scriptură, în 
traducerea lui Darby se uita. «îmi spunea Dumitru Cornilescu să mă uit, cînd am ceva 
timp, prin comentariile lui Darby. Nu l-am ascultat în totul și poate am greșit. Zicea că ce 
este Iorga în istorie, este Darby în Evanghelie». 

CAPITOLUL 14 - Din nou vremuri tulburi 

La masă la Teodor Popescu de multe ori erau și alți frați din alte localități. Lui îi plăcea să 
discute despre fel de fel de lucruri, nu numai din Biblie. Cînd ataca însă o temă care îi 
plăcea, el parcă devenea altul, atunci parcă se aprindea ceva în sufletul lui și ideile pe 
care le avea, le expunea în mod admirabil. Toți mesenii tăceau, nu mai aveau altă ocazie 
să audă lămurindu-se, într-un mod atît de clar și atrăgător, un subiect din Biblie. Multe 
convorbiri a avut cu frații într-o intimitate familială. 
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Prin 1939 a venit la Teodor Popescu un tînăr credincios elev de liceu, care fusese 
eliminat din liceu pentru că mărturisise pe Domnul Isus; era în clasa a șaptea și abia de 
două săptămîni se întorsese la Dumnezeu. Teodor Popescu i-a spus: «Să știi că asta e o 
cale fără întoarcere. Dacă te întorci de pe ea, te nenorocești, mai bine n-o mai cunoșteai. 
Să te rogi lui Dumnezeu mai bine să mori, decît să te întorci de pe ea». Și tînărul s-a 
rugat în felul acesta. Mai tîrziu, acest sfat primit și ascultat a exercitat asupra lui o 
influență pozitivă, în sensul că l-a reținut de la unele lucruri rele în care ar fi fost ispitit 
să ajungă. 

Teodor Popescu era într-un fel un om izolat, uneori părea absent de la ce se petrecea în 
jurul lui. Totuși, în singurătatea sa, prevedea că vremurile se vor turbura. înțelegea mai 
bine ca alții ce se petrecea în jurul lui și de aceea tăcea, căci lăsase în mîna cea mai 
bună, în mîna Domnului Isus, lucrarea începută; deocamdată el nu pierdea timpul: 
predica, scria mereu. 

Domnul Isus a fost un om izolat, spunea el. Ce urmăreau fariseii, cărturarii, mai marii 
preoților, poporul chiar, toate îl lăsau rece, pentru că El avea de făcut alt lucru: să 
preamărească pe Tatăl, făcînd în totul numai voia Lui. Apostolul Pavel, la fel era un om 
izolat; el își vedea de lucrarea lui Dumnezeu, în vestirea Evangheliei, iar curentele 
religioase de pe vremea aceea nu-1 interesau decît în măsura în care veneau în legătură 
cu Evanghelia. 

începuseră concentrările și mulți trebuiau să plece pe front. Unii veneau pe la el să-și ia 
rămas bun și el căuta să-i încurajeze pe toți, deseori cu cîte un cuvînt proaspăt din 
Scriptură. 

în februarie 1940, scria unor frați: 

Pe aici ne bucurăm de pace și libertate, Evanghelia se răspîndește chiar și printre cei 
concentrați. Domnul să arate îndurare față de țara noastră și, dacă voiește, să țină 
departe de ea prăpădul războiului. 

Și apoi: 

Mă întrebi dacă e bine ca atunci cînd credincioșii se găsesc în fața autorităților înfuriate, 
să spună ceva despre Evanghelie, fiindcă aceia, în furia lor, aruncă cuvinte grele, 
sfîșietoare. Și aici este vorba de călăuzirea Duhului, care zice unuia: — Vorbește și nu 
tăcea! iar altuia — Taci și nu scoate o vorbă!. Duhul ne cunoaște și știe cînd trebuie să 
tăcem, de aceea grija noastră să fie aceasta: să ne lăsăm în tot timpul sub călăuzirea 
Duhului. 

în iulie 1940 scria unei credincioase: 

Dorești să afli cum mai stau cu sănătatea. Acum doi ani și acum un an îmi era foarte 
greu cînd predicam pe căldură, îmi vîjîia capul și mă simțeam amețit, îmi era teamă să 
nu cad jos odată. Acum însă nu mai este așa, totuși trupul meu este mereu slăbit și 
foarte simțitor la răceală, din lucru de nimic mă pomenesc răcit. 

Cît privește boala, ea este în trup și pe cît se pare, lucrează mereu, făcîndu-mi scorburi 
pe dinăuntru. 

Cutremurul de pămînt a adus oarecare pagubă în sală: ne-a dărîmat coșurile. Dar s-au 
făcut la loc. Și unii necredincioși au fost zguduiți și îndemnați să caute mîntuirea. Lasă că 
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și altădată aici, în București, nu-i mai încăpea sala noastră, dar acum nu-i mai încape 
locul. 

Scria la 20 martie 1941: 

în ce mă privește, sînt bucuros dacă duminica mi-am îndeplinit slujba; luni și marți pot 
să stau bolnav în casă sau chiar în pat. Cei de pe aici ne sînt tot mai împotrivă. 
Deocamdată cenzura, unde se aprobă tipăriturile, ne-a luat la ochi și caută să ne pună 
piedici. De aceea n-ați primit Adevărul Creștin pînă acum. Vremurile se fac tot mai grele 
și oamenii tot mai împotrivă. Iar la 11 aprilie 1941: 

S-a făcut percheziție acasă la mine și au scris că am vreo mie volume cărți religioase. 

în acest timp, Teodor Popescu și Gheorghe Cornilescu erau un fel de cap de listă al celor 
ce urmau să dispară, autoritățile intenționînd să se descotorosească de ei. îl sfătuiau toți 
să plece, să nu doarmă la el acasă, să nu stea în fiecare noapte la aceeași adresă. 

într-o zi din decembrie 1940, Teodor i-a spus soției sale: «Noi sîntem puși pe listă să fim 
omorîți și frații ne sfătuiesc să nu mai stăm acasă. Trebuie să plecăm pe undeva». Și-au 
făcut un mic bagaj și au plecat la un credincios de prin Giulești, unde au fost găzduiți 
peste noapte. Era foarte frig în camera aceea, pentru că atunci făcuseră gazdele focul 
pentru prima dată în acea iarnă. A fost o noapte foarte grea, îndeosebi pentru soția lui 
Teodor: afară bătea vîntul și viscolea, încît avea mereu impresia că cineva ciocăne la ușă 
sau că cineva îi urmărește; i s-a părut o noapte îngrozitoare. A doua zi însă s-au dus 
acasă în strada Carol Davila și n-au mai vrut să plece, doreau să se încreadă în 
Dumnezeu în această privință, cum se spune în psalmul 4: Eu mă culc și adorm în pace, 
căci numai Tu, Doamne, îmi dai siguranță deplină în locuința mea. 

Autoritățile din acea vreme au vrut să-l condamne pe Teodor Popescu și i-au găsit un 
motiv: tipărise broșura Golgota fără s-o treacă prin cenzură. A fost judecat și s-a apărat 
el singur, fără avocat și nu i s-a putut găsi o adevărată vină. 

Mai înainte el avea o autorizație personală de a vorbi în strada Carol Davila. A fost 
chemat la Prefectura Poliției Capitalei și prefectul l-a amenințat: «Te împușc ca pe un 
cîine!» Și un timp lui Teodor Popescu și lui Gh Cornilescu li s-a interzis de autorități să ia 
cuvîntul în adunare și încăperea mare a sălii s-a transformat în magazie de efecte 
militare. 

Teodor spunea: 

Cine vrea să slujească lui Dumnezeu să se pregătească de suferință. Nu se poate altfel! 
Dacă într-adevăr El ne este Stăpînul, să ne așteptăm în mod sigur că vom întîmpina 
oameni și întîmplări care vor căuta să ne facă să ne lepădăm de Hristos. Mai mult, dacă 
cineva nu este prigonit și nu întîmpină nici o împotrivire și necaz, face să se întrebe 
atunci dacă este într-adevăr credincios. Nu se poate fără suferință! 

Se primeau mereu vești triste mai din toate părțile țării, adunările erau închise peste tot. 
La Lerești frații se adunau prin pădure; li s-a făcut un proces, dar au fost achitați. La 
Schitu Golești se adunau tot în pădure, în miezul nopții. La Cîmpulung, la fel, aveau 
adunări de noapte; lăsau oamenii copilul în leagăn și se duceau la adunarea din pădure, 
în locul pe care numai ei îl știau. 
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O credincioasă a fost prinsă de jandarmi după ce a fost la o astfel de adunare și a fost 
dusă la judecător, care o învinuia că și-a lăsat legea. Dar ea, cu simplitatea unui copil, 
spunea: «Domnule judecător, eu nu m-am lăsat de lege, m-am lăsat de păcat». 

Vreo treizeci de credincioși din Rucăr au fost luați din satul lor, duși la Craiova și judecați 
de Curtea Marțială: era stare excepțională și erau interzise adunările, iar ei se 
adunaseră. La Craiova i-au întrebat: 

— Care este mai marele vostru? 

— Domnul Isus este mai marele nostru. 

Atîta răspuns au primit de la ei. 

La Craiova l-au cercetat în mod deosebit pe bătrînul Luca Șandru. 

— Ai copii, moșule? 

— Da, zece copii am și unul dintre ei este aici. 

Atunci judecătorul s-a adresat fiului lui Șandru: 

— Cum, și tu te-ai luat după ăștia? 

Șandru cel tînăr a avut atunci ocazia să spună cum s-a întors la Dumnezeu. I-a spus 
judecătorului că a fost un ticălos, își bătea soția, era un om rău, dar de la un timp s-a 
gîndit să se îndrepte, a vîndut o sută de oi și și-a cumpărat o Biblie. A citit Scriptura, 
singur, acolo în pădure la Măra și a înțeles din cele citite că Domnul Isus este viața. Cînd 
istorisea el că a îngenuncheat în mijlocul pădurii singur și s-a rugat: «Doamne, vino în 
ajutorul meu, căci sînt un păcătos», judecătorul a început să lăcrimeze. 

După o mică hărțuială, le-a dat drumul tuturor credincioșilor. 

în toată țara credincioșii erau amenințați cu deportarea în Transnistria și unii își făcuseră 
cîte un mic bagaj, în care adunaseră cele mai prețioase lucruri, ca să le aibă la îndemînă, 
dacă ar fi cazul să fie luați deodată. Pentru credința lor în Domnul Hristos, ei erau gata 
să se lipsească și de casele lor, de rude, de tot ce le era mai drag pe pămînt; Dumnezeu 
însă n-a îngăduit acest lucru. în Cîmpulung credincioșii erau chemați la poliție să declare 
dacă se lasă de credința lor, altminteri luau cunoștință că vor fi deportați în Transnistria. 
Cei mai mulți au declarat că rămîn cu Domnul Isus cu orice preț! 

Tot acum a fost prigonit un vechi credincios care venea altădată la biserica Cuibul cu 
Barză , un evreu, Isaac Feinstein. El a avut de suferit atît ca evreu, cît și ca creștin. 
Vestea Evanghelia la Iași în timul cînd evreii erau în mod deosebit persecutați. în 1941 a 
fost închis și Feinstein și, în închisoarea prefecturii, el a continuat să predice: «Frați 
evrei, să nu ne facem iluzii, nu vom scăpa cu viață. Să ne întoarcem acum la Dumnezeu 
...» Apoi a fost urcat, împreună cu sute de alți evrei, în vagoane de vite și au fost ținuți 
închiși acolo vara, pe o arșiță mare, mai multe zile. în unul din aceste vagoane a murit 
axfixiat și Isaac Feinstein, cu capul pe umărul unui rabin, căruia îi dovedea din psalmi că 
Isus este Mesia cel prezis pentru mîntuirea lor și a întregii lumi. 

Isaac Feinstein publica o revistă creștină frumoasă pentru copii, intitulată Prietenul 
Copiilor, era un bun evanghelist. în timpul prigoanei a scris un cîntec care sfîrșea cu 
versurile: 
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Voi, care azi mă prigoniți, 
Pe care ieri v-am supărat, 
Isus vă cere, de-L iubiți: 
Iertați vrăjmașul dezarmat! 
Acasă vreau, în cortul meu, 
In țara psalmului cîntat, 
în țara lui Isus eu vreau, 
Acolo mi-este destinat. 

Vreo cinci mii de credincioși din toate adunările și bisericile au umplut închisorile, în urma 
interzicerii așa numitelor «secte religioase», iar condamnările mergeau chiar pînă la 
munca silnică pe viață. 

Credincioșii din București se adunau izolat, prin casele lor, cînd la unul, cînd la altul 
acasă. în felul acesta au început să se înmulțească așa numitele «adunări de casă». Mai 
mulți dintre credincioșii din București s-au unit între ei ca să pună o zi deoparte pentru 
țara lor, să postească și să se roage în mod deosebit, în fiecare miercuri. Aproape un an 
de zile au pus de-o parte această zi. 

După primul bombardament (4 aprilie 1944) asupra Bucureștiului, Teodor Popescu 
împreună cu soția sa s-a refugiat la Pucioasa, unde se dusese și familia lui Gheorghe 
Cornilescu. Și multe familii de credincioși din București au plecat pentru un timp prin 
diferite sate din împrejurimi. Teodor Popescu, în singurătatea lui, lucra mereu, îi plăcea 
să stea în grădina unui vecin, unde citea și scria. La Pucioasa a tradus cîteva lucrări, 
printre care și Notițe asupra Apocalipsei. 

Cu toate nenorocirile aduse de război, tocmai acum s-au compus de către Emil 
Constantinescu ultimele cîntece care au completat cartea de cîntări creștine. Ele exprimă 
încrederea personală în Domnul Hristos, care îi era atît de necesară credinciosului în 
aceste zile grele, sau dorința după venirea Domnului Isus, după persoana Lui, după cer: 

Cînd drumul meu e-ntunecos, 
Lumina mea este Hristos: 
Cu El străbat calea voios, 
Ce bun e El! 

Aceste versuri, care au o melodie frumoasă și potrivită, au fost scrise în focul luptelor, 
departe de cei dragi, în mijlocul primejdiilor și doliului. 

CAPITOLUL 15 - Ani de maturitate 

După terminarea războiului, în toamna anului 1944, frații din întreaga țară au început să 
se adune iarăși în public. în strada Carol Davila 48, fiind încă efecte militare depozitate în 
sală, pînă la mutarea lor din acest loc s-a făcut adunare cîteva luni în mansarda clădirii. 
Era destul de mare și acest loc, însă nu era încăpător pentru mulțimea care venea să 
asculte, iar oamenii stăteau în picioare pînă pe scările ce duc la mansardă. La ora 10 și 
jumătate, duminica, Teodor Popescu vorbea despre Predica de pe munte a Domnului 
Isus de la Matei 5 — 7. Totodată se lua cina, duminica dimineața; marțea era adunare de 
rugăciune și joia seara adunare de evanghelizare ca altădată. 

Nu mai vorbise în public un anumit timp și acum, reluîndu-și activitatea de vorbitor, 
socotea că trebuie să se pregătească temeinic pentru predică. Spunea: 
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Unii zic să te ridici să vorbești cele ce îți dă Duhul în ceasul acela, deci pe nepregătite. 
Vorba se găsește în Cuvînt, dar nu în legătură cu predica. Nu cumva însă în dosul ei se 
ascunde trîndăvia? Mai la toți la care am auzit vorba aceasta, am văzut la mijloc 
trîndăvia. Cei credincioși însă se gîndesc cu ce se alege sufletul care ascultă și de aceea 
se roagă în vederea aceasta și se pregătesc cît mai bine, adunînd material. 

Adunările de casă înființate în timpul războiului și-au continuat existența, avînd program 
mai ales în zilele în care nu era adunare în strada Carol Davila, pentru ca în felul acesta 
să se poată întîlni toți în același loc, în special pentru frîngerea pîinii. în felul acesta, în 
anul 1946 erau în București 28 adunări de cartier. 

Era timpul cînd, după metodele altora, unii credincioși din alte grupări încercau să 
practice predica la colț de stradă, iar alții să vestească Evanghelia în localuri publice mai 
renumite. Teodor Popescu nu a practicat această metodă. De fapt, el se ferea să imite pe 
alții și totodată spiritul lui nu era făcut pentru gălăgie, pentru controversă, pentru 
dezbaterea în vălmășagul public a acestor probleme atît de prețioase. Spunea într-o 
cuvîntare: 

S-a vorbit mult despre predicatorii de la colț de stradă, dar eu n-am recomandat să se 
facă așa, chiar dacă s-ar fi putut. Eu nu sînt pentru zgomot; pe tăcute, liniștit, așa se 
face lucrarea în suflet. Dar nu-i osîndesc pe aceștia. Mă tem că nu au însă nota simplă a 
Evangheliei. 

în acest timp, presa ajungînd din nou liberă, Teodor Popescu a mai tipărit trei cărți, 
ultimele lui tipărituri: Notițe asupra Apocalipsei de Brinke, pe care o tradusese și o 
redase prescurtat și care este o schițare a faptelor arătate în ultima carte a Bibliei; Pîinea 
vieții, care este o expunere a unor pasaje din Evanghelia după Ioan, și Smerenia de A. 
Murray, o carte relativ mică, însă cu un cuprins foarte bogat. 

După anul 1947 nu s-a mai publicat nici o lucrare. Dumnezeu însă a îngrijit ca un tînăr 
credincios să stenografieze, să transcrie și să dea la corectat, săptămînă de săptămînă, 
predicile ținute de Teodor Popescu, precum și ale lui Gheorghe Cornilescu și Emil 
Constantinescu care pot fi gustate și astăzi de cei ce le citesc, în speranța că ele vor 
vedea și lumina tiparului, fapt atît de mult dorit de Teodor Popescu. 

în afară de Teodor Popescu, în adunarea din strada Carol Davila vorbeau și alți frați, 
Gheorghe Cornilescu fiind cel mai apropiat colaborator. De asemenea vorbea Emil 
Constantinescu, care s-a mutat în acest timp de la Giurgiu la București și locuia chiar în 
localul adunării, alături de ceilalți doi; predica și Simion Boboia, precum și alți cîțiva frați. 

Entuziasmul credincioșilor se manifesta destul de liber. In cartierul Bucureștii Noi, frații 
mai rămîneau de obicei după adunare, iar unii credincioși, în special tineri, continuau să 
mai stea de vorbă și să cînte. Cîntau nu numai cîntări din cartea de Cîntări creștinești, ci 
și alte cîntări culese de diferiți frați de prin localitățile pe unde se duceau, provenite mai 
ales de la frații din Oastea Domnului. «Iată că locul unde locuim noi cu tine este prea 
strîmt pentru noi au zis fiii proorocilor către Elisei. Frumos lucru că nu-i mai cuprindea 
locul» spunea Teodor Popescu. Și noi putem spune, spre slava Domnului, că localurile în 
care se vestește Evanghelia nu mai cuprind pe cei ce vin să asculte Cuvîntul. Aceasta 
dovedește sete și foame după Evanghelie, lucru care înviorează pe cel credincios. 

Cînd duminica dimineața năpădește aici atîta lume de te dă jos, nu ne supărăm de 
aceasta, chiar ne bucurăm. Năpădirea lor înseamnă pentru noi sete după Cuvînt și acest 
lucru ne dă bune nădejdi. 
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Intr-adevăr, după ce se termina adunarea de «frîngerea pîinii», care ținea de la ora 8 la 
10 dimineața, credincioșii cu greu ieșeau din sală, pentru că mult popor se aduna din 
timp la ușă, să apuce un loc în sală, dacă nu pe scaun, măcar în picioare. Altfel, trebuiau 
să rămînă în curtea adunării, unde abia de se mai auzea cîte ceva din cele ce se vorbeau. 
Din această cauză credincioșii erau sfătuiți, în măsura în care se poate, să se ducă acasă, 
să lase loc pentru cei ce nu mai auziseră Evanghelia. Și într-adevăr, plecau femeile care 
aveau treburi pe acasă, dar mulți credincioși rămîneau, dorind ca măcar de la balcon, din 
holul adunării sau chiar din curte să audă cîte ceva din predică, să participe și ei astfel la 
adunare, măcar la cîntări. 

In ce privește adunarea pentru frîngerea pîinii Teodor Popescu spunea: 

Socotesc că nu greșesc cînd afirm că adunarea de cină este o adunare frecventată. N-
avem să ne plîngem că la frîngerea pîinii vin puțini. Noi nu înțelegem cum vine asta: 
credincios care ai putința să frîngi pîinea și totuși să lipsești de acolo. Cîte alte suflete își 
arată dorința să fie primite la frîngerea pîinii! Ar fi o mare rușine dacă o adunare tînără 
ca a noastră ar fi ajuns să nu mai prețuiască o astfel de adunare rînduită de Domnul 
nostru. 

Un credincios spunea despre predicile lui Teodor Popescu: 

Modul de prezentare a predicilor, stilul corect și coloritul folosit în expunere, dicțiunea 
plăcută, făceau ca ele să se bucure de un succes real. Cuvintele lui se înșiruiau într-o 
înlănțuire logică și într-o unitate atît de închegată, încît puteai urmări de la început pînă 
la sfîrșitul predicii firul gîndurilor. Predicile lui nu erau reci, ci brodate cu pilde și 
întîmplări reale, care-ți rețineau atenția fără încordare și te atrăgeau prin noutatea și 
prospețimea unor lucruri puțin obișnuite. Vorbele exprimate cu atîta claritate de omul de 
la catedră te transportau în momentele și locurile descrise în paginile Noului sau 
Vechiului Testament, pe care le evoca cu multă măiestrie. Nu era greu să-ți imaginezi 
cum pe malurile înverzite ale Iordanului, prin ținuturile Galileii și Tiberiadei sau pe munții 
stîncoși din jurul Ierusalimului apărea, parcă aevea, silueta plină de demnitate, a Omului 
din Nazaret, fie singur în liniștea patriarhală a naturii, fie înconjurat de ucenici sau de 
mulțime. 

Teodor Popescu mărturisea: «N-aș putea să spun care ar fi cea mai frumoasă perioadă 
din viața mea. M-am bucurat de cîte ori am putut vesti Evanghelia și aceste ocazii mi s-
au dat de atîtea ori!» 

Totuși în această perioadă, din 1944 pînă în 1956, Teodor Popescu a avut cei mai mulți 
ascultători și succese deosebite în lucrarea de vestire a Evangheliei. Acum el era un om 
bătrîn, cu experiență și își dădea bine seama de însemnătatea lucrării la care Dumnezeu 
îl pusese. Spunea: «Noi sîntem niște stîrpituri, născuți mai pe urmă» comparînd lucrarea 
care se făcea în țara noastră cu trezirile din alte părți, dîndu-și seama de nedesăvîrșirea 
lucrării care se făcea. «Cu cît vremea trece, cu atît descoperim mai multe cusururi la noi. 
Aceasta este impresia mea și sînt sigur că și alții privesc lucrurile la fel ca mine.» 

în anul 1946 asociațiile religioase au fost recunoscute drept culte. Asociația creștinilor 
după Evanghelie a devenit Cultul Creștin după Evanghelie. 

Începînd din anul 1947, cînd a împlinit șaizeci de ani, Teodor Popescu a primit pensie. El 
nu fusese întreținut materialicește de către adunare și în privința aceasta, spunea: 

Este mult mai bine ca cel ce predică Evanghelia să nu depindă în ce privește întreținerea 
sa de adunare sau de adunări, ci să-și cîștige existența prin altceva. Mai bine ducem 
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lipsă de hrană, de îmbrăcăminte, decît să fie împiedicată Evanghelia în vreun fel, iar 
mărturia despre Domnul Hristos să fie stricată, în Carol Davila nu a existat niciodată 
strîngere de bani pentru lucrarea Domnului, la adunările de evanghelizare. Numai la 
adunările pentru cei credincioși, după terminarea cinei, fiecare punea în pungă ce credea 
că este potrivit, pentru nevoile întreținerii sălii de adunare sau alte obiective. în 1950 
Teodor Popescu spunea celor credincioși: 

Ia începe a pune ceva deoparte din cîștigul săptămînal pe care ți-1 dă Dumnezeu și ai să 
vezi că ce ai pus acolo nu se mai sfîrșește. Spun aceasta din experiență. N-am avut 
rînduială în ce privește punerea deoparte pentru Dumnezeu și de multe ori m-am găsit în 
strîmtorare. De cînd însă mi-am făcut rînduială, din plicul pentru Domnul nu lipsesc 
banii. Pune din cîștigul dumitale atîta la sută pentru Dumnezeu. Aceasta va fi ca o copaie 
din care făina nu se mai termină. Dărnicia să se arate din orice ban care îți intră în mînă 
ca rezultat al muncii tale. Pui deoparte cît vrei. Sub lege era zece la sută; sub har să fie 
oare mai puțin decît sub lege? Dacă pui regulat deoparte, aceasta s-o discuți cu 
Dumnezeu nu cu altcineva. 

Mama lui Teodor Popescu era foarte mult ocupată cu treburile gospodărești, în același 
timp era o femeie evlavioasă. A stat un timp la Vasilica, fiica ei căsătorită cu un 
credincios, Gerescu, un om foarte amabil, care se arăta totdeauna deosebit de atent față 
de bătrînă. Stînd în București și mergînd la adunare, în ea s-a făcut o lucrare a lui 
Dumnezeu. S-a dus înapoi la țară și acolo mediul era altul. După un timp a venit iar în 
București și îi spunea băiatului ei, Teodor: «Apoi, măiculiță, acolo la țară toate te supără: 
porcul te supără, găina te supără. Aici tot să fiți credincioși, dar la țară nu se poate». 

în 1949 i-a murit mama. El mărturisea într-o predică: întrebam pe mama mea nu cu 
mult înainte de a muri: 

— Mamă, dacă mori, unde te duci? 

— La Domnul Isus. 

— Pe ce te bazezi că ai să mergi la Domnul Isus? 

— Păi, nu este sîngele Lui, care ne curățește de orice păcat? 

— Așa, mamă, cu aceasta intri în cer. Sînt liniștit și mîngîiat cu privire la mama mea și 
sînt încredințat că dînsa este acum la Domnul Isus, pentru că s-a întemeiat pe jertfa 
Domnului Isus, s-a luminat în suflet și a intrat în lumină trecînd de pe pămînt. 

Întîmplările mai deosebite din viața lui de familie nu i-au întrerupt activitatea în public. 
Marția seara era în strada Carol Davila adunare de rugăciune, cînd se lămurea la rînd cîte 
o parte din Scriptură. în 1949, împreună cu Gheorghe Cornilescu a explicat epistolele 
adresate de Domnul Isus, în Apocalipsa, către cele șapte biserici din Asia Mică. Au 
explicat și cu ocazia aceasta că, potrivit Noului Testament, lucrarea de păstorire și 
învățarea într-o adunare locală nu este datoria sau răspunderea unui singur om, și nu 
există o succesiune apostolică ce ar conferi o autoritate specială vreunor credincioși. 
Adunarea lui Dumnezeu este un trup spiritual al cărei Cap este Hristos și numai El este 
Cel ce dă adunării evangheliști, păstori și învățători, pregătiți de Duhul Sfînt. Unii frați 
din Carol Davila erau foarte doritori după felul de adunare indicat de apostolul Pavel în I 
Corinteni 14 și în special după o stare de vorbă între cei credincioși, fără să fie cineva 
care să predice. Nu prea știau ei ce doreau, totuși cei mai mulți erau bine intenționați. 
Cînd se strîng frații laolaltă, potrivit acestui loc din Scriptură, fiecare are un cuvînt, o 
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cîntare, însă toate să se facă spre zidirea sufletească; oricine ar avea ceva de spus, să 
fie liber să spună, dar toate să se facă potrivit călăuzirii Duhului Sfînt. 

Frații se gîndeau la felul de desfășurare a strîngerilor laolaltă în care Duhul Sfînt este 
liber să folosească darurile spirituale care sînt în adunare, pentru zidirea credincioșilor 
adunați în jurul Domnului Isus. Desigur, acest fel de strîngere laolaltă presupune o 
anumită maturitate spirituală, căci altminteri mulți credincioși pot lua impulsurile 
personale drept «călăuzire a Duhului» și pot consuma timpul afectat strîngerii laolaltă, 
fără un real folos spiritual al credincioșilor. 

Se pare că adunarea din strada Carol Davila a ales o asemenea desfășurare a strîngerii 
laolaltă numai la Cina Domnului, cînd fiecare credincios ca preot putea să înalțe o 
rugăciune de laudă, să propună o cîntare care amintea de jerfa salvatoare de la Golgota 
sau să citească un text din Scriptură legat de tema specială a acestei adunări: amintirea 
morții Domnului pînă va veni El. 

In general, lucrările de citire a Cuvîntului lui Dumnezeu sau cele de zidire erau strîngeri 
«pe răspunderea unui frate cu dar», organizate de adunare. Uneori frații care aveau' 
această răspundere în strîngerile laolaltă puneau întrebări în sală și în felul acesta puteau 
participa și alți frați la lucrare. 

Acest fel de a strînge frații laolaltă a fost realizat și în 1948, deși adunarea era destul de 
mare. Miercurea seara se adunau numai bărbații credincioși care veneau la cină și se 
discuta din cartea Daniel. După ce un frate expunea foarte pe scurt ideile principale ale 
unui capitol, ceilalți frați discutau liber asupra capitolului citit. De cele mai multe ori, 
gîndurile spuse de fiecare credincios erau foarte plăcute și întreaga carte Daniel a fost 
cercetată cu folos. 

Cunoașterea temeinică a Scripturii și darul vorbirii îi dădeau lui Teodor Popescu putința 
să înfățișeze subiecte variate. Lucrarea lui nu se mărginea numai la chemarea oamenilor 
la Domnul Isus, în care s-a remarcat îndeosebi, ci avea o sferă mai largă. Foarte bine 
întocmite erau și predicile de zidire sufletească pentru cei credincioși. Unele predici, cele 
de după luarea cinei, aveau scopul de a trezi tot mai mult în sufletele celor credincioși 
respectul și recunoștința față de Domnul Isus, dorul înflăcărat după venirea Lui. La 
aceastea se adăugau predicile de mîngîiere, de înviorare și de încurajare pentru cei care 
treceau prin înfrîngeri sau prin greutăți mai deosebite. 

De un deosebit interes s-au bucurat explicațiile epistolelor Noului Testament în adunările 
de marțea seara, după rugăciune. 

în 1949 a cercetat împreună cu frații, în aceste adunări de marțea seara, epistola către 
Romani; a continuat apoi cu explicarea epistolei către Coloseni, din ianuarie pînă în iunie 
1949. 

Din iunie pînă în octombrie 1949, a explicat întîia epistolă a lui Ioan. Spunea că îi place 
această epistolă, pentru că în ea toate sînt date cu precizie. 

Epistola 1 către Corinteni s-a cercetat din octombrie 1949, pînă în septembrie 1950. 
Fiind o epistolă mare, și ideile ei sînt multe, iar unele din ele se potriveau foarte bine 
situației de atunci a adunării. Spunea între altele: 

Au apărut vorbăreți prin adunări, de plictisesc sufletele. Repetă întruna aceleași lucruri, 
le iau mereu de la cap, le sucesc și le învîrtesc, crezînd că au făcut mare ispravă, iar 
sufletele oftează și zic: «Of, că nu mai termină odată!» Sufletele trebuie să capete 
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lumină, hrană, învățătură, îmbărbătare, nu să geamă. Cînd vorbește unul, ceilalți să 
judece. Iată un lucru pe care credincioșii de astăzi nu prea îl fac. Ei ascultă și nu judecă 
sau, dacă judecă, nu spun în față, ci în spate. Ai curajul și spune-i în față. Cum o să se 
îndrepte omul, dacă nu-i spune nimeni în față? El își închipuie că este bine așa cum face 
el. Cei ce judecă, să vadă dacă cel ce vorbește are dar sau nu. Dacă adunarea nu-și face 
datoria, ca să-i oprească pe cei ce nu sînt chemați să facă o astfel de lucrare, ea însăși 
va suferi. 

Din septembrie 1950 pînă în februarie 1951 s-a lămurit epistola către Filipeni, epistola 
bucuriei. Spunea în acest timp între altele: 

Mîntuirea nu este la sfîrșitul vieții creștine, ci la începutul ei. Ea este un dar, prin 
credință. Deosebirea între Evanghelie și toate religiile de pe fața pămîntului este aceasta: 
religiile pun mîntuirea la sfîrșitul vieții, unii chiar la judecată, iar Evanghelia o pune la 
început. Întîi mîntuit și pe urmă alergi la țintă, nu să alergi întîi și pe urmă să ajungi sau 
nu la mîntuire. Dacă, din lucrarea de mîntuire, a milioana parte ar trebui s-o fac eu, n-aș 
mai avea nici o siguranță că pot să fiu mîntuit. Aș spune: «Nu pot, Doamne, nici atît». 
însă totul s-a săvîrșit, mîntuirea este la îndemîna fiecăruia, iertarea este deplină, 
primirea înaintea lui Dumnezeu este deplină și în dar pentru totdeauna. 

Din februarie pînă în iulie 1951, a explicat epistolele I și II către Tesaloniceni. Spunea în 
acest timp: 

Creștinătatea a pierdut nădejdea venirii Domnului Isus. Acum vreo sută de ani, 
Dumnezeu S-a servit de cîțiva dintre cei mai aleși credincioși ai Săi ca să vestească în 
toată lumea venirea Domnului. Aceștia au alcătuit ceea ce se numește biserica trezirilor. 
Oamenii au fost treziți ca dintr-un somn: «Vine Domnul Isus!» și noi ne vedem făcînd 
parte din biserica trezirilor, căci și nouă ne-a fost încredințat acest adevăr, că vine 
Domnul Isus. 

Epistola I a lui Petru a fost cercetată din iulie 1951 pînă în ianuarie 1952. Apoi a urmat 
epistola către Efeseni, iar prin 1954 lămurea la rînd evanghelia după Matei, la care s-a 
oprit mai mult timp. 

In anul 1950 cîțiva dintre frați au ajuns să împărtășească învățătura că iubirea lui 
Dumnezeu ar exclude o pedeapsă veșnică din partea lui Dumnezeu. Această învățătură 
pe care unii dintre adepții ei au retractat-o mai tîrziu, zdruncina însuși adevărul despre 
mîntuirea prin jertfa Domnului Hristos. Teodor Popescu spunea: 

Este spre umilirea noastră că s-a strecurat o astfel de învățătură. Persoanele care au 
împrumutat această învățătură și-au schimbat mintea pînă acolo că nu ne mai putem 
înțelege cu ei. Am înștiințat persoanele care au împrumutat această învățătură, dar n-au 
vrut să asculte. Lucrul acesta ne-a întristat foarte mult ... Cei ce au îmbrățișat această 
învățătură își fac un gol în jurul lor; n-am făcut noi golul acesta din jurul lor, ei înșiși l-au 
făcut. 

Teodor Popescu era tare întristat că trebuie să rămînă despărțit de acești frați și 
întristarea lui se manifesta și în predicile către cei credincioși, unde alegea subiecte care 
îi arătau durerea sufletească și totodată și mîngîierile care îi rămîneau. 

Totuși, lucrarea lui Dumnezeu se continua. 

Bătrînul Teodor Popescu mărturisea: 
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Mă simt dator să spun că obișnuiesc să mă rog pentru toate persoanele cu care am venit 
în legătură într-o zi. înainte de a îngenunchea pentru rugăciune, sau chiar cînd am 
îngenuncheat, mă gîndesc — de azi dimineață și pînă acum, cu cine m-am întîlnit, cu 
cine am vorbit, ce scrisori am primit sau trimis, ce am lucrat? După aceea mă rog. Mi se 
întîmplă totuși să uit pe cîte cineva și îmi aduc aminte abia după ce m-am sculat de la 
rugăciune. Atunci, ori continui rugăciunea, ori amîn pentru altădată. 

După terminarea adunării, totdeauna își rezerva timp pentru a sta de vorbă cu cei 
prezenți. De cele mai multe ori convorbirile atrăgeau un cerc numeros, căci erau pline de 
învățăminte. Iar în «timpul liber» Teodor Popescu studia ore întregi: cu Biblia deschisă 
putea fi văzut în balconul locuinței sale. în fiecare zi făcea și cîte o plimbare prin jurul 
casei, îndeosebi spre Grădina Botanică, căci simțea nevoie de aer, de mișcare, de liniște. 

Cu toată grija și răspunderea pe care o avea pentru activitatea publică, Teodor Popescu 
avea un ochi atent asupra credincioșilor, într-o seară de adunare, de Crăciun, unui tînăr 
care o cam rărise cu venitul la adunare, i-a spus: «Numai la Crăciun sau la Paști vrei să 
vii la adunare?» A rămas rușinat tînărul care credea că în viitoarea preocupărilor, «Dom’ 
Popescu» — cum i se spunea — nu a observat lipsa lui. 

Ca întotdeauna, el s-a arătat străin față de intențiile celor din afara adunării. Fiind 
solicitat să spună ceva despre pacea în lume, în fața unor autorități, el a ținut o scurtă 
cuvîntare despre: «împăcați-vă cu Dumnezeu». Ideea a fost: fără pacea individuală nu 
poate fi pace colectivă. 

CAPITOLUL 16 – Isus, si nimic altceva 

La bătrînețe, fiind întrebat odată ce subiect preferat avea pentru predică, el a răspuns 
îndată: «Domnul Isus și jertfa Lui, harul Lui; aici mă simt în elementul meu». Trăsătura 
de căpetenie a oricărei predici era prezența persoanei Domnului Isus ca Mîntuitor, în 
jurul căruia gravitau toate ideile tratate. Ele prezentau în mod stăruitor jertfa Lui, ca 
efect direct al îmbinării dintre dreptatea lui Dumnezeu, care cere pedepsirea păcatului, și 
dragostea, harul lui Dumnezeu față de păcătos. înțelesul adînc al harului lui Dumnezeu 
arătat în jertfa de pe Golgota, el ținea să-l împărtășească atît la evanghelizare, cît și în 
orele de zidire sufletească. 

După ce Teodor Popescu își terminase lucrarea, Emil Constantinescu îi caracteriza astfel 
predica, în cuvîntarea ținută: 

De fapt, predicile acestui slujitor al Cuvîntului nu conțineau vreo învățătură personală, ci 
erau în realitate predicarea curată a Cuvîntului veșnic al lui Dumnezeu, pe care 
Dumnezeu, în îndurarea Sa, a binevoit să ni-1 lase scris în Biblie. 

Cîteva din ideile lui Teodor Popescu din predici, arată felul lui de a gîndi: 

«Că există Dumnezeu, la aceasta poți să ajungi și cu mintea, cercetînd natura, universul, 
cerul. Cum este însă Dumnezeu, ce sentimente și gînduri are El față de noi, acestea 
numai în Domnul Hristos și în Cuvîntul Lui găsim.» 

«El are ultimul cuvînt, chiar dacă acum El nu Se amestecă, nu intervine cu puterea Sa 
dumnezeiască.» 

«El este regula, exemplul vieții noastre, El este lumina vieții noastre. Chiar dacă nu 
cunoaște prea bine Scriptura, credinciosul poate deosebi voia lui Dumnezeu, căci regula 
lui este aceasta: Ce zici Tu, Doamne Isuse?» 
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«Se țin multe predici, dar în cîte din ele Domnul Hristos este centrul? Parcă îți vine să zici 
ce a zis Maria la mormîntul Domnului Isus: ,Au luat pe Domnul meu și nu știu unde l-au 
pus!’ Au dat pe Domnul Isus la o parte și pun în locul Lui morală, filozofie, religie.» 

«Credincioșii la picioarele crucii s-au născut și acolo trebuie să rămînă, ca să fie sănătoși 
în credință și viață: cum se vor depărta de jertfa de pe Golgota și-și vor lua privirile de la 
Domnul Isus, ei pot să se îmbolnăvească.» 

«Cei ce nu cunosc adînca păcătoșenie a firii noastre pămîntești se laudă cu ce pot să facă 
ei; noi însă ne lăudăm cu Domnul Isus și nu venim înaintea lui Dumnezeu cu vreun merit 
al nostru, ci cu meritele și lucrarea Domnului Isus. Ceea ce are valoare veșnică, întreagă 
și nepătată este jerfa Domnului Isus.» 

«Domnul Hristos n-a venit ca să arate păcatul, aceasta a făcut-o Moise, cînd a dat Legea. 
Domnul Hristos n-a venit să micșoreze păcatul și să ne spună că el nu este așa de grav; 
El n-a venit ca să aline durerile unui cuget trezit; El n-a venit să ne facă să uităm de 
păcate: El a venit ca să ne scape de păcat, să ne vindece de păcat, să ne mîntuiască.» 

«Credința care nu-ți dă iertare și nu te scapă de păcate, aceea nu este credință, ci 
închipuire.. Credința care trăiește în păcat, într-un singur păcat cunoscut ca păcat, nu 
este credință.» 

«A fi mîntuit înseamnă a avea păcatele iertate, a fi scos de sub puterea păcatului și a 
merge în cer, unde nu intră nimic păcătos.» 

«Sîntem mîntuiți în chip desăvîrșit, mîntuiți pe deplin, cu o mîntuire veșnică, primiți în 
chip desăvîrșit înaintea Tatălui. Nu lipsește nimic mîntuirii noastre, primirii noastre 
înaintea Lui. Aici este perfecțiune, aici nu mai este nimic de adăugat. în ce privește însă 
lucrarea Duhului Sfînt în noi, lucrare care trebuie să scoată chipuri asemenea Domnului 
Isus, lucrarea aceasta se continuă pînă în ziua cînd și Duhul Sfînt va zice: S-a isprăvit!» 

«Prin Evanghelie nu se vestesc învățături; învățăturile, oricît de sfinte ar fi ele, nu 
mîntuiesc pe nimeni. Prin Evanghelie, sufletele sînt chemate la o persoană vie, la Domnul 
Isus. Cînd Domnul Isus este primit, El mîntuiește. învățătura vine după aceea. La drept 
vorbind, toate învățăturile noastre ca oameni credincioși sînt cuprinse în Domnul Isus. 
îmi este așa de dragă Evanghelia și pentru motivul că este așa de simplă: Domnul Isus și 
în afară de El nimic.» 

Cuvîntul har se întîlnea mai în toate predicile lui Teodor Popescu, chiar și atunci cînd 
predica avea cu totul alt subiect. Uneori însă întreaga predică avea acest cuprins, harul 
lui Dumnezeu, atît pentru mîntuire cît și pentru viața pe care o duce cel credincios. 

«Omul firesc înțelege pe a face, nu înțelege însă pe a crede. Cere-i să facă ceva pentru 
Dumnezeu și găsește că este bine așa; cere-i însă să creadă și să ia, și vei vedea că nu 
pricepe cum vine asta. Și de n-ar lucra Dumnezeu însuși prin harul Lui, nimeni n-ar 
ajunge la credință». 

«Prin har am fost mîntuiți toți cîți am fost mîntuiți, de la începutul lumii și pînă acum; nu 
este mîntuire decît prin har.» 

«Dacă oaia se rătăcește, nu se mai întoarce acasă. Cîinele se întoarce, pisica se întoarce, 
chiar porcul se întoarce. Oaia nu se mai întoarce, ci se duce și se tot duce, căci nu mai 
știe drumul spre casă. Oare nu este și omul tot așa? Cunoaște el drumul spre 
Dumnezeu? Dacă nu ne-ar căuta Domnul Isus însuși, cine L-ar mai căuta? Ne-a căutat 
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însă El însuși. în aceasta este harul la lucru și toată mîntuirea noastră este numai har din 
partea Lui. El este Alfa și Omega, El începe, El continuă, El duce totul la bun sfîrșit. Nu 
este nici un merit din partea noastră, să nu credem că am fost mai ceva decît ceilalți și 
de aceea ne-am întors la Dumnezeu. El ne-a căutat și ne-a chemat cu chemare sfîntă; El 
face totul.» 

«Chiar faptul că cineva caută pe Dumnezeu, tot de la Dumnezeu pornește. Chiar faptul 
că te-ai încredințat măcar în parte de păcat și ai simțit nevoia unui Mîntuitor care să te 
scape de păcat, chiar și aceasta este lucrarea Lui. Noi nu L-am căutat pe El, ci El ne-a 
căutat pe noi. Așa că de la un capăt pînă la altul, lucrarea nu este decît a Lui.» 

«Epistola către Efeseni cuprinde o preamărire a harului lui Dumnezeu. Și noi, pe măsură 
ce înaintăm în viața de credință, învățăm să preamărim harul lui Dumnezeu. Cei mai 
mulți nu cunosc la început harul lui Dumnezeu decît într-o mică măsură. La început parcă 
îți atribui și ție însuți un merit: Da, dar și eu m-am interesat de lucrul acesta, am dorit 
după Dumnezeu; deci am făcut și eu ceva în comparație cu alții care nu fac nimic. Mai 
tîrziu toate aceste pretenții cad și, comparîndu-te cu cel mai decăzut om din lume, zici: 
Nici eu n-am fost mai bun. Dacă este vreun merit, este al harului lui Dumnezeu.» 

«Harul ne face să recunoaștem că chiar binele pe care l-am făcut, nici acela nu este lipsit 
de pete și de întinăciuni.» 

«Este har pentru mîntuire. Este har pentru a fi sfințiți. Harul lui Dumnezeu este puterea 
noastră, fără har nu putem rezista în fața ispitelor. Harul lui Dumnezeu păstrează pe cei 
credincioși. Este har pentru a lucra. Este har pentru timpul de suferință. Este har pentru 
clipele din urmă ale celui credincios.» 

«Dumnezeul nostru este un foc mistuitor. Nu te arde pe tine, dacă ești copilul harului. Vă 
aduceți aminte de cei trei tineri care au fost aruncați în cuptorul de foc, înfășurați în 
albiturile lor. Focul ar fi trebuit să le ardă întîi rufele. Dumnezeu a făcut ca nici măcar 
părul să nu capete miros de ars. Cînd copilul harului lui Dumnezeu nu ia seama și se lasă 
înfășurat de unele lucruri care i-ar fi o greutate pe cale, Dumnezeu poate să ardă ceea ce 
ar putea să ne înfășoare, dar nu pe noi înșine. Adeseori poate boala de care suferi în trup 
ar trebui să fie un foc care să ardă unele primejdii care îți sînt necunoscute.» 

«Chiar și răsplata este tot lucrarea Lui, tot harul Lui. Chiar în răsplata pe care o primesc 
toți cei ce se ostenesc în lucrarea de răspîndire a Evangheliei, ei văd tot un har.» 

«Ce ne ține pe cale: harul ori credința? Un copilaș s-a dus cu tatăl să facă o vizită. în 
timpul acela a venit o ploaie care a umflat mult rîul pe care trebuiau să-l treacă și rîul a 
luat puntea. Tatăl a luat pe copilaș în brațe și a trecut prin apă. De frica apei, copilașul 
se ținea strîns de gîtul tatălui său. Brațele strînse de gîtul tatălui sînt credința. Ce l-a 
ținut? Faptul că el s-a ținut de gîtul tatălui său? Nu, el nu putea să se țină singur, l-au 
ținut brațele tatălui său. Acesta este harul. Și-a făcut el partea lui, prin credință; dar 
harul lui Dumnezeu, adică brațele tatălui l-au ținut». 

Cunoașterea de către Teodor Popescu a harului lui Dumnezeu l-a făcut să tragă concluzii 
și asupra altor adevăruri ale Scripturii și în special asupra siguranței mîntuirii. El spunea: 

«Am adus la Domnul Hristos un caracter destul de rău, unii într-un fel, alții în alt fel, mai 
toți cu destul șiretlic și viclenie. Dumnezeu însă a aprins o lumină în noi și tot El Se 
însărcinează să păstreze și să păzească această lumină; ba mai mult, s-o și facă să 
crească spre slava Lui. Nu noi îl ținem pe El, ci El ne ține pe noi.» 
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«Am fost chemați la Domnul Isus prin har și am fost mîntuiți prin har. Ce caută acest 
DACĂ aici, la Colo’seni: ’Dacă rămîneți’? Atîmă oare de mine să rămîn? Dar eu nu sînt în 
stare să fac nimic bun. Cei ușuratici cad pe cale. Acest DACĂ vrea să trezească pe cel 
credincios, să-l facă să alerge la har. Un tată ține pe copilul său de mînă. Sînt amîndoi pe 
o înălțime, lîngă care se arată o prăpastie mare. 

— Vezi tu, zice tatăl copilului, dacă nu te lași ținut de mîna mea, ai putea să cazi în 
prăpastia asta!. 

Ce face copilul? ’Lasă-mă, tată, că o să fiu eu atent?’ Nu. El se ține șiw mai strîns de 
mîna tatălui, tocmai pentru că i-a spus acest DACĂ. Mă ții Tu, Doamne, ținut sînt; mă 
lași Tu, mă prăpădesc. Dar Dumnezeu păstrează pe ai Săi. 

«’Și care totuși au căzuf (Evrei 6). N-au căzut pe cale, ci alături de ea, peste parapet. 
întrebarea de căpetenie este dacă un suflet care zice că a crezut, este născut din nou. 
Cei născuți din nou pot să piardă viața veșnică? întrebarea pare grea, cutez însă să 
răspund că nu pot (Ioan 10.28). Dacă un astfel de om a căzut într-un păcat, nu 
înseamnă că s-a prăbușit pentru totdeauna. Cînd un credincios a căzut într-un păcat, se 
vede la el durerea unui copil al lui Dumnezeu și mai curînd sau mai tîrziu, el se va ridica 
din căderea lui.» 

«Samson a părăsit pe Dumnezeu, dar Dumnezeu n-a părăsit pe Samson. Chiar în 
închisoare, Dumnezeu nu l-a părăsit. Acolo i-a venit pocăința, i-a venit și credința prin 
care a fost restabilit în starea de om credincios.» 

«Se poate șterge numele din Cartea vieții? Cutare conta drept credincios, a mers pînă la 
un timp pe cale și pe urmă a căzut. S-a șters numele lui din Cartea vieții? Dacă a fost 
născut din nou, n-a fost șters; dacă însă n-a fost născut din nou, n-a fost scris acolo, 
deci nici n-a fost șters. Mulți se numesc căzuți, dar n-au avut de unde să cadă.» 

Teodor Popescu și-a exprimat idei clare și îndrăznețe cu privire la toate amănuntele vieții 
creștine. Din mulțimea lor, iată cîteva: 

«A cădea într-un păcat este un lucru, și a te lepăda cu totul de Hristos este altceva.» 

«Stăpînește păcatul asupra noastră? Atunci nu sîntem credincioși. S-a întîmplat însă să 
păcătuim? Atunci Cuvîntul ne spune că avem un Mijlocitor.» 

«Chiar dintre credincioși, nu toți predică pe Domnul Hristos, ci morala: ce să facă și ce să 
nu facă omul. Să-i auzi cum vorbesc împotriva păcatelor sau cum vorbesc de o viață 
curată, dar de Domnul Hristos nu vorbesc! Toate lucrurile trebuie aduse la Domnul 
Hristos, așa ca viața să iasă din legătura cu El.» 

«Numai ce iese din credință se poate numi faptă bună.» 

«Adevărata credință stă în picioare, oricare ar fi împrejurările. Cît se arată credința la 
necaz, atîta credință ai.» 

«Noi nu umblăm cu puncte de credință; noi avem pe Domnul Isus și El este cuprinsul 
credinței noastre.» 

«Ca să prindem călăuzirea Duhului Sfînt, ne trebuie trei lucruri: să stăm liniștiți, să 
așteptăm cu răbdare și să fim gata să ascultăm în totul. Dacă ținem cu tărie la dorința 
noastră, nu putem să prindem călăuzirea Duhului Sfînt. De obicei sîntem foarte grăbiți și 
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de aceea pierdem călăuzirea Duhului, pentru că El nu strigă, ci îndeamnă, șoptind. Nu 
putem avea parte de călăuzirea Duhului fără Cuvînt sau împotriva Cuvîntului. 
Credinciosul cunoscător al Cuvîntului va avea parte de o mai lămurită călăuzire a 
Duhului». 

«Unii încă mai gîndesc că abia atunci, cînd vor ajunge să trăiască fără păcat, abia atunci 
pot să se socotească fără prihană înaintea lui Dumnezeu. Aceasta este însă o greșeală, 
căci, după Scriptură, întîi sînt socotit neprihănit și după aceea am dorința să trăiesc în 
neprihănire. Trăirea rămîne mai pe urmă, în timp ce starea de neprihănire o am întregă, 
ca un dar ce mi-a fost dată». 

«Oricîte greutăți îi punem în față, oricîtă încăpățînare și îndărătnicie arătăm deseori, El 
nu obosește, nu ne lasă și nu ne părăsește. El niciodată nu va spune despre noi: — Nu 
știu ce să mai fac cu tine, te-am dus pînă aici, dar de aici încolo nu te mai pot duce». 

«Să nu faceți cuib în nici unul din copacii lumii acesteia, căci toți vor fi tăiați». 

Prin corespondența pe care o avea cu foarte mulți credincioși, Teodor Popescu dădea de 
asemenea îndrumări celor ce i le cereau și uneori răspundea la dorința lor de a le lămuri 
unele locuri din Scriptură. 

CAPITOLUL 17 - Ultimile vizite în provincie 

în împrejurimile orașului București erau vreo treizeci de adunări, dar el n-a putut vizita 
decît cîteva, duminica după amiaza. Pe oriunde mergea, era însoțit de cîțiva credincioși 
din București; și se aduna lume multă să-l asculte. 

Prin apropiere de Ploiești erau de asemenea multe adunări. Teodor Popescu însă se 
ducea mai ales în orașul Ploiești, stătea cîte o săptămînă întreagă în acest oraș și atunci 
în fiecare seară se făcea adunare. Deși această adunare era destul de mică, totuși mulți 
credincioși din ea îi erau prieteni. Ultima vizită în Ploiești a fost în anul 1955. 

Odată, la Schitu Golești, din adunare l-au luat pe Teodor Popescu la miliție și l-au ținut 
pînă la miezul nopții, în timp ce frații îl așteptau în adunare. 

Pe la frații din Moldova nu a mai ajuns să se ducă în acest timp, totuși păstra 
corespondență cu unii din ei și îi îndemna la lucru. în martie 1950 scria unuia dintre ei: 

Spre marea mea mirare, mi-ai înșirat atîtea localități în care odinioară nici nu se 
pomenea despre Evanghelie. Acesta este un lucru foarte frumos. O ce mult e de lucrat! 
Acele suflete au nevoie de creștere și de îmbărbătare. Mișcați-vă, mișcați-vă cît vă mai 
puteți mișca. Cunosc sărăcia voastră, dar cu atît mai mare răsplată veți primi dacă 
puneți în slujba Domnului tot ce v-a dat El. Rînduiți-vă pentru fiecare duminică încotro s-
o luați. Cine se duce într-o altă localitate, cînd se înapoiază să dea lămuriri amănunțite, 
pentru ca fiecare frate să cunoască exact situația. Acum vine munca pe cîmp, dar tot vă 
mai puteți mișca .... 

Ultima călătorie în provincie a făcut-o în primăvara anului 1955. A vizitat foarte multe 
localități din județul Argeș și vorbea mereu, de dimineață pînă seară, fie că predica, fie 
că avea diferite convorbiri. Odată predicase dimineața la Petroșani, după amiaza la 
Bădești, iar seara la Domnești, cîte patru sau cinci predici pe zi. Luase la rînd mai multe 
sate unde erau credincioși și frații îl însoțeau dintr-o comună în alta, pe la Mălureni, 
Stroești, Vîlsănești. Timp de șase săptămîni a fost în vreo douăzeci și patru de localități 
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și unde se ducea i se spunea: «Mai rămîneți pe la noi...» A rămas însă numai cîte puțin 
în fiecare localitate. 

Aceasta i-a fost ultima vizită prin țară. Sănătatea și bătrînețea nu i-au mai îngăduit să se 
miște ca în 1955. 

CAPITOLUL 18 - Suferința 

în urma emoțiilor pe care le-a avut în viață, Teodor Popescu a ajuns și trupește foarte 
sensibil și de timpuriu s-a manifestat la el boala hipertensivă. Deși predica de ani de zile, 
fiecare predică îi producea noi emoții. 

Situația aceasta a dus cu timpul la ateroscleroză, care a afectat întregul organism, însă 
în mod deosebit s-a localizat pe arterele renale și cerebrale. în ianuarie 1956, în urma 
unei răceli, suferința renală l-a doborît la pat. A fost excepțional de bine îngrijit de soția 
sa și, după o convalescență de vreo cinci luni, abia în primăvară a început să se miște. 
Nu mai avea însă o bună stabilitate la mers, simțea că îl părăsește puterea; chiar și 
scrisul lui citeț începuse să se modifice. Spunea uneori cuvintele psalmistului: «Am ajuns 
ca un vas sfărîmat». 

încet, ajutat de cîte un credicios care se oferea, făcea cîte o mică plimbare prin 
împrejurimi, prin parcuri. îi cunoștea pe toți bătrînii care, ca și el, ieșeau zilnic pentru 
cîtva timp la aer, prin parc. 

Venea la adunare în acest timp și asculta pe alții vorbind. Acum vorbeau mai ales Emil 
Constantinescu, Ion Bărbulescu și Simion Boboia; lui Gheorghe Cornilescu i se interzisese 
să ia cuvîntul în adunare pentru motivul că fratele lui, Dumitru Cornilescu, se stabilise în 
Elveția. Prin iulie 1956 Teodor Popescu a început să predice iar, însă predicile lui erau 
mai scurte și le rostea cu o ușoară greutate în exprimare. în 1956 a rostit vreo douăzeci 
de predici, duminica dimineața după cină și Ia adunările de rugăciune. Deși mai scurte, 
predicile lui erau bine gîndite și toți credincioșii erau bucuroși să-i mai audă glasul. în 
1957 a mai vorbit de vreo cincizeci de ori în adunarea din strada Carol Davila, iar în 1958 
de vreo 30 de ori. 

începuse să aibă gînduri mai triste ca altădată cu privire la adunare și poate pe bună 
dreptate. își dădea seama că influența dinafară pătrundea pînă printre cei credincioși. în 
1957 spunea: 

Ce mult am dorit să mă socotesc făcînd parte din această biserică, din Filadelfia, dar 
parcă am pierdut curajul. De ce? Prea se arată atîtea slăbiciuni care caută să stingă 
iubirea de frați. După Filadelfia ce vine? Laodicea, o adunare într-o stare cu totul rea. Nu 
cumva ne îndreptăm spre Laodicea, fiind noi niște oameni care ne deosebim foarte puțin 
de ceilalți?. 

Tristețea pe care o avea deseori în suflet și-o arăta în predici: 

De cîte ori mă găsesc pe malul unei ape și văd cîte o frunză dusă de valuri, o tristețe 
pune stăpînire pe sufletul meu, căci îmi zic: Oare nu tot așa este și omul pe pămînt? O 
frunză luată de valuri. Se vede un timp, după aceea dispare, ca să nu mai fie văzută de 
oameni. 

Altă dată: 
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Mărturisesc și îmi dau seama de multe defecte în lucrarea mea. Cu cît îmbătrînesc, îmi 
dau tot mai mult seama de acest lucru. Și, dacă lucrarea a fost binecuvîntată, aceasta se 
datorește numai și numai harului lui Dumnezeu. 

Tot mai purta corespondență cu unii frați din provinice. în 1958, scriind către o soră din 
altă localitate, își arăta totodată și gîndurile cu privire la adunarea din acel loc: 

«Am primit scrisoarea pe care mi-ai trimis-o și îți înțeleg amărăciunea. Dar mai amărît 
decît toți, crede-mă, sînt eu. Sînt aproape treizeci și cinci de ani de cînd am lucrat pe 
acolo și nu mică îmi este amărăciunea cînd văd halul în care a ajuns adunarea de acolo.» 
(Era dezbinare între frați.) 

«Eu pe acolo n-am mai venit și nici acum nu pot să vin, nu-mi permite suferința pe care 
o am în trup, de acum doi ani cînd am fost bolnav greu.» 

Cîteodată el nici nu mai putea să scrie și doar îi dicta soției cîte o scrisoare. Poate că 
ultima este adresată unui credincios de la Dăișoara, în iulie 1958: 

«De acum doi ani, de cînd am fost bolnav, nu mi-am revenit niciodată la starea la care 
am fost ... Cercetîndu-mă serios, nu găsesc nimic de modificat în viața mea și rămîn la 
ținta ce de ani de zile mi-am ales-o: să urmez Mîntuitorului meu. Dacă ar fi cu putință să 
încep din nou viața, la fel aș începe-o, avînd în plus experiențele de ani de zile, care mi-
ar fi de folos pe cale. Dar aceasta nu este cu putință, așa că rămîn la ținta ce mi-am 
ales, dorind să slujesc Aceluiași bun Stăpîn. Și dacă o fi să cad, să cad ca boul pe brazdă. 
Prima cădere pe brazdă am avut-o cînd cu boala. Acum sînt în amurgul vieții și totuși plin 
de dorința de a mai sluji Domnului. Dacă El voiește, o singură dorință am: să las vouă, 
urmașilor mei, ceva tipărituri. Aș vrea să ating prin Evanghelie pe cei din tagma din care 
am făcut parte. Dar aceasta este o chestiune de viitor.» 

«Nu pot să spun că nu mă gîndesc cînd și cînd la moarte. Mormîntul și putrezirea mă 
înfioară, dar nu mă opresc cu gîndul la ele, căci altceva mai însemnat îmi apare în suflet. 
Am viața veșnică și în ea voi intra. Moartea va fi pentru mine o lăsare deplină în mîna 
Domnului, ca să facă El ce va crede de cuviință cu mine.» 

«Cînd va fi trecerea mea de pe pămînt, nu știu, dar știu că mult nu va mai fi. Am 
satisfacția de a lăsa fraților mei o sală plină. Cît privește lucrarea Lui, în general, o las în 
cele mai bune mîini: ale Tatălui nostru. El va îngriji și, împotriva tuturor potrivnicilor Lui, 
o va face să propășească. Mulți au prezis lucruri rele, că adică lucrarea va muri odată cu 
mine, eu însă nu mă învoiesc cu acest gînd. în cazul cel mai rău, tot mi s-a dat harul să 
smulg cîteva suflete din prăpăd și pierzare.» 

«Dar zic și eu ca și cosașul la sfîrșit: Oh, de mi s-ar mai da voie să pun odată mîna pe 
coasă, cum aș mai cosi! Și dacă i se dă, trage o brazdă, două, și obosește. Du-te lucrător 
la odihnă, Domnul cunoaște osteneala ta, ea nu va fi zadarnică.» 

Odată cu sfîrșitul anului 1958, s-a încheiat și lucrarea lui. Una din ultimile predici rostite 
în Carol Davila avea ca subiect cuvintele Domnului Isus de la Matei 28: «Iată, Eu sînt cu 
voi în toate zilele.» Și spunea între altele: 

Aceasta îmi este nădejdea, că Domnul nostru va fi cu noi în toate zilele, pînă la sfîrșitul 
veacului. Va fi desigur și atunci cînd primejdia va fi mai mare și cînd frica morții ne va fi 
copleșit. Frica morții nu ne stăpînește, totuși este natural ca unul și altul din noi să fie 
îngrozit de frica morții. Gemem în trupul acesta, din pricina stricăciunii care-1 amenință 
prin moarte, dar nu gemem pentru sufletul nostru, care va merge în locașurile veșnice. 
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Boala de care suferea se tot agrava, mersul îi era tot mai greu, cu pași mărunți, cu un 
început de rigiditate în mișcări, care apoi s-a accentuat. In public nu mai putea să 
vorbească, însă venea mereu la adunare și uneori se ruga. Bunăvoința fraților, 
amabilitatea unor frați ca Andrei Popa care îl vizitau, îl înviora. 

în București, de ziua nașterii sale, Teodor Popoescu obișnuise să primească în vizită 
diferiți credincioși, cărora le mai spunea cîte un cuvînt. Deși se exprima greu, ideile lui 
erau foarte clare în aceste convorbiri. Spunea acum: 

La sfîrșitul vieții mele, ce îndrumări mai pot da, decît să se ocupe frații mai departe cu 
Evanghelia, cu simplitatea Evangheliei, să nu filozofeze asupra ei. De veți cădea în 
patima aceasta, o să vă tăiați tot entuziasmul. Eu totdeauna am avut grijă să fiu simplu 
și clar, precis. 

în iarna lui 1962 s-a îmbolnăvit foarte grav, în urma unei răceli. De atunci au urmat zilele 
de zăcere în pat, cu foarte puțin timp de mișcare prin casă. Suferința lui cronică era 
ateroscleroza, pe care se grefa aproape în fiecare iarnă ceva acut în legătură cu rinichii. 
A urmat cea mai grea perioadă a bolii, cînd aproape nu mai putea vorbi și răspundea cu 
mare greutate cînd era întrebat. 

In aceste zile de zăcere, Teodor Popescu era vizitat de foarte mulți frați. într-una din 
zilele lunii mai 1962, soția lui l-a întrebat: 

— Spune-mi, ai vreo dorință? 

— Da, vreau să fiu cît mai repede la Domnul Isus. 

Altă dată o credincioasă l-a întrebat: 

— La ce frați vă gîndiți mai mult? 

— Am atîția frați scumpi la care mă gîndesc cu drag. Dar n-a numit pe niciunul. 

— Despre copii ce ziceți? 

— Să se întoarcă la Dumnezeu. 

Cînd și-a dat seama că s-a apropiat clipa morții, a chemat la el pe Gheorghe Cornilescu 
și pe Emil Constantinescu; voia să-i mai vadă doar, pentru că nu mai putea vorbi. 

Miercuri 20 februarie 1963 n-a mai putut mînca și avea o respirație grea. Pe la ora două 
și jumătate noaptea a murit. 

Deoarece el își dedicase viața vestirii Evangheliei în special în Carol Davila, a fost depus 
în această sală în ziua de joi, iar înmormîntarea a avut loc în ziua de 23 februarie 1963, 
într-o sîmbătă. Era zi de lucru, mulți credincioși erau la sevici, iar în provincie mulți frați 
n-au auzit la timp vestea morții lui. Totuși, cu cîteva ore înaintea începerii adunării care 
se stabilise că va avea loc cu această ocazie, erau adunați atît de mulți oameni, încît în 
sală nu se mai putea sta pe scaune, toți trebuiau să stea în picioare, într-o mare 
înghesuială. 

Pe Teodor Popescu care iubea atît de mult simplitatea Evangheliei, bau condus totuși 
pînă la groapă aproape cinci mii de persoane. în strada Carol Davila, Emil Constantinescu 
a ținut o cuvîntare, a schițat cîteva din trăsăturile alese cu care l-a dăruit Dumnezeu pe 
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Teodor Popescu și datele biografice importante ale acestui prețuit slujitor al lui Hristos. 
N-au putut asculta cuvîntarea toți oamenii care au venit în strada Carol Davila, pentru că 
lumea se strînsese în așa de mare mulțime, încît nu numai sala era plină, dar și curtea 
adunării și strada. Cei credincioși au putut să intoneze încă o dată cîntarea preferată a lui 
Teodor Popescu: Cea mai dulce vorbă-i harul... 

începea să se însereze cînd coloana de credincioși și de necredincioși l-au condus la 
cimitirul Ghencea. Cu tot gerul și vîntul care erau în acea zi, cimitirul era plin. Pămîntul 
și-a primit încă o dată ce este al lui, iar cei credincioși au rămas cu nădejdea învierii într-
un trup slăvit. 

Emil Constantinescu spunea spre sfîrșitul cuvîntării pe care a ținut-o: 

Teodor Popescu s-a luptat lupta cea bună, și-a isprăvit alergarea, a păzit credința. Iar 
dacă fruntea îi va fi’ încununată cu cununa neprihănirii, Teodor Popescu, în modestia și 
smerenia lui, va face, cred, cum spune una din frumoasele noastre cîntări creștinești: «El 
înaintea Ta va arunca, în semn de preamărire, acea cunună de Tine dată-n îndurarea 
Ta». 
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